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Kallelse och ärendelista till 
 
Kommunfullmäktige 

 

Tid: 2018-06-20 kl. 13:00  

Plats: Sessionssalen Elin  
Justerare:   

 

Ledamot som inte kan närvara vid sammanträdet ska själv kontakta respektive 
gruppledare som kallar ersättare. 

 

Mötet ajourneras kl. 17:00-17:45, då en lättare måltid serveras. 
 

Dagordning 

Val av justerare 

Ärenden 

Ärende nr 8, Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018, kommer att behandlas på 

kommunstyrelsens sammanträde den 18 juni. 
 

Handlingar tillhörande ärende nr 7, Strategisk plan med budget 2019-2021, ligger i separat 

fil på Politikerportalen under Kommunstyrelsen, Strategisk plan med budget 2019-2021. 

Slutlig version av handlingen ”Strategisk plan med budget 2019-2021” beräknas 
publiceras på Politikerportalen den 16 juni. 

 

1.   

Inledning 

- Mötets öppnande 
- Val av protokolljusterare 

- Upprop 

 

2.   Fastställande av dagordning  

3.   
Anmälan av nya ledamöter och ersättare i 
kommunfullmäktige 

 

4.   Anmälan av nya motioner och medborgarförslag  
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5.   Fråga/interpellation  

6.  KS2018.0256 
Budget 2019 för Revisionen 

Politiskt föredragande: Conny Brännberg (KD)  
 

7.  KS2017.0355 
Strategisk plan med budget 2019-2021 

Politisk föredragning av respektive budgetförslag 
 

8.  KS2018.0196 
Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018 

Politiskt föredragande: Katarina Jonsson (M)  
 

9.  KS2018.0226 

Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra 

Skaraborg 

Politiskt föredragande: Göte Carling (KD) 

 

10.  KS2017.0156 

Beslut om instruktioner för kommunala 

pensionärsrådet och rådet för funktionshinderfrågor 
Politiskt föredragande: Christer Winbäck (L)  

 

11.  KS2017.0156 

Revidering av Arvodesbestämmelser för 

mandatperioden 2018-2022 
Politiskt föredragande: Katarina Jonsson (M)  

 

12.  KS2018.0191 

Godkännande av förbundsordning för 

kommunalförbundet Skaraborgsvatten 

Politiskt föredragande: Torbjörn Bergman (M)  

 

13.  KS2018.0247 
Aktualitetsprövning av Skövde kommuns översiktsplan 
Politiskt föredragande: Katarina Jonsson (M)  

 

14.  KS2018.0225 
Sammanträdesdagar 2019 för kommunfullmäktige 

Politiskt föredragande: Conny Brännberg (KD)   
 

15.  KS2018.0005 Anmälningsärenden kommunfullmäktige 20 juni 2018  

16.   
Valärenden 

Politiskt föredragande: Martin Odenö (M)  
 

 

 

Skövde, 2018-06-08 
 

Conny Brännberg (KD)      Karin Grunselius  

Ordförande        Sekreterare 



Denna behandling har inget tillhörande dokument



Denna behandling har inget tillhörande dokument



Denna behandling har inget tillhörande dokument



Denna behandling har inget tillhörande dokument









Skövde kommun Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2019-04-17  

Diarienummer: KS2017.0355-3 

Handläggare: Maria Vaziri 

Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Strategisk plan med budget 2019–2021

Förslag till beslut 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2019-04-17  

Diarienummer: KS2017.0355-3   

Handläggare: Maria Vaziri 
 

Bakgrund

 

Handlingar 

Skickas till



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2019-04-17  

Diarienummer: KS2017.0355-3   

Handläggare: Maria Vaziri 
 



Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 

 KS § 143/18 
Strategisk plan med budget 2019-2021 
KS2017.0355 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 135/18 

2 Kommunstyrelsen 2018-06-04 143/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 80/18 

Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att: 

1. Anta strategisk plan med budget för åren 2019–2021 för Skövde kommun.
Dokumentet innehåller de mål och strategier som ska styra verksamheten under 
perioden samt finansiellt mål.   

2. Resultat-, kassaflödes- och balansbudget för åren 2019–2021 fastställs. Driftbudgeten
för år 2019 med fördelning av anslag per nämnd och kommunstyrelse på totalt 2 981 

miljoner kronor fastställs. Anslagen för åren 2020 och 2021 antas som underlag för 
fortsatt planering.  

3. För år 2019 fastställa investeringsbudgeten med en nettoutgift på 648 miljoner
kronor samt den taxefinansierade investeringsbudgeten om 82 miljoner kronor. 
Exploateringsbudgeten för år 2019 fastställs med en inkomst på 49 miljoner kronor och 
en utgift om 83 miljoner kronor, det vill säga en nettoutgift om 34 miljoner kronor. 

Investerings- och exploateringsplanen för åren 2020 och 2021 antas som underlag för 
fortsatt planering. Kommunstyrelsen ges rätt att besluta om omprioriteringar av 

investeringar inom totalramen för perioden samt att löpande återrapportera besluten 

till kommunfullmäktige.  

4. Utdebitering år 2019 fastställs till 20:86 per skattekrona.

5. Kommunstyrelsen har under år 2019 rätt att nyupplåna, dvs. öka kommunens
skulder, med totalt 800 miljoner kronor.  Kommunkoncernens totala låneskuld får 
därmed utvecklas till maximalt 4 800 miljoner kronor under 2019.  

6. Kommunstyrelsen och nämnderna får i uppdrag att ta fram internbudget för år 2019
och verksamhetsplan för åren 2020–2021 utifrån anslag och de politiska mål och 

ambitioner som beskrivs i den strategiska planen. Nämndernas verksamhetsplaner ska 
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lämnas till kommunstyrelsen i december 2018.  Därefter anmäls nämndernas 

verksamhetsplaner till kommunfullmäktige.   
 

7.  Ombudgetering av investeringsprojekt ska beslutas av kommunfullmäktige i mars 

2019.  
 

8.  Internräntan för 2019 fastställs till 1,75 %.  
 

9. Ekonomichefen har rätt att fördela ut centralt budgeterade medel för prisindex och 
lönerevidering efter beredning av kommundirektörens ledningsgrupp 
(KDLG)/kommunstyrelsens arbetsgivarutskott (KSAG). 
 

10. Ekonomichefen har rätt att fördela ut budgeterade medel för 
demografiförändringar enligt resursfördelningsmodellen. 

 

 

Yrkande  

Ulrica Johansson (C) yrkar bifall kommunstyrelsens arbetsutskotts förslag till beslut 
(alliansens budget). 
 

Roger Almgren (MP) yrkar bifall till miljöpartiets förslag till budget. 
  
Marie Ekman (S), Johan Ask (S), Maria Hjärtqvist (S), Helena Dahlström (S) och Robert 

Ciabatti (S) yrkar bifall till socialdemokraternas förslag till budget.  

 
Beslutsgång  
Ordförande ställer frågan om kommunstyrelsen beslutar enligt alliansens 

budgetförslag, enligt miljöpartiets budgetförslag eller socialdemokraternas 
budgetförslag och finner att kommunstyrelsen beslutar enligt kommunstyrelsens 
arbetsutskotts förslag till beslut (alliansens förslag). 

 
Reservationer  
Marie Ekman (S), Johan Ask (S), Maria Hjärtqvist (S), Helena Dahlström (S) och Robert 
Ciabatti (S) reserverar sig mot beslutet till förmån för socialdemokraternas 

budgetförslag.  
 
Roger Almgren (MP) reserverar sig mot beslutet till förmån för miljöpartiets 

budgetförslag. 
 
 

Bakgrund 
Strategisk plan med budget för åren 2019–2021 har utarbetats i enlighet med 
kommunens årshjul. Mål och riktlinjer för verksamheterna har strukturerats i form av 

ett styrkort. De mål, strategier och resultatmätningar som avser perspektivet 
medarbetare och chef har behandlats av kommunstyrelsens arbetsgivarutskott KSAG 
180514 § 12/18 samt 180604.  
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Revisionens budgetram beslutas i ett eget ärende. 

 

Handlingar 

TU Strategisk plan med budget 2019-2021 
 

Skickas till 

Kommundirektör 
Ekonomichef 

Redovisningschef 

           

Samtliga nämnder 
Samtliga bolag 
Samtliga kommunalförbund 
 
 
 

 
 

 



 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 135/18 
Strategisk plan med budget 2019-2021 
KS2017.0355 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 135/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 143/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 81/18 

 
 
Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att: 
 
1.  Anta strategisk plan med budget för åren 2019–2021 för Skövde kommun. 

Dokumentet innehåller de mål och strategier som ska styra verksamheten under 
perioden samt finansiellt mål.   
 

2.  Resultat-, kassaflödes- och balansbudget för åren 2019–2021 fastställs. Driftbudgeten 

för år 2019 med fördelning av anslag per nämnd och kommunstyrelse på totalt 2 981 
miljoner kronor fastställs. Anslagen för åren 2020 och 2021 antas som underlag för 
fortsatt planering.  

 
3.  För år 2019 fastställa investeringsbudgeten med en nettoutgift på 648 miljoner 
kronor samt den taxefinansierade investeringsbudgeten om 82 miljoner kronor. 

Exploateringsbudgeten för år 2019 fastställs med en inkomst på 49 miljoner kronor och 
en utgift om 83 miljoner kronor, det vill säga en nettoutgift om 34 miljoner kronor. 
Investerings- och exploateringsplanen för åren 2020 och 2021 antas som underlag för 
fortsatt planering. Kommunstyrelsen ges rätt att besluta om omprioriteringar av 

investeringar inom totalramen för perioden samt att löpande återrapportera besluten 
till kommunfullmäktige.  
 

4.  Utdebitering år 2019 fastställs till 20:86 per skattekrona.  
   
5.  Kommunstyrelsen har under år 2019 rätt att nyupplåna, dvs. öka kommunens 

skulder, med totalt 800 miljoner kronor.  Kommunkoncernens totala låneskuld får 
därmed utvecklas till maximalt 4 800 miljoner kronor under 2019.  
  
6.  Kommunstyrelsen och nämnderna får i uppdrag att ta fram internbudget för år 2019 

och verksamhetsplan för åren 2020–2021 utifrån anslag och de politiska mål och 

ambitioner som beskrivs i den strategiska planen. Nämndernas verksamhetsplaner ska 
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lämnas till kommunstyrelsen i december 2018.  Därefter anmäls nämndernas 

verksamhetsplaner till kommunfullmäktige.   
 
7.  Ombudgetering av investeringsprojekt ska beslutas av kommunfullmäktige i mars 

2019.  
 
8.  Internräntan för 2019 fastställs till 1,75 %.  
 

9. Ekonomichefen har rätt att fördela ut centralt budgeterade medel för prisindex och 
lönerevidering efter beredning av kommundirektörens ledningsgrupp 
(KDLG)/kommunstyrelsens arbetsgivarutskott (KSAG). 

 

10. Ekonomichefen har rätt att fördela ut budgeterade medel för 
demografiförändringar enligt resursfördelningsmodellen. 

 

 
Deltar ej i beslut 

Marie Ekman (S) och Johan Ask (S) deltar ej i beslutet. 
 
 

Bakgrund 
Strategisk plan med budget för åren 2019–2021 har utarbetats i enlighet med 
kommunens årshjul. Mål och riktlinjer för verksamheterna har strukturerats i form av 

ett styrkort. De mål, strategier och resultatmätningar som avser perspektivet 
medarbetare och chef har behandlats av kommunstyrelsens arbetsgivarutskott KSAG 
180514 § 12/18 samt 180604.  

Revisionens budgetram beslutas i ett eget ärende. 

 

Handlingar 

TU Strategisk plan med budget 2019-2021 
 

 

Skickas till 

Kommundirektör 
Ekonomichef 

Redovisningschef 

           

Samtliga nämnder 
Samtliga bolag 

Samtliga kommunalförbund 
 
 

 

 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-29  

Diarienummer: KS2018.0196-1   

Handläggare: Maria Vaziri 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018 
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Sammanfattning 

• Kommunen prognostiserar ett positivt resultat på 25,4 miljoner kronor.  

• Helårsprognosen är 12,5 miljoner kronor högre än den reviderade budgeten om 12,9 

miljoner kronor.  

• Den skattefinansierade verksamheten visar ett underskott på 42,3 miljoner kronor. 

Största delen hänförs till barn och utbildningsnämnden, socialnämnden samt vård och 

omsorgsnämnden. 

 



 
 

Sammanfattning 

Årets första uppföljning är tertialrapport 1, vilken främst omfattar en ekonomisk uppföljning med 

årsprognos utifrån perioden januari till april 2018.  

Kommunen prognostiserar ett positivt resultat om 25,4 miljoner kronor, vilket är 12,5 miljoner 

kronor högre än reviderad budget. Skillnaden mellan budget och prognos beror främst på 

engångsintäkter inom exploateringsområdet. De största negativa avvikelserna återfinns hos vård och 

omsorgsnämnden, socialnämnden samt barn- och utbildningsnämnden som tillsammans har en 

negativ prognos om närmare 45 miljoner kronor.  I prognosen ingår 23 miljoner kronor i 

intäktsöverskott från avslutade exploateringsprojekt samt en byggbonus om 10 miljoner kronor. 

Nämnderna och affärsverken prognostiserar ett totalt underskott om 43,4 miljoner kronor, när 

korrigering för demografi gjorts med ett tillskott till barn och utbildningsnämnden om 10,8 miljoner 

kronor.  

Investeringsbudgeten för 2018 uppgår till 1070,6 miljoner kronor inklusive investeringar i 

taxefinansierad verksamhet som uppgår till 74,1 miljoner kronor. I den totala investeringsbudgeten 

för 2018 ingår ombudgeteringar från 2017 med 134 miljoner kronor. Prognosen för 2018 visar på en 

investeringsvolym om 758,5 miljoner kronor, exklusive taxefinansierad verksamhet. Avvikelsen på 

238 miljoner kronor beror främst på att investeringsprojekt har förskjutits i tid.  

 

 

 

  

Resultatprognos (miljoner 
kronor) 

  Prognos 2018 R Budget 2018 Utfall 2017 Avvikelse 
budget-prognos 

Verksamhetens 
nettokostnader 

-2 648,2 - 2 670 -2 573,8 21,8 

Avskrivningar -200,2 -180,0 -178,6 -20,2 
Verksamhetens 
nettokostnader 

-2 848,4 -2 850,0 -2 752,4 1,6 

     
Skatteintäkter 2 533,4 2 521,1 2 464,2 12,3 
Generella statsbidrag 337,4 337,4 341,2 0 
Finansiella intäkter 11,0 10,3 7,6 0,7 
Finansiella kostnader -7,9 -5,9 -10,7 -2,0 

Årets resultat 25,4 12,9 49,9 12,5 
 



 
 

Resultatet i procent av skatter och bidrag 

Det prognostiserade resultatet för Skövde kommun är ett överskott om 25,4 miljoner kronor, vilket 

är 0,9 procent av skatter och bidrag. Under mandatperiodens tre första år var motsvarande siffra 3,5 

procent. Bedömningen utifrån prognosen vid tertial 1 är att resultatmålet om 3 procent av skatter 

och bidrag för mandatperioden inte uppnås. För 2018 behöver resultatet landa på över 40 miljoner 

kronor för att målet för ska uppnås.  

 

 

Utveckling av skatteintäkter och statsbidrag  

Enligt skatter och bidragsprognosen för Skövde kommun per april förväntas en positiv prognos med 

12,3 miljoner kronor.  Det beror på att skatteunderlagets ökningstakt uppreviderats 2018 till följd av 

att fler arbetade timmar har utvecklats starkt under slutet av 2017 och början av 2018. 

Finansiella skulder 

De långfristiga lånen uppgick den 31 december 2017 till 3 000 miljoner kronor, varav 1 800 var vidare 

utlånat till bolag inom koncernen. Under det första tertialet har totala skulderna inte ökat. Däremot 

har vidare utlåning till bolagen minskat. Saldo kassa bank har också minskat. Därmed har 

kommunens egen andel i skuldportföljen ökat och beräknas uppgå till 2 000 miljoner kronor i slutet 

av året. Detta då det under hösten planeras nyupplåning för finansiering av pågående investeringar. 

Prognosen för långfristiga skulder 31 december 2018 beräknas uppgå till 3 800 miljoner kronor för 

koncernen.    
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Nämndernas resultatprognoser 

Kommunstyrelsen, avvikelse +/- 0 miljoner kronor 

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Arbetsmarknad 12,5 13,7 -1,3 5,1 8,3 

Vuxenutbildning 43,7 44,2 -0,5 12,2 7,4 

Samhällsbyggnad 134,4 136,1 -1,7 49,6 40,2 

Stöd och 

styrning* 
144,0 141,7 2,3 41,2 35,9 

Politik 18,3 18,3 0 4,8 3,6 

Bidrag och 

transfereringar 
79,7 78,5 1,2 23,9 29,8 

Summa 432,6 432,6 0 136,8 125,3 

* Inom stöd och styrning återfinns koncernstaben, sektor styrning och verksamhetsstöd, samt delar av sektor medborgare 
och samhällsutveckling. 

Kommunstyrelsens prognos vid tertialrapport 1 visar en budget i balans. Sammantaget redovisar 
nämndens olika verksamheter ett underskott medan koncernstaben prognostiserar ett överskott, 
dels avseende Billingeprojektet samt en medveten återhållsamhet av centrala medel. 

Barn- och utbildningsnämnd, avvikelse -8,6 miljoner kronor  

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Förskola 334,6 331,7 2, 9 107,9 100,6 

Grundskola inkl. 

förskoleklass, fritidshem 

och grundsärskola 

548,8 570,7 -21,9 183,6 175,0 

Gymnasium inkl. 

gymnasiesärskola och 

introduktionsprogram 

191,6 185,1 6,5 62,3 65,5 

Intern styrning och stöd 

samt gemensamma 

verksamheter 

66,6 73,5 -6,8 24,2 23,7 

Demografikompensation 0 -10,8 10,8 0 0 

Summa 1 141,6 1 150,1 -8,6 378,0 364,8 

 

Barn och utbildningsnämndens prognos för året visar på ett underskott om 8,6 miljoner kronor vilket 
motsvarar 0,8 % av kommunbidraget. Underskottet avser grundskolans enheter och beror främst på 
att enheterna inte har klarat av att anpassa sin organisation efter tilldelade ekonomiska ramar.  
Underskottet är störst på små enheter och på högstadieskolorna. Underskotten på högstadieskolorna 
beror till stor del på att antalet elever hösten 2018 är ca 150 färre än föregående läsår. De minskade 
elevtalen beror på att Raoul Wallenbergskolan från hösten startar upp årskurs 7 i full skala. Flera 
enheter uppger även att ett ökat antal elever har behov av assistent eller särskilda insatser vilket ger 
en ökad kostnad. 

 



 
 

Vård- och omsorgsnämnd, avvikelse -19,4 miljoner kronor 

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Äldreboende 292,8 292,0 +0,8 93,7  

Hemtjänst 282,3 296,7 -14,4 92,9  

Personlig assistans 114,3 120,5 -6,2 37,0  

Boende inom 

funktionsnedsättning 
168,2 175,9 -7,7 55,6  

Intern styrning och 

stöd 
24,0 15,9 +8,1 -2,1  

Summa 881,6 901,0 -19,4 277,1 289,0 

 

Prognosen per 2018-12-31 är ett underskott på 19,4 miljoner kronor. Orsakerna återfinns i 
volymökningar inom hemtjänst, externa placeringar och personlig assistans. Budgetavvikelsen är 
2,2 procent, att jämföra med målsättningen om plus/minus 0,5 procent. 

Hemtjänstvolymerna har ökat med mer än 10 procent jämfört med samma period föregående år. 
Ökningstakten är högre än förväntat och trots resursförstärkning till budget 2018, kommer 
volymökningarna inom hemtjänsten leda till underskott på ca 8,6 miljoner kronor om nuvarande 
volym bibehålls resten av året. 

Flera nya beslut om gruppboende som gäller personer med komplexa funktionsnedsättningar har 
inneburit externa placeringar i slutet av 2017 och början av 2018. Kostnaderna förväntas överstiga 
budgeten med nästan 7 miljoner kronor. 

Volymen inom personlig assistans påverkas av senare års förändrade rättspraxis samt ändringar i 
lagstiftningen från 1 april 2018. Lagändringen som bland annat innebär rätt till assistans under 
väntetid vid aktiviteter utanför hemmet, kommer innebära en volymökning. Det tillfälliga stoppet av 
Försäkringskassans tvåårsomprövningar innebär en fördröjning av den volymökning som förväntas 
följa av ändrad rättspraxis. Prognosen utgår från kända ärenden i april och visar ett underskott på 3,5 
miljoner kronor. 

Personalkostnaderna är ca 3,8 miljoner kronor högre än budget. Det är framförallt hemtjänsten som 
har högre personalkostnader än budget. Förklaringen finns i den ökade verksamhetsvolymen. 
Hemtjänsten har under mars och april haft högre intäkter (LOV-/EBV-ersättning) än kostnader, vilket 
är ett trendbrott. 

Sjuklönekostnaderna har ökat med närmare 30 procent jämfört med samma period föregående år 
och uppgår för närvarande till nästan 1,8 miljoner kronor per månad. Vård- och omsorgsnämnden 
har flera pågående rehabiliteringsärenden som avser personer där Försäkringskassan dragit in 
sjukpenningen och där arbetsgivaren ska stå för sjuklönen enligt Allmänna bestämmelser § 28 
moment 9 (från och med 1 juni kommer AFA ta över kostnadsansvaret för nya ärenden). 

 

 

 

 

 



 
 

Socialnämnd, avvikelse –16,5 miljoner kronor 

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Intern styrning 

och stöd 
15,6 14,7 1,0 -3,0 -1,2 

Barn och 

ungdom 
62,9 65,4 -2,6 19,8 16,2 

Vuxen och 

integration 
54,4 71,0 -16,6 21,0 15,6 

Vuxenstöd 60,2 58,6 1,6 16,8 13,0 

Summa 193,1 209,6 -16,5 57,7 43,5 

 

Socialnämnden redovisar efter årets fyra första månader en prognos som på helår visar ett 
underskott om 16,5 miljoner. Avvikelsen hänskjuts framförallt till minskade intäkter för 
integrationsverksamheten, men även högre kostnader för HVB placeringar och försörjningsstöd än 
budgeterat. 

Boendeenheterna för ensamkommande barn påvisar ett prognostiserat underskott. Detta beror 
främst på minskade intäkter från Migrationsverket och kostnader i omställning för att minska 
verksamheterna, samt att ett antal asylsökande ungdomar över 18 år bedömts vara i behov av 
fortsatt vård inom kommunen. För dessa ungdomar erhålls i de flesta fall inget bidrag från 
Migrationsverket.  

Missbruksplaceringarna förväntas avvika med 1,5 miljoner netto, men avvikelsen vägs tills del upp 
genom att placeringarna inom socialpsykiatrin blir ca 0,7 miljoner lägre. Kostnaderna för externa 
placeringar i HVB missbruk är högre än budgeterat. Detta beror till stor del på att sektorns 
öppenvårdsboende Allén fick stängas under hösten 2017. Då det inte funnits öppenvårdsboende i 
egen regi som alternativ till externa placeringar har det heller inte varit möjligt att korta ner 
placeringstiderna på externa HVB. Planeringen som finns är att ett tillfälligt öppenvårdsboende i egen 
regi öppnar efter sommaren och förhoppningen är att kostnaderna för externa HVB kommer att 
minska. 

Kostnaderna för skyddsplaceringar i relationsvåldsärenden har ökat markant. Detta beror till del på 
en ansträngd bostadsmarknad i Skövde. Flera blir kvar längre tid än nödvändigt på skyddat boende 
på grund av att de inte finner något eget boende. Det har under året också varit flera barn som varit 
placerade med sin förälder, vilket har medfört ökade kostnader. 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

Servicenämnd skattefinansierad verksamhet, avvikelse +3,0 miljoner kronor  

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Intern styrning 

och stöd 
0 0,5 0,5 0,8 0,8 

Måltid 1,0 -0,9 0,1 0,2 1,2 

Arbetsavdelningen 1,9 -1,4 0,5 -6,5 1,8 

Fastighet 4,0 -2,8 1,1 -4,4 3,1 

Fastighetsservice 0,6 0,1 0,7 0,9 -2,1 

Summa 

skattefinansierade 
7,5 -4,5 3,0 -9,1 3,3 

 

Servicenämnden prognostiserar med ett överskott på 3 miljoner kronor för 2018 för de 
skattefinansierade verksamheterna. Stor del förklaras med att kapitalkostnaderna sjunker totalt med 
1,7 miljoner kronor mot budget samt att personalkostnaderna beräknas vara 2 miljoner kronor lägre 
än budget på grund av vakanta tjänster. 

 

Servicenämnd taxefinansierad verksamhet, avvikelse -1,1 miljoner kronor  

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Fiber 0 -0,9 -0,9 -0,8 0,6 

VA 0 -0,2 -0,2 -3,7 0,6 

Summa 

taxefinansierade 
0 -1,1 -1,1 -4,5 1,2 

 

För de taxefinansierade verksamheterna prognostiseras ett underskott på 1,1 miljoner kronor. Efter 
ett nytt avtal tappar fiber 1,2 miljoner kronor. Intäkterna täcker inte kostnaderna och fibers prognos 
visar på ett underskott med 0,9 miljoner kronor. Under 2018 finns dessutom en extrakostnad på 0,5 
miljoner kronor med för konsultkostnader för att föra över all dokumentation till ett nytt system. På 
sikt kommer intäkterna öka mer än kostnaderna om investeringstakten går ner och fiber får fler 
kunder i befintligt nät. VA-avdelningen prognostiserar med ett underskott på 0,2 miljoner kronor.  

Kultur- och fritidsnämnd, avvikelse -0,35 miljoner kronor  

Verksamhet Budget 2018 Prognos 2018 Avvikelse 
Utfall 2018-

04-30 

Utfall 2017-

04-30 

Kultur 52,2 52,2 0 18,0 17,0 

Fritid 112,2 112,5 -0,35 33,8 32,0 

varav Arena 

Skövde 
52,4 52,7 -0,35 17,0 16,2 

Nämnd 0,6 0,6 0 0,2 0,2 

Summa 165,0 165,3 0,35 52,0 49,2 
 

Kultur och fritidsnämnden prognostiserar ett underskott vid tertialuppföljning 1 med 0,35 miljoner 
kronor. Underskottet är hänförligt till lägre intäkter och högre personalkostnader på Arena Skövde 
mot vad som budgeterats. 



 
 

Byggnadsnämnd, avvikelse +0,2 miljoner kronor 

I byggnadsnämndens ram finns endast kostnader för arvoden till politiker på 0,5 miljoner kronor. 

Prognosen är ett överskott om 0,2 miljoner kronor. 

Kommunfullmäktige, revision, överförmyndare avvikelse +/- 0 tkr  

Helårsprognosen visar på ett nollresultat. 

Utsikter för framtiden 

Samtliga nämnder som prognostiserat en negativ avvikelse, arbetar med åtgärder för att få en 

budget i balans för budgetåret 2019 och ska påvisa hur de kommer ha en ekonomi i balans till 2019 

utifrån den av fullmäktige beslutade budgeten med de föreslagna tillskotten. Bland annat har barn-

och utbildningsnämnden infört ett nytt verktyg som stöd för rektor vid planering av sin inre 

organisation vilket förväntas bidra till att huvuddelen av grundskolorna är i balans vid årets slut. Inom 

hela vård- och omsorgsnämndens verksamhet läggs ett starkt fokus på uppföljning av 

personalnyckeltal och effektiv schemaplanering. Nya uppföljnings- och planeringsverktyg samt en 

tjänst som bemanningscontroller som stödjer enhetscheferna i kunskap och planering har haft effekt 

på personalkostnaderna. Socialnämndens underskott är av engångskaraktär och beror framförallt på 

omställningskostnader under året avseende integration. 

I den långsiktiga finansiella analysen har framkommit att kommunen kommer ha stora utmaningar 

utifrån den demografiska utvecklingen och det syns nu tydligt i kommuns resultat. Kostnadstrycket 

har ökat inom alla stora verksamhetsområden vilket ställer stora krav införandet av nya arbetssätt 

och ny teknik. 

Nämndernas prognos 
Rev   Avvikelse 

Korrigering 
demografi  

Avvikelse 

(mnkr) Budget Prognos Budget- Budget- 

  2018 2018 prognos prognos 

                     

Kommunstyrelsen 432,6 432,6 0,0   0,0 

Barn och utbildningsnämnd 1 141,6 1 160,9 -19,4 10,8 -8,6 

Vård och omsorgsnämnd 881,6 901,0 -19,4   -19,4 

Socialnämnd 193,1 209,6 -16,5   -16,5 

Kultur- och fritidsnämnd 165,0 165,3 -0,3   -0,3 

Servicenämnd 7,5 4,5 3,0   3,0 

Byggnadsnämnd 0,5 0,3 0   0,2 

Kommunfullmäktige 4,1 4,1 0   0,0 

Revision 1,5 1,5 0   0,0 

Valberedning 0 0 0   0,0 

Överförmyndare 5,5 6,1 -1   -0,6 

Valnämnd 2 2 0   -0,1 

Arvodesnämnd 0 0 0   0,0 

            

Summa skattefinansierad verksamhet 2 834,6 2 887,6 -53,1 10,8 -42,3 

            

Teknisk nämnd affärsverk 0,0 1,1 -1,1   -1,1 

            

Verksamhetens nettokostnader 2 834,6 2 888,8 -54,2 10,8 -43,4 



 
 

Investeringar 

Investeringsbudgeten för 2018 uppgår till 1070,6 miljoner kronor inklusive investeringar i 

taxefinansierad verksamhet som uppgår till 74,1 miljoner kronor. I den totala investeringsbudgeten 

för 2018 ingår ombudgeteringar från 2017 med 134 miljoner kronor. Prognosen för 2018 visar på en 

investeringsvolym om 758,5 miljoner kronor, exklusive taxefinansierad verksamhet. Avvikelsen på 

238 miljoner kronor beror främst på att investeringsprojekt har förskjutits i tid.  
 

Investeringsbudget Rev  
  

(mnkr)  Budget Prognos  Utfall 

 
 

2018 2018 Avvikelse 2018-04-30 

 
 

            
  

Inventarier*  107,9 66,3 41,6 2,9 

Fastighetsförvärv 30,0 27,0 3,0 6,8 

Infrastrukturinvesteringar 207,9 132,9 75,0 27,2 

Lokalinvesteringar 650,7 532,3 118,4 147,1 

Nettoutgift** 996,5 758,5 238 184,0 

Affärsverksamheten 74,1 75,4 -1,3 11,8 

 
 

1 070,6 833,9 236,7 195,8 

*I inventariebudgeten 2018 ingår KS ofördelade investeringsmedel samt 

ombudgeteringar från 2017  

**exkl. finansiell leasing och eventuella stadsbidrag  
   

Lokaler 

Investeringsbudgeten för lokalprojekt uppgår 2018 till 650,7 miljoner kronor. Prognosen visar att 

532,3 miljoner kronor kommer att förbrukas under året, vilket ger ett överskott på 118,4 miljoner 

kronor. De flesta projekten löper enligt plan. Större projekt som har ett prognostiserat överskott i 

förhållande till innevarande års budget är Dalvägens förskola på 2,2 miljoner kronor, 

energieffektiviseringar och anpassning av inomhusmiljön i lokaler på 8 miljoner kronor samt 

Billingens fritidsområde, där 20 miljoner kronor bedöms förbrukas kommande år. 

Nästa etapp av ombyggnad kök (Väring och Värsås skola), kommer igång först i slutet av året och 18 

miljoner kronor beräknas förbrukas kommande år. Även projekten gruppbostad Lärarvägen samt 

återanpassning Fjärilsskolan blir senarelagda med en total bedömd årsavvikelse på 26 miljoner 

kronor. Projektet actionpark kommer troligen inte att påbörjas i år och årets budget på 8,5 miljoner 

kommer därför inte att förbrukas under året. 

Flera pågående projekt som färdigställs under 2018 bedöms understiga budget och hela årsbudgeten 

kommer inte att förbrukas. De största projekten är parkeringshuset Mode, Trädgårdsstadens skola, 

Billingskolans utbyggnad samt Ekebackens förskola. Årsprognosen för dessa projekt påvisar ett 

överskott i år på 20 mnkr. 



 
 

Några projekt har ett underskott mot årets investeringsbudget. Projektet ombyggnad södra 

Trängallén förbrukar 1,7 miljoner kronor mer än budget i år. Andra projekt med underskott i år är 

Ekedals äldrecenter och Kavelbro idrottshall som förbrukar 8 mnkr mer än budget i år.  

Infrastruktur 

Flera stora investeringar ligger budgeterade under året. De större investeringarna avser bland annat 

ombyggnation av Hertig Johans gata, Hertig Johans torg, Nolhagavägen och Nolhagarondellen. 

Årets investeringsbudget inklusive ombudgetering är 207 miljoner kronor. Nyttjandegraden är 64 % 

och budget kommer inte att nyttjas fullt ut beroende på förskjutning i tid avseende vissa projekt. 

Förskjutningar i tid beror bland annat på att man inväntar resultat från pågående åtgärdsvalsstudier 

och övriga utredningar. Hög takt inom byggsektorn leder till brist på personal vilket drabbar 

kommunen då det är svårt att få anbud. Avseende projektet Hertig Johans torg 

(Stadskärneutveckling) prognostiseras ett underskott om sex miljoner kronor då budget inte justerats 

sedan den första kostnadskalkylen gjordes. Justeringar av utformningen har gjorts för att få ned 

kostnaderna i projektet så långt det är möjligt utan att påverka projektets syfte eller torgets karaktär. 

Övriga projekt väntas följa budget. 

Fastighetsförvärv 

Budget för 2018 avseende fastighetsförvärv visar ett överskott om 3 miljoner kronor. Den höga 
exploateringstakten gör att kommunen behöver fylla på sin markreserv avseende strategiska 
fastigheter för att skapa förutsättningar för kommunen att växa. Dock är det alltid planering och 
förhandling vilket ger en osäkerhet i prognos kring när förvärv genomförs och därmed när kostnad 
för förvärv förväntas. 
Fastighetsförvärven genererar även driftskostnader i form av rivning, nedskrivning, sanering och 
kapitalkostnader till en bedömd kostnad för 2018 om 7 miljoner kronor. Dessa kostnader belastar 
finansverksamheten. 

Taxefinansierade 

Investeringstakt är fortsatt hög inom fiber och VA. Investeringsbudgeten för VA är 57,6 miljoner 

kronor. Projekten löper på och i nuläget prognostiserar VA med att överskrida årets budget med 1,8 

miljoner kronor. 

VA till Böja är förskjutet framåt i tiden och bedömningen är att 4,7 miljoner kronor av årets budget 

kommer att förbrukas nästa år. Budgeten för spillvattenanläggningar prognostiseras med ett 

budgetöverskridande på 4,4 miljoner kronor i år på grund av att pumpstationer till Varola inte var 

budgeterade. Prognosen för dagvattenledning Kavelbro bedöms gå över budget med 1,1 miljoner 

kronor på grund av att arbetet blev dyrare än beräknat. 

Exploatering 

Under 2018 kommer två exploateringsprojekt att avslutas, som tillsammans visar en positiv prognos 
om 23 miljoner kronor. De projekt som avslutas 2018 är Hentorp södra och Timboholm Karlslund. 
Under året tillkommer även fastighetsskatt avseende tomter inom pågående exploateringsprojekt till 
en bedömd kostnad om 1 miljoner kronor. Dessa kostnader och intäkter belastar 
finansverksamheten. 



 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 163/18 
Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018 
KS2018.0196 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-06-07 163/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-18 168/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 81/18 

 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att godkänna tertialrapporten  

avseende perioden januari-april 2018. 
 
Bakgrund 

Årets första uppföljning är tertialrapport 1 som består av en ekonomisk årsprognos 

utifrån perioden januari till april 2018. Kommunen prognostiserar ett positivt resultat 
om 25,4 miljoner kronor 2018, vilket är 12,5 miljoner kronor bättre än den reviderade 

budgeten på 12,9 miljoner kronor. Budgetavvikelsen beror framförallt på 
engångsintäkter avseende avslutade exploateringsområden samt byggbonus om totalt 
33 miljoner kronor.   
 

Den demografiska utvecklingen syns nu tydligt i Skövdes siffror precis som i övriga 
svenska kommuner. Kostnadstrycket har ökat i alla stora verksamhetsområden. 
Volymmässigt är det äldreomsorgen som ökar mest, men även samtliga områden inom 

skolan berörs. Nämnderna och affärsverken prognostiserar totalt ett underskott om 
43,4 miljoner kronor. De största negativa avvikelserna återfinns hos vård- och 

omsorgsnämnden med 19,4 miljoner kronor, socialnämnden med 16,4 miljoner kronor 

samt barn-och utbildningsnämnden med 8,6 miljoner kronor.  Överskott finns hos 
servicenämnden med 3 miljoner kronor. Socialnämndens underskott är av 
engångskaraktär och beror framförallt på omställningskostnader under året avseende 
integration.  

 
Investeringsbudgeten för 2018 uppgår till 1 070,6 miljoner kronor exklusive 
investeringar i taxefinansierad verksamhet som uppgår till 74,1 miljoner kronor. I den 

totala investerings-budgeten för 2018 ingår ombudgeteringar från 2017 med 134 
miljoner kronor. Enligt prognosen beräknas investeringar för totalt 833 miljoner 
kronor genomföras under 2018 varav taxefinansierade investeringar ingår med 75,4 

miljoner kronor. 
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Kommunens långfristiga lån uppgick till 1 233 miljoner kronor den 31 december 2017. 
Motsvarande prognos för långfristiga skulder beräknas uppgå till 2 000 miljoner kronor 
vid slutet av 2018.   

 
Kommunen som helhet går bättre än reviderad budget. Det prognostiserade resultatet 
2018 motsvarar 0,9 procent av skatter och bidrag. Under mandatperiodens tre första år 
var motsvarande siffra 3,5 procent. Skövde kommun har under de senaste åren haft en 

god resultatutveckling och valt att göra förtidsinbetalningar av pensioner motsvarande 
91 miljoner kronor.  
 

Barn- och utbildningsnämnden har infört ett nytt verktyg som stöd för rektorerna vid 

planering av organisationen vilket förväntas bidra till att huvuddelen av grundskolorna 
är i balans vid årets slut. Inom hela vård- och omsorgsnämndens verksamhet läggs ett 

starkt fokus på uppföljning av personalnyckeltal och effektiv schemaplanering. Nya 
uppföljnings- och planeringsverktyg samt en tjänst som bemanningscontroller som 
stödjer enhetscheferna i kunskap och planering har gett effekt på 

personalkostnaderna. 
 
En god soliditet i kommunen och engångsintäkter under året innebär att nämndernas 
underskott kan täckas med andra medel under 2018.  

 
Kommunstyrelsen uppmanar dock samtliga nämnder att kunna påvisa hur de kommer 

ha en ekonomi i balans till 2019 utifrån den av fullmäktige beslutade budgeten med de 

föreslagna tillskotten. Nämndernas ekonomiska utveckling kommer följas noga av 
ekonomichefen mellan T1 och T2 och eventuella större avvikelser från T1:an 
rapporteras till kommunstyrelsen i september. 

 

Handlingar 

TU Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018 
Skövde kommuns tertialrapport 1 (T1) 2018 
 

Skickas till 

Samtliga nämnder 
Kommundirektör 

Ekonomichef 
Redovisningschef 
 

 

 



 

 

Skövde kommun 

Sektor styrning och 

verksamhetsstöd 

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

Sektor styrning och verksamhetsstöd 

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-02  

Diarienummer: KS2018.0226-8   

Handläggare: Anette Nilsson 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra 

Skaraborg 

 

Förslag till beslut 

Bakgrund

Handlingar 

Skickas till 



 

 

Skövde kommun 

Sektor styrning och 

verksamhetsstöd 

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

Sektor styrning och verksamhetsstöd 

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-02  

Diarienummer: KS2018.0226-8   

Handläggare: Anette Nilsson 
 



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 144/18 
Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
KS2018.0226 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 136/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 144/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 82/18 

 
 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att godkänna 
årsredovisningen 2017 för Räddningstjänsten Östra Skaraborg, samt bevilja 

direktionen och direktionens enskilda ledamöter ansvarsfrihet för 2017. 
 

Bakgrund 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg har inkommit med årsredovisning för 2017. 

Revisorerna har tillstyrkt ansvarsfrihet för direktionen och direktionens enskilda 

ledamöter för 2017. 

 

Handlingar 

TU Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
Missiv helårsbokslut 2017 - Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
Utdrag ur direktionens protokoll 2018-02-22 - Årsbokslut 
Utdrag ur direktionens protokoll 2018-03-22 - revision av årsbokslut 
Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
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Verksamhetsberättelse för 2017 

Allmänt 

Verksamheten bedrivs enligt fastställd verksamhetsplan 2017. Våren har inneburit 

mycket internt arbete utöver det planerade med hänsyn till det nya avtalet för våra 

räddningstjänstmän i beredskap RiB 17. 

Uppstartade projektarbeten under 2016 har fullföljts och arbete pågår med att slut-

föra de samma. Projektet med att föra över de kommunala automatiska brandlarmen 

från respektive medlemskommun genomförs enligt plan. Rekrytering har genom-

förts avseende en tekniker för att hantera larm och teknikplattformarna (IT, Tele, 

Rakel mm) inom organisationen. Under hösten har teknik och omkoppling av larm 

genomförts. Målsättningen har varit att räddningstjänsten ska kunna förmedla de 

kommunala automatiska brandlarmen från 2018-02-01. Förstärkt tillträdesskydd vid 

brandstationen i Skövde har installerats. Projektet är delfinansierat av MSB.  

Arbetet med övningsfältet Hasslum fortgår med ett större engagemang från Skövde 

kommun. Kommunen har under året övertagit fältet. Det gamla avtalet med Speci-

alfastigheter AB har förlängts i avvaktan på nytt avtal med Skövde kommun. Polis-

myndigheten kommer att vara ytterligare en intressent i övningsfältet. 

Inom ramen för räddningstjänstens förmåga till kriskommunikation har fortsatt 

samverkan skett med medlemskommunernas kommunikationschefer och dess per-

sonal.  

Stabsutbildning har genomförts med tidigare angiven ambition och målsättning. Yt-

terligare personal ur organisationen har utbildats för olika befattningar i en rädd-

ningsstab. Stabsutbildningen har dels omfattat en stabs och ledningsövning i maj, 

där även polis, ambulans och Skaraborgs sjukhus deltog, samt en tvådagars stab- 

och ledningsövning under hösten med medverkan från delar av medlemskommu-

nerna. Det kan konstateras att det sker en succesiv positiv utveckling avseende vår 

ledningsförmåga. Som ett kvitto på detta kan nämnas vårt deltagande i stödet till 

RäddsamF (Jönköpings län), då räddningstjänsten tillsammans med andra rädd-

ningstjänster från RäddsamVG (Västra Götaland) samordnat understödde pågående 

skogsbrand i Bredaryd (Småland). Såväl stabsarbete, samordning som de direkta in-

satserna med personal på plats fungerade i allt väsentligt mycket väl. 

Som ett led i att ta till vara den kompetens som finns och på så sätt hjälpa varandra 

inom befintliga organisationer planerades och genomfördes vårens och hösten pre-

parandutbildning tillsammans med övriga räddningstjänster från Skaraborg. Utbild-

ningsresultatet blev mycket bra och vi kommer fortsätta att samordna våra utbild-

ningsbehov så långt det är möjligt. Räddningstjänsten har på uppdrag av MSB ut-

bildat personal i ”fyrhjulingar” vid övningsfältet i Skövde.  

Budgetarbete för 2018 är genomfört. Inom ramen för budgetarbetet 2018 lyftes en 

rad frågor kring hur vi fortsatt skall utveckla vår organisation mot de uppgifter som 

nu mer och mer står i förändring i samband med den samhällsutveckling som nu 

sker. Utmaningarna för organisationen är många och påverkas i olika tidsdimens-

ioner beroende på vilka beslut som tas inom vilken tid samt med vilken fastställd 

ambition. 
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Löneöversynen för 2017 är genomförd. Individuell lönesättning har implementerats 

för delar som ännu ej har denna lönesättningsmetod.  

Camp Blåljus är genomfört för sjätte året i rad. Syftet med denna aktivitet är att tyd-

liggöra säkerhetsbegreppet i ett större perspektiv för samtliga elever i Skaraborg 

som går i åttonde klass. Skövde stod som värdkommun och arrangemanget genom-

fördes på ett mycket bra sätt. Konceptet för 2018 kommer att i delar förändras. 

Med syftet att utveckla förbundets deltidsstyrkor så har en särskild arbetsgrupp på-

börjat ett arbete med att analysera förutsättningar för fortsatt personalförsörjning, 

kompetensutveckling mm. Arbetsgruppen ingår som en del i förbundets påbörjade 

arbete med att analysera våra fortsatta möjligheter, begränsningar, samt behov av 

beslut och åtgärder inför framtiden. 

Krishanteringsrådet Östra Skaraborg har genomfört två möten enligt plan. Vid vå-

rens möte uppfattas det att krishanteringsbegreppet fått en reell innebörd efter 

många års frånvaro från våra agendor. Höstmötet fokuserade huvudsakligen mot 

förändrad omvärld och återtagande av förmåga till civilt försvar. 

Räddningschefen har utarbetat av riktlinjer för höjd beredskap. Underlag för krigs-

placera räddningstjänstens personal i respektive räddningsstyrka har inlämnats till 

Totalförsvarets rekryteringsmyndighet. 

De årliga lördagsövningarna för deltidspersonalen och räddningsvärnen har genom-

förts vid övningsfältet Hasslum. Övningarna genomfördes på ett mycket bra sätt 

och vi har som organisation återigen fått ett kvitto på vad vi behöver utveckla och 

bibehålla avseende våra kunskaper och färdigheter. Det kan konstateras att deltids-

brandmännen och räddningsvärnsmännen generellt håller en hög nivå i sitt sätt att 

lösa sina uppgifter. 

Förbundets satsning på ledarskapsutbildning har fullföljts enligt plan. Samtliga 

styrkeledare har nu genomfört ledarskapsutbildning med syftet att på ett bättre sätt 

kunna utöva ledarskap i det dagliga arbetet. Denna utbildning kommer planeras att 

genomföras vart annat år vilket motsvarar det bedömda behovet av kompetensut-

veckling för räddningstjänstens chefer avseende ledarskap. 

Förbundet har som tidigare nämnts deltagit i skogsbrandsinsats Bredaryd (Småland) 

tillsammans med andra räddningstjänster inom RäddsamVG (RäddsamVG är ett 

samverkansnätverk där samtliga räddningstjänster inom Västra Götaland ingår). 

Det sedan en tid tillbaka påbörjade samverkansarbetet börjar nu ge effekt. Förbun-

det har tillsammans inom RäddsamVG löst uppgiften med att förstärka ett annat 

läns räddningstjänster med personal och materiel. Räddningstjänsten kommer fort-

sätta utveckla denna förmåga såväl inom RäddsamVG som att kunna stödja andra 

län vid behov av operativa enheter. 

RäddsamVG samarbetet utvecklas ytterligare. Under våren har arbetsgrupper på-

börjat sitt samverkansarbete. I personalperspektivet har ett personalråd bildats vilka 

har påbörjat arbetet med att samordna/tolka avtal för att snabbt kunna sätta in per-

sonal i insatser med samma förutsättningar avseende tolkningar och bestämmelser 

för gällande avtal. Detta arbete sker i samverkan med den arbetsgrupp som utveck-

lar vår operativa samverkansförmåga inom RäddsamVG. Vad avser det förebyg-

gande arbetet så har ett förebygganderåd startas och kommer genomföra ett större 
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samverkansmöte i september med syftet att kartlägga vilka förebyggandefrågor som 

skall prioriteras i ett uppstartsskede för fortsatt samverkan. 

Inom ramen för Räddsam VG har samtliga räddnings och förbundschefer tillskrivit 

Statsrådet Anders Ygeman med anledning av MSB svårigheter att svara upp mot de 

kommunala räddningstjänsternas behov av utbildning och kompetensutveckling 

Personal 

Personalförsörjningen fortsätter att utmana organisationen. Ingen personalkategori 

är undantagen ett fortsatt rekryteringsbehov på sikt, vilket med dagens och morgon-

dagens tillgång på personal bedöms som försvårande. Förutom föräldraledigheter 

finns det nu två brandmän som studerar till andra yrken och som sökt partiell ledig-

het, framför allt dagpass. Under våren beslutades att överanställa två brandmän, för 

att underlätta bemanningen av de vakanser som finns till följd av sjukdom och 

tjänstledigheter. Detta skedde under hösten.  Vid de pensionsavgångar som kommer 

inom närmaste året/åren finns möjlighet att åter gå ner till tidigare numerär. 

Det nya RiB-avtalet (Räddningspersonal i beredskap) har rört upp känslor i hela 

deltidsbrandmanna-Sverige. Inom förbundet har förts en dialog med BRF (Brand-

männens Riksförbund) lokalt och hållits flera möten med syfte att åstadkomma en 

lösning. Räddningstjänsten har även skickat sina synpunkter till central arbetsgivar-

organisation. Konsekvenserna av det centrala avtalet har inneburit ett stort merar-

bete för flera av medarbetarna i RÖS ledning. Nytt avtal avseende räddningstjänst-

personal i beredskap (RiB 17) undertecknades lokalt i april. För RÖS innebär avta-

let formellt att centralt avtal RiB 17 följs och det har i anslutning till detta tagits ett 

ensidigt arbetsgivarbeslut med syftet att nå upp till det nationella märket. Fortsatt 

arbete kring avtalsfrågan RiB skall nu koncentreras till kommande avtal RiB 19. 

För att öka möjligheterna att rekrytera personal till deltidsstationerna även framåt, 

har en Framtidsgrupp RiB bildats som under 2017 träffades vid tre tillfällen. Syftet 

med gruppen är att underlätta rekrytering samt att få idéer till en deltidsorganisation 

som fungerar ännu bättre. Fler möten är inplanerade för 2018. 

Under hösten tillträddes den nya tjänsten Larmtekniker. Tjänsten är uppkommen 

som en följd av att förbundet övertar driften av medlemskommunernas interna 

brandlarm. Prioriterad uppgift för Larmteknikern är att få de kommunala brandlar-

men att fungera och i mån av tid vara behjälplig i övriga teknik- och driftsfrågor. I 

övrigt har extern rekrytering till organisationen under året skett genom preparandut-

bildning vid två tillfällen och rekrytering av sommarvikarier.  Även intern rekryte-

ring för att ersätta vakanser som insatsledare och styrkeledare har genomförts. 

Glädjande kan konstateras att räddningstjänsten lyckats rekrytera en brandingenjör 

med gedigen kompetens till förebyggandeavdelningen, samt en erfaren drifttekniker 

till operativa avdelningen. Trots detta så föreligger utmaningar både på deltidssidan 

och heltidssidan. Vidare underlättar inte MSB nationella inriktningar en funktionell 

kompetensförsörjning. Räddningstjänsten har genom RäddsamVG uttryckt sin upp-

fattning via skrivelser till departementet och till MSB, där redovisning skett av den 

lokala uppfattning som finns i länets räddningstjänstorganisationer relaterat kompe-

tensutvecklingsbehoven. Fortsatt arbete över tid krävs med myndigheterna för att få 

till stånd en långsiktig hållbar lösning för framtida personalförsörjningar. 
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Under hösten ställdes förbundet inför utmaningen att rekrytera en ny Förbundsdi-

rektör, då tidigare Förbundsdirektör valde att anta en ny utmaning hos sin tidigare 

arbetsgivare Försvarsmakten. Direktionen ansvarade för rekryteringen och ett ex-

ternt rekryteringsföretag anlitades. Processen pågick under hösten i samarbete med 

direktion, ledningsgrupp samt arbetstagarorganisationer och slutfördes i december. 

Ny Förbundsdirektör tillträder 1 mars 2018. 

Skadeförebyggande verksamhet 

Det nya arbetssättet gällande ärendehantering har kommit på plats och ärenden han-

teras nu på ett sätt som är kvalitetssäkrat, uppfyller gällande lagstiftningskrav och 

är rättssäkert för den enskilde. Följden av det nya arbetssättet är att ärenden tar 

längre tid att hantera, vilket innebär att avdelningens kapacitet att hantera ärenden 

generellt har minskat. Prioritering av ärenden som initieras utifrån har fått göras 

med konsekvensen att internt initierade ärenden, framförallt tillsyner, har minskat. 

De ärenden som hanteras ger dock ett bättre resultat, exempelvis följs samtliga till-

syner numera upp för att säkerställa att samtliga kravställda åtgärder vidtas. De till-

syner som genomförs enligt det nya arbetssättet ger en skälig nivå på brandskyddet. 

Antalet tillsyner enligt lag om skydd mot olyckor som genomförts under året är 

lägre än plan och antalet genomförda tillsyner enligt lag om brandfarliga och explo-

siva varor är också lägre än plan. Avdelningen har inte kapacitet att genomföra de 

tillsyner som behöver genomföras för att brandsäkerheten ska kunna hållas på en 

godtagbar nivå i medlemskommunerna. För året har tillsyn enligt lag om skydd mot 

olyckor prioriterats framför tillsyn enligt lag om brandfarliga och explosiva varor. 

Resultatet gällande ärendehantering för året skiljer sig mellan olika typer av ären-

den. Antalet ärenden generellt och antalet ärenden gällande byggprocessen i syn-

nerhet har ökat stort.  

Antalet invånare som nås av räddningstjänstens information har minskat från före-

gående år både gällande antalet informationstillfällen och gällande antalet invånare 

som nåtts. Antal invånare som nåtts har minskat till 48 % av föregående års resultat. 

Orsaken till minskningen beror framförallt på att SMO-styrkan, som genomför ma-

joriteten av alla informationsinsatser, har fått ytterligare arbetsuppgifter riktade mot 

t.ex. övningsverksamheten och räddningstjänstens övningsfält.  

Flera medlemskommuner har under året utryckt en önskan om att kunna genomföra 

den teoretiska delen av brandutbildning på distans via webben i kombination med 

en kortare praktisk utbildning i räddningstjänstens försorg. 

Förändringar har skett i avdelningens organisation. De två brandmästartjänsterna på 

vardera 50 % har överförts till den operativa avdelningen och en brandingenjör har 

rekryterats till avdelningen på 100 % istället. 1,4 tjänster har under året varit va-

kanta. 

Avdelningen har ett behov av ytterligare två tjänster utöver nuvarande vakanta 

tjänster för att hantera arbetsbelastningen och möjliggöra att genomföra tillsyner på 

en godtagbar nivå. Ökning krävs också för att kunna hantera t.ex. föräldraledigheter 

inom avdelningen, för att driva projekt samt för att kunna bistå med kompetens till 

övriga organisationen.  
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Tävlingen Camp Blåljus har genomförts i Skövde, återigen med ett lyckat resultat. 

Deltagare och arrangörer var mycket nöjda med evenemanget.  

Samarbetet med Radio Skaraborg har fortsatt som planerat under första halvåret 

men har avslutats inför andra halvåret.  

Operativa avdelningen 

Inför ett nytt verksamhetsår ingår som en del av planeringen att utifrån gällande 

riskbild anta ett visst förväntat utfall. Vid analys av statistik för verksamhetsåret 

2017 konstateras att utfallet väl sammanfaller med det förväntade. Inga speciella 

trender har tillkommit eller ändrats. År 2017 får anses vara ett ”normalår” sett till 

genomförda räddningsinsatser. 

 

Sammanlagt har åtta personer mist livet på grund olyckor inom RÖS område under 

2017. Ett stort antal mer eller mindre skadade människor har omhändertagits av 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg, vilket sannolikt lett till att mycket mänskligt 

lidande lindrats. 

 

En analys av den nya befälsorganisationen är i det närmaste klar och resultatet av 

denna skall presenteras under första kvartalet 2018. 

 

De mål som valts att analyseras för 2017 anses i vara uppfyllda, dock i ett fall med 

begränsning. 

 

Mycket arbetskraft har även under 2017 gått till att säkra upp övningsfältet 

Hasslum och skapa en relevant verksamhet där. Detta har lett till att en bra grund nu 

finns att stå på gällande detta. Denna grund skall nu förvaltas och utvecklas. 

Mycket är gjort men mycket återstår. 

 

Under senare delen av året har en ansenlig mängd arbetskraft åtgått till att hantera 

sysslor i svallet av det faktum att förbundsdirektören slutat sin anställning. 

 

Sammantaget är det operativa chefens uppfattning att otroligt mycket verksamhet är 

genomförd på ett bra sätt och äran till detta tillskrivs den fantastiska arbetsinsats 

som räddningstjänstens personal genomfört. Detta tillsammans med politikens för-

troende och stöd har lett till ett produktivt 2017. Med anledning av detta framförs 

här ledningen för operativa avdelningens tack för er arbetsinsats och engagemang. 

 

Drift- och underhållsverksamhet 

För att den skadeavhjälpande verksamheten inom räddningstjänsten skall kunna 

fullgöra sina uppgifter krävs ett väl fungerande system för drift och underhåll. Det 

dagliga arbetet för driftavdelningen innebär till största delen att göra kontroller och 

reparationer på fordon, materiel samt brandstationer. Driftavdelningen försörjer 

även alla stationen med förbrukningsmateriel, byten av brandslang och andnings-

skydd efter insatser och övningar. Under senare år har övningsfältet på Hasslum 

tillkommit som en uppgift för driftavdelningen. Denna uppgift ligger utanför vårt 

tidigare arbetsfält och innebär att vår arbetsbelastning har ökat markant. Under vå-

ren har en drifttekniker anställts på den operativa avdelningen för att stärka upp 

räddningstjänstens förmåga att sköta övningsfältet och att serva vid övningar. Drift-

avdelningen kan dock se att det krävs en större arbetsinsats än vad som bedömdes 
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vid övertagandet av övningsfältet Om räddningstjänsten i framtiden skall öka och 

utveckla verksamheten så kommer det att krävas en organisation avsedd för detta.  

För närvarande har driftavdelningen 4 drifttekniker som har som huvuduppgift att 

serva deltidstationerna och brandvärnen. I Mariestad och Skövde sköter heltids-

brandmännen till största delen dessa kontroller på fordon och materiel åt driftavdel-

ningen. 

Efter beslut i medlemskommunerna skall räddningstjänsten from 1/1 2018 ta emot 

kommunala automatiska brandlarm. Detta har inneburit att räddningstjänsten har 

fått uppgradera vår utrustning för utlarmning på samtliga hel-och deltidsstationer. 

För att lösa dessa arbetsuppgifter har en larmtekniker anställts på driftavdelningen. 

Driftavdelningen ombesörjer även samordning av all upphandling av fordon och 

materiel samt ser till att vi har ett fungerande radiolänknät. Driftavdelningen ansva-

rar även för att räddningstjänsten har ett tillfredställande försäkringsskydd. 

Driftavdelningen planerar och genomför kontinuerligt underhåll och renoveringar 

på våra brandstationer. Underhållsplaner uppdateras fortlöpande och renoveringar 

genomförs i möjligaste mån av egen personal för att få så god ekonomi som möj-

ligt.  Här har vi genom åren haft god hjälp av egen duktig personal som vi tidvis har 

lånat från operativa avdelningen. Den möjligheten ser vi av olika skäl minska fram-

över. Nedanstående förteckning är exempel på renoveringsåtgärder på våra brand-

stationer under 2017. 

 

Renovering fönster och fasad Mariestad. 

Renovering dusch och omklädningsrum Tibro. 

Installation av nytt passagesystem Skövde. 

Installation av ny utalarmeringsutrustning på samtliga hel- och deltidsstationer. 

Brandskyddsåtgärder i Skövde och Mariestad 

Underhåll av förbundets master 

Samverkan, säkerhet och beredskap 

De mål som uppställts för ämnesområdet bedöms vara, på helårsbasis i huvudsak 

uppfyllda. Räddningstjänsten har i allt väsentligt genomfört planerade åtagande. 

Viss eftersläpning noteras beträffande uppföljning av avtalstecknad samverkan 

 

När det gäller samverkan med aktörer utan avtalsförhållande ser läget bättre ut. Här 

kan nämnas utvecklad samverkan med polismyndigheten avseende informations-

delgivning och fortsatt utveckling av samarbetet med kommunernas krisbered-

skapsinformatörer. 

 

Samverkan med länsstyrelsen sker genom medverkan i regionala rådet, deltagande i 

kvartalsövningar samt de veckovisa samverkanskonferenserna. 

 

Årets två möten med Krishanteringsrådet Östra Skaraborg har genomförts. Huvud-

temat utgjordes av totalförsvar, sårbarheter i betalningssystemet, klimatförändringar 

samt genomgång av pågående krisberedskapsverksamhet hos aktörerna. 

 

Regelbundna möten har hållits med gruppen Samhällsskydd Skaraborg där de tre 

räddningstjänsterna ingår tillsammans med företrädare för Polismyndigheten och 

akutsjukvården. Vidare har räddningstjänsten medverkat vid vår och höstmötet med 

Räddsam VG (ett samverkansorgan för räddningstjänstfrågor inom länet där såväl 

tjänstemän som politiker ingår). 
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Arbetet med återtagande av förmåga till räddningstjänst under höjd beredskap har 

intensifierats. En riktlinje för räddningstjänst under höjd beredskap har utarbetats.  

 

Ekonomiskt resultat 

Ekonomin har i huvudsak löpt enligt plan. 

Resultatet för året visar på ett överskott på 1 873 tkr. Relaterat given uppgift (att 

upprätta nollresultat) uppfattas det att det ekonomiska resultatmålet är uppnått. Di-

rektionen fattade beslut om att kostnaderna för övningsfältet Hasslum skulle tas på 

resultatet vilket skulle innebära ett underskott på 1 mnkr. Det positiva resultatet be-

ror på ökade intäkter i form av fler fakturerade automatlarm och intäkter från öv-

ningsfältet samt ett positivt utfall av semesterskuld och pensionsavsättningar. 

Planerade investeringar har genomförts med vissa begränsningar. Detta har föran-

lett senarelagda investeringar vilket innebär lägre avskrivningar än planerat under 

2017.   

Under året har investeringar skett avseende två tankbilar, en basbil samt ett reserv-

höjdfordon. Vidare har fullföljandet av investeringarna avseende andningsskydd 

slutförts. In- och utalarmeringssystem har bytts vid samtliga hel- och deltidsstat-

ioner. 

God ekonomisk hushållning bedöms föreligga då de ekonomiska målen nåtts och 

riktlinjerna för verksamheten följts. Detaljerad ekonomisk redovisning återfinns i 

bilaga. 

Detaljerad ekonomisk redovisning återfinns i årsredovisningen. 

Chefens bedömning 

Den samhällsutveckling som nu sker påverkar organisationen i en allt större omfatt-

ning. Behov av personalförsörjning, kommunernas olika utvecklingar inom förbun-

dets geografiska ansvarsområde, förändrade risk- och hotbilder, utvecklad myndig-

hetsutövning samt tillkommande uppgifter såsom höjd beredskap föranleder ett 

stort behov av att analysera de närmsta årens ambitionsnivå för räddningstjänsten. 

Långsiktighet i planeringen är nu viktigare än någonsin. Under 2018 kommer arbete 

krävas för att analysera och besluta om nästkommande handlingsprogram. Utkoms-

ten av detta arbete kommer påverka organisationen minst intill 2023. Att överblicka 

kommunernas utveckling och förbundets förmåga att lösa tilldelade uppgifter med 

nuvarande organisation och ambitionsnivå är mycket svårt. Bedömningen är att åt-

gärder krävs såväl ekonomiska som organisatoriska för att förbundet över tid skall 

kunna följa lagstiftarens ambition med ”ett likvärdigt skydd” oberoende vår du bor i 

vårt avlånga land. 

I sammanhanget finns det två huvudalternativ som måste övervägas av den poli-

tiska nivån. Det ena alternativet är att vi för framtiden förvaltar det vi idag har, och 

det andra alternativet är att vi följer våra medlemskommuners utvecklingar och an-

passar organisationen för detta. Oavsett vilket alternativ som väljs krävs en tydlig 

politisk inriktning för kommande arbete med nästkommande handlingsprogram. 

 



11 

 

Skövde den 22 februari 2018 

 

 

 

Hans Ingbert 

T.f. förbundsdirektör 
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Personal 

Målen 2017: 

 Mångfalden bland personalen ska ökas genom särskilda aktiviteter vid personal-

rekrytering. 

 Räddningstjänsten ska ha tillgång till erforderlig personal i operativ tjänst för att 

ständigt upprätthålla en grundberedskap. 

 Räddningstjänsten ska ha tillgång till personal med rätt kompetens i en omfatt-

ning så att behovet av räddningsledare tillgodoses. 

 Hälsofrämjande aktiviteter skall medverka till att sjukfrånvaron inte överstiger 3 

% per år. Genom aktivt arbetsmiljöarbete skall antalet arbetsskador minska. 

Skövde kommun bytte HR- och lönesystem hösten 2016. RÖS får inte ut all sta-

tistik från detta längre eftersom systemet grundar sig på uppgifter från Medvind. Vi 

har istället räknat manuellt på inlämnad sjukfrånvaro, VAB, föräldraledighet, tjänst-

ledighet etc. Siffrorna är därför inte exakta och inte på samma detaljnivå vad gäller 

sjukfrånvaro i olika ålderskategorier, men rimlighetsbedömning är gjord. 

Siffrorna för åldersstruktur visar all heltidspersonal respektive deltidsbrandmän. 

Jämförande siffror finns från fjolåret.  

Måluppfyllnad 

Räddningstjänsten strävar efter att öka mångfalden. Det har rekryterats ytterligare 

två kvinnor till räddningsvärn under året samt en kvinna till en deltidsstation. På 

heltiden har ytterligare en kvinna fått tillsvidareanställning som brandman och en är 

vikarierande med ambition att tillsvidareanställas. På deltidsstationerna finns nu 

fyra kvinnliga deltidsbrandmän. Glädjande är också att en av dessa under 2017 har 

utbildats till räddningsledare och kommer att iträda en styrkeledartjänst 2018. 

Mångfalden har således fortsatt öka något under 2017. Inför 2018 har RÖS dock en 

ambition att göra mer riktade aktiviteter för att attrahera fler kvinnor och även per-

sonal med annan etnisk bakgrund.  

Bemanningen vid heltidsstationerna har inte vid något tillfälle understigit nivån för 

grundberedskap. Så inte heller vid deltidsstationerna, med undantag av semesterpe-

rioden då Hjo station saknade en man tre timmar under tre eftermiddagar och 

Skövde deltidsstation var en man kort totalt sex dygn.  

RÖS har fortfarande behov av fler styrkeledare pool. Under året har dock en utbil-

dats i Gullspång och tre i Karlsborg. Förhoppningen är att fler kan utbildas i Hova, 

Hjo och Mariestad under året som kommer.  

Sjukfrånvaron har sänkts från 3,0 till 2,60 %. Under 2017 har två tidigare långtids-

sjukskrivna återgått i arbete, den ene i ny tjänst och den andra i tidigare tjänst. Vi 

har en ny långtidssjukskrivning sedan april på 100 % p.g.a. allvarlig sjukdom. En 

medarbetare var sjukskriven på grund av familjesituation men arbetar nu 30 % och 

är tjänstledig 70%. Sjukskrivningar på över en månad har även funnits p.g.a. fy-

siska åkommor som dock varit tillfälliga (ryggskott, frakturer, knäoperationer mm). 
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Personal 

Under året har fem heltidsanställda medarbetare slutat sin anställning, vilket är en 

normal personalomsättning. Två av dessa har lämnat för annan arbetsgivare utanför 

räddningstjänsten. Tre har avgått med pension.  

Tretton personer har slutat på deltidsstationerna. Av dessa har sex personer slutat 

som varit med i över tjugo år, de närmar sig pension eller har tappat lite motivation 

för att vara kvar i räddningstjänsten. Fem personer har slutat på grund av byte av 

tjänst och att det inte gått att kombinera beredskap med deras arbeten. En har slutat 

på grund av flytt och en har slutat på grund av missnöje med RiB-avtalet.  

Vid räddningsvärnen har sex personer slutat, samtliga på industrivärn.  

Under 2017 har anställts en brandingenjör samt en larmtekniker. Sistnämnda är en 

ny tjänst som tillkommit i samband med att förbundet övertar kommunala automa-

tiska brandlarm från medlemskommunerna. Räddningstjänsten har även överan-

ställt två brandmän p.g.a. studie- och föräldraledigheter som behöver täckas. VAB-

dagar har ökat, likaså semesteruttag och tjänstledighet. 

Kompetensutveckling 

Räddningstjänsten genomförde i år två preparandutbildningar för nyanställda del-

tidsbrandmän och räddningsvärnsmän med deltagare från såväl den egna räddnings-

tjänsten som från Skara-Götene, Falköping-Tidaholm, Lidköping. En genomfördes 

under våren och en under hösten.  Sammanlagt ledde detta till följande nyanställ-

ningar inom RÖS: Gullspång 4, Karlsborg 3, Tibro 4, Töreboda 2, Hjo 2, Hova 1, 

Skövde 4, Moholm 1, Timmersdala 1, Volvo 1, Katrinefors bruk 1. 

Grundutbildning för deltidsbrandmän – Räddningsinsats – har genomgåtts av en 

brandman. 

Under året har fyra deltidsbrandmän genomgått befälsutbildning Räddningsledning 

A. Fem heltidsbrandmän har genomgått befälsutbildningen Räddningsledning B. 

Bland övriga utbildningar noteras att tre medarbetare genomgått Tillsyn A.  

Tio medarbetare har genomgått UGL (Utveckling av Grupp och Ledare). 

Under året har 6 medarbetare startat utbildning för körkortsbehörighet C. 

Arbetsskador och tillbud 

Under 2017 har tio arbetsskador anmälts på heltiden. Innebandy står för fyra av 

dessa, med sårskada, vrickning, fraktur respektive avsliten hälsena som följd.  En 

skada utgjordes av tillfälligt lock för örat efter att fyrverkeripjäser avfyrats mot 

räddningstjänsten. Det tillfället kunde ha fått värre följder än vad det fick. Andra 

lättare skador är skrap-/sårskada från en halkolycka utomhus, och en närkontakt 

med stenmur vid träning. Övriga skador har skett i samband med övning och arbete; 

ett ryggskott vid lyft, sårskada och klämd tumme i anslutning till stege samt sår-

skada på fingrar som stuckits in i en fläkt på en bil.   

På deltiden och värn har en skada vardera rapporterats som båda har sin utgångs-

punkt i att personen snubblat på föremål på golvet. En sträckning i höften respek-

tive smärtor i knä blev följden där.   
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Åtta tillbud har anmälts, samtliga från heltiden. Två tillbud rör bilar som har slutat 

fungera helt eller delvis och ett rör styrningen som slutade att fungera på båt ute på 

insats. Två andra tillbud härrör mer från handhavandefel; fel bränsle har tankats 

samt bil har backats in med masten uppfälld. Ett rör brand på övningsfältet efter öv-

ning. Ett problem med en koppling i slangtvätten ledde till att ett tungt föremål spå-

rade ur och kunde ha fallit på någon med allvarliga följder. Även tillbuden med for-

don med defekter kunde ha slutat illa. Kontroll och åtgärder har vidtagits i samtliga 

fall.   

Ingen riskobservation har inkommit.   

Personalen i siffror 

Anställda  2017 2016 2015 2014  

Heltid  90 88 88 84  

- Varav kvinnor 9 8 8 6  

Deltid  183 174 171 175  

- Varav kvinnor 4 3 1 1  

Räddningsvärn 86 85 87 103  

- Varav kvinnor 9 7 5 8  

 

Åldersstruktur 

Heltid    

-29 år  13    

30-49 år  51  

50- år  26  

Medelålder  41,9 år  

 

Deltid 

-29 år  22    

30-49 år  107  

50- år  54  

Medelålder  44,0 år  

 

Personalomsättning, 

Procent 

Dagtid/Heltid 5,6 % 9,1% 3,6 %   

Deltid  7,1 % 5,26 % 7,4 %   

Räddningsvärn 6,7 % 1,15 % 15,5 %   

 

Tidsanvändning. 

Dag-/Heltidspersonal, 2017 2016-08-31 2015 2014  

timmar 

Ordinarie arbetstid 184 756 129 041* 190 002 179 882  

Närvarotid  144 202 104 309* 159 583 151 290  

  78,03 % 80,83 %* 83,99 % 84,1 %  

Frånvarotid  40554 24 732* 30 420 28 592  

  21,95 % 19,17 %* 16,01 % 15,9 %  
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Frånvaro, 

Procent av total arbetstid 

 

Sjukdom   

Samtlig personal 2,60 % 2,4  %* 3,6 % 3,2 %  

-29 år   1,94 % 1,9  %* 1,5 % 0,3 %  

30-49 år  1,49 % 1,7  %* 3,3 % 2,1 %  

50- år  4,89 % 4,2 %* 5,4 % 6,6 % 

Kvinnor  2,70 % 

Män  2,58 % 

Andel av sjukfrånvaron  

som sammanhängande är 60 dagar eller mer 36,25 %  

 

Övrig frånvaro 

Semester  14,5 % 10,4 %* 8,0 % 8,2 %  

Vård av barn  0,73 % 0,2 %* 0,4 % 0,2 %  

Föräldraledighet 1,87 % 4,4 %* 2,6 % 1,7 %  

Övrigt  2,23 % 1,5 %* 1,0 % 2,0 %  

(tjänstledighet, enskild  

angelägenhet, studieledighet) 

 

Arbetsskador, 

Antal anmälda 

Heltid  10 5 1 8  

Deltid  1 4 1 6  

 

Tillbud, 

Antal anmälda  
Heltid  8 9 6 5  

Deltid  0 2 7 5  

 

 

*Siffrorna från 2016 visar statistik t o m 2016-09-30 p.g.a. Skövde kommuns 

byte av HR-system.  
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Förebyggande verksamhet 

Myndighetsutövning 

Det nya arbetssättet gällande ärendehantering har kommit på plats och ärenden han-

teras nu på ett sätt som är kvalitetssäkrat, uppfyller gällande lagstiftningskrav och 

är rättssäkert för den enskilde. Följden av det nya arbetssättet är att ärenden tar 

längre tid att hantera, vilket innebär att avdelningens kapacitet att hantera ärenden 

generellt har minskat. Prioritering av ärenden som initieras utifrån har fått göras 

med konsekvensen att internt initierade ärenden, framförallt tillsyner, har minskat. 

De ärenden som hanteras ger dock ett bättre resultat, exempelvis följs samtliga till-

syner numera upp för att säkerställa att samtliga kravställda åtgärder vidtas. De till-

syner som genomförs enligt det nya arbetssättet ger en skälig nivå på brandskyddet. 

Ärendehantering 

För året var planen att ca 150 tillsyner enligt lag om skydd mot olyckor (LSO) 

och/eller lag om brandfarliga och explosiva varor (LBE) skulle genomföras. Utöver 

detta planerades att genomföra ca 40 tillsyner av kommunala badplatser, hamnar 

och liknande. För året har sammanlagt 76 tillsyner enligt LSO genomförts, varav 6 

tillsyner samordnades med tillsyn enligt LBE. Inga tillsyner av kommunala badplat-

ser, hamnar och liknande har genomförts under året. Under året har inga tillsyner av 

farlig verksamhet, enligt LSO, genomförts. Målet var att genomföra 4 tillsyner un-

der året.  

En jämförelse av antalet genomförda tillsyner enligt LSO och LBE mellan åren 

2012–2017 framgår i diagram 1 respektive diagram 2. I diagrammen är även en 

trendlinje inlagd, för att visa den troliga fortsatta utvecklingen. 

 

Diagram 1: Tillsyn enligt LSO 2 kap. 2 §. 
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Diagram 2: Tillsyn enligt LBE. 

Planen för antalet tillstånd som utfärdas enligt LBE är 50 st. per år. Under året har 

50 tillstånd enligt LBE utfärdats, vilket motsvarar 100 % av planen för året. Resul-

tatet är inget som räddningstjänsten kan påverka då det styrs av efterfrågan från 

samhället. Även tillståndsärenden tar längre tid att hantera som följd av det nya ar-

betssättet gällande ärendehantering. Kvaliteten i hanteringen av tillståndsärenden 

har dock ökat.  

Antalet utbildningstillfällen för medlemskommunernas personal uppgår för året till 

72 tillfällen jämfört med planerade 100 st., vilket motsvarar 72 % av årets resultat. 

Ca 1 170 personer har genomgått räddningstjänstens brandutbildning. Antalet ut-

bildningar som genomförs beror på medlemskommunernas behov av utbildning och 

kan, idag, endast påverkas marginellt av räddningstjänsten genom att t.ex. påpeka 

otillräcklig utbildning av personal som en brist vid tillsyn. Flera medlemskommu-

ner har under året utryckt en önskan om att kunna genomföra den teoretiska delen 

av brandutbildning på distans via webben i kombination med en kortare praktisk ut-

bildning i räddningstjänstens försorg.  

Under året har 28 ansökningar om att bedriva egensotning medgivits och 7 ansök-

ningar har till del avslagits. 

Information till allmänheten ligger på en låg nivå jämfört föregående år både vad 

gäller antalet informationstillfällen och antal personer som har nåtts av informat-

ionen. Räddningstjänsten har bedrivit information till allmänheten vid 119 tillfällen 

under året att jämföra med 139 tillfällen för 2016. Räddningstjänsten har nått ut 

med information till ca 5 000 personer vid dessa tillfällen, att jämföra med 10 476 

personer för 2016. Antal invånare som nåtts har minskat till 48 % av föregående års 

resultat. Orsaken till minskningen beror framförallt på att SMO-styrkan, som ge-

nomför majoriteten av alla informationsinsatser, har fått ytterligare arbetsuppgifter 

riktade mot t.ex. övningsverksamheten och räddningstjänstens övningsfält. 

En jämförelse av antalet informationstillfällen till allmänheten, mellan åren 2012–

2017, framgår i diagram 3.  
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Diagram 3: Informationstillfällen till allmänheten, 2012–2017. 

Under året har 53 inventeringar och 44 hembesökstillfällen genomförts. Vid hem-

besöken har ca 1 070 personer nåtts av räddningstjänstens information.  

Räddningstjänsten har genomfört andra arbetsuppgifter i form av olika typer av 

myndighetsärenden vid 623 tillfällen. Med myndighetsärenden menas olika typer 

av yttranden och remisser, olycksundersökningar samt sakkunnighetsutlåtande. In-

koppling av automatiska brandlarm, rådgivning och liknande är inte inräknat i re-

sultatet. Antalet myndighetsärenden är högre för året jämfört med åren innan.  

Den stora ökningen i antalet ärenden utgörs, framförallt, av ett ökat nyttjande av 

räddningstjänstens kompetens i byggärenden. Detta får följden att mindre tid kan 

läggas på andra arbetsuppgifter. Räddningstjänstens medverkan i byggprocessen är 

viktig då det säkerställer att byggnader utformas med ett bra brandskydd redan vid 

byggnation. Många byggnader utgör inte framtida tillsynsobjekt, vilket innebär att 

räddningstjänsten endast kan säkerställa att brandskyddet är tillräckligt i byggpro-

cessen. Många byggnader är idag komplexa vad gäller materialval och liknande, 

vilket kräver att brandskyddet under byggtiden kontrolleras. Exempelvis byggs 

många nya byggnader med fasad och bärande konstruktion i trä.  

Under året har fem sakkunnighetsutlåtanden och tre olycksundersökningar genom-

förts. Sakkunnighetsutlåtanden görs på uppdrag av polis- eller åklagarmyndighet. 

Sakkunnighetsutlåtanden går ut på att bedöma om det i samband med en händelse, 

som rubricerats som brott, finns risk för brand- och rökspridning och därmed risk 

för uppkomst av farlig miljö för människor att vistas i. Underlaget används i t.ex. 

åtal och rättegång.  

Olycksundersökningar genomförs när behovet av att undersöka en olycka översti-

ger den grundläggande undersökning som genomförs i den händelserapport som 

upprättas efter varje räddningsinsats. I olycksundersökningen undersöks den hän-
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delse som gav upphov till räddningsinsatsen, räddningstjänstens insats samt ges för-

slag för att minska risken för att liknande insatser ska uppstå i framtiden och förslag 

på hur räddningstjänsten behöver utvecklas och utbildas. 

En jämförelse av antalet hanterade yttranden generellt och yttranden gällande bygg-

processen, mellan åren 2013–2017, framgår i diagram 4 respektive diagram 5. I dia-

grammen är även en trendlinje inlagd, för att visa den troliga fortsatta utvecklingen. 

 

Diagram 4: Antal ärenden generellt. 

 

Diagram 5: Antal yttranden gällande byggprocessen. 

För statistiskt underlag gällande ärendehantering, se bilaga A. 
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Måluppfyllelse 

Målen för verksamheten presenteras i form av verksamhetsmål, säkerhetsmål och 

prestationsmål i Räddningstjänsten Östra Skaraborgs handlingsprogram. Verksam-

hetsmålen är övergripande för verksamheten och förtydligas med säkerhetsmål som 

i sin tur förtydligas och görs mätbara genom prestationsmål. I verksamhetsplanen 

för respektive år definieras vilka säkerhetsmål som ska följas upp under året. För år 

2017 ska säkerhetsmål 2, 3 och 4 följas upp. Uppföljningen sker genom att granska 

om prestationsmålen för respektive säkerhetsmål är uppfyllt samt beskriva och ana-

lysera eventuella orsaker.  

Säkerhetsmål (S) med tillhörande prestationsmål (P) för år 2017 

S2 Skador på människors liv och hälsa, egendom och på miljön till följd av brand i 

ska minimeras.  

- P2.1 Tillsyn av ägares/nyttjanderättshavares skyldigheter enligt lag om 

skydd mot olyckor för byggnader eller anläggningar som omfattas av 2 kap. 

3 § lag om skydd mot olyckor ska genomföras enligt en årlig verksamhets-

plan.  

- P2.2 Räddningstjänsten ska ha kapacitet att, vid behov, genomföra tillsyn 

vid byggnader eller anläggningar som inte omfattas av 2 kap. 3 § lag om 

skydd mot olyckor.  

S3 Skador på liv och hälsa, egendom och på miljön till följd av olyckor vid anlägg-

ning med farlig verksamhet ska minimeras  

- P3.1 Tillsyn av ägares/verksamhetsutövares skyldigheter vid farlig verksam-

het enligt lag om skydd mot olyckor ska genomföras enligt en årlig verksam-

hetsplan.  

S4 Skador på liv och hälsa, egendom och på miljön till följd av olyckor vid hante-

ring och/eller överföring av brandfarlig och/eller explosiv vara ska minimeras.  

- P4.1 Tillsyn av hantering av brandfarliga varor och hantering/överföring 

av explosiva varor enligt lag om brandfarliga och explosiva varor ska ge-

nomföras enligt en årlig verksamhetsplan.  

- P4.2 Räddningstjänsten ska ha kapacitet att, vid behov, genomföra tillsyn 

vid anläggningar som hanterar brandfarlig eller explosiv vara under till-

ståndspliktig mängd.  

Resultat 

Räddningstjänsten bedriver tillsyn enligt LSO 2 kap. § 2 och 2 kap. § 4 samt enligt 

LBE enligt en årlig verksamhetsplan, ”Verksamhetsplan 2017 med inriktning för 

2018–2020”. Räddningstjänsten har också kapacitet att genomföra tillsyn vid bygg-

nader eller anläggningar som inte omfattas av kraven i LSO 2 kap. 3 § eller som 

hanterar brandfarlig eller explosiv vara under tillståndspliktig mängd. För att denna 

tillsyn ska kunna genomföras får annan tillsynsverksamhet åsidosättas. Ingen tillsyn 

enligt LSO 2 kap. § 4 har genomförts under året. 

Antalet tillsyner som planerades genomföras har kraftigt reviderats i verksamhets-

planen för år 2017. I inriktningen för 2017 som redovisades i verksamhetsplanen 
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för 2016 var det planerat att genomföra sammanlagt 307 tillsyner totalt för år 2017. 

I verksamhetsplanen för år 2017 reviderades detta till att sammanlagt 154 tillsyner 

planeras att göras under året. Den reviderade planen för 2017 grundade sig i avdel-

ningens kapacitet för tillsyner och inte på vad det egentliga behovet av tillsyner är i 

samhället för att brandsäkerheten ska kunna hållas på en godtagbar nivå i medlems-

kommunerna. Revideringen av hur många tillsyner som avdelningen hinner med 

under ett år beror på det ändrade arbetssättet och tillgången till medarbetare samti-

digt som antalet övriga ärenden som avdelningen hanterar ökar. 

Utfallet för år 2017 visar att verksamheten ligger under även den reviderade planen.  

Det kan konstateras att kvaliteten i ärendehanteringen generellt och tillsynsverk-

samheten i synnerhet har ökat markant. Detta är positivt för samtliga inblandade, 

räddningstjänsten och den tillsynade.  

Analys 

Räddningstjänsten uppfyller målen då tillsyner enligt de olika lagstiftningarna ge-

nomförs enligt en årlig plan. Dock är antalet tillsyner som genomförs för lågt i för-

hållande till det behov som finns för att brandsäkerheten ska kunna hållas på en 

godtagbar nivå i medlemskommunerna. Konsekvensen av att göra färre tillsyner än 

vad behovet är, är att ett uppdämt tillsynsbehov skapas. Detta medför i sin tur att 

prioritering av tillsyner måste göras hårdare och hårdare för varje år som går med 

konsekvensen att vissa tillsynsobjekt blir utan tillsyn då de hela tiden måste priori-

teras ned. Kvaliteten i myndighetsutövningen och ärendehantering är mycket bättre 

nu än vad den har varit tidigare. Mycket tid har lagts ner generellt på att kvalitets-

säkra arbetsuppgifter och mycket tid kommer att behöva läggas ner även framöver. 

Slutsatser 

Antalet tillsyner som genomförs behöver utgå från vad tillsynsbehovet är och inte 

anpassas efter avdelningens kapacitet. Avdelningens kapacitet att hantera tillsyner 

måste ökas genom tillskott av fler medarbetare. Tillskott av fler medarbetare kan 

erhållas genom att skapa fler tjänster inom avdelningen, att bättre nyttja de medar-

betare som finns inom övriga delar av organisationen eller genom en kombination 

av de båda sätten. Det är viktigt att organisationens resurser används till det upp-

drag som lagstiftningen ålägger oss och som samhällets invånare förväntar sig. 

 

Personal 

Antalet tjänster inom avdelningen i början av året utgjordes av 1 avdelningschef, 1 

brandingenjör, 1,6 brandinspektörer, 2*0,5 insatsledare och 1,4 vakanta tjänster. En 

brandinspektör är pensionerad till 40 %, därav 1,6 brandinspektörstjänster.  

Under första halvåret återgick de två insatsledartjänsterna på vardera 50 % till den 

operativa avdelningen och istället rekryterades en brandingenjör till avdelningen på 

100 %.  

Under året har avdelningens medarbetare genomgått olika utbildningar, bland annat 

en utbildning gällande explosiva varor som anordnades i Räddsam VG:s regi. Den 

brandingenjör som har huvudansvaret för olycksutredning har genomgått utbild-

ningen ”Olycksutredning grundkurs 5 hp”.  
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Antalet tjänster inom avdelningen i slutet av året utgjordes av 1 avdelningschef, 2 

brandingenjörer, 1,6 brandinspektörer och 1,4 vakanta tjänster. 

Avdelningen har stort behov av fler medarbetare för att kunna genomföra sina ar-

betsuppgifter. Två medarbetare bedöms behöva rekryteras till avdelningen, utöver 

nuvarande vakanta tjänster, för att hantera den nuvarande arbetsbelastningen och 

möjliggöra att genomföra tillsyner på en godtagbar nivå. Med fler medarbetare kan 

också andra projekt drivas effektivt och utvecklas, som t.ex. projektet gällande indi-

vidanpassat brandskydd. Det finns också möjlighet att stödja organisationen och 

övriga avdelningar med kompetens inom olika arbetsuppgifter och projekt. Ök-

ningen krävs också för att kunna hantera t.ex. föräldraledigheter inom avdelningen. 

Övrig verksamhet 

Ett projekt gällande individanpassat brandskydd har startats upp tillsammans med 

Gullspångs kommun. Projektet går ut på att personal inom kommunens omsorgs-

verksamhet ska inventera brandskyddet hos sina brukare. Inventeringen leder sedan 

till att åtgärder för att förbättra brandskyddet hos brukaren implementeras. Rädd-

ningstjänsten har tagit fram det underlag som behövs för projektet, t.ex. checklistor 

och anvisningar, och kommer att utbilda de medarbetare som ska medverka i pro-

jektet. Gullspångs kommun har valts ut som första kommun för projektet och om 

det faller väl ut är planen att införa det i fler kommuner i takt med att avdelningens 

medarbetare hinner.  

Ett arbete har genomförts för att ta fram nya riktlinjer samt nya taxor och taxekon-

struktioner för avdelningens verksamhet, vilka har antagits av samtliga förbundets 

medlemskommuner under slutet av året.  

Avdelningen har under året stöttat den operativa avdelningen med att ta fram förut-

sättningar för att kunna påbörja insatsplanering genom skapande av insatskort i 

verksamhetssystemet Daedalos.  

Under första halvåret har sjätte upplagan av tävlingen Camp Blåljus genomförts. 

Tävlingen genomfördes i Skövde för andra gången. Inför tävlingen har räddnings-

tjänsten varit ute i skolor i förbundet och informerat elever och lärare i årskurs 8 om 

tävlingen.  

Samarbetet med Radio Skaraborg har fortsatt som planerat under första halvåret 

men avslutades inför andra halvåret. Detta på grund av programförändringar hos 

Radio Skaraborg.  

Under sommaren har en arbetsuppgift gällande riskinventering för räddningstjäns-

ten påbörjats. Syftet med att ta fram riskiventeringen är att få kunskap om vilka ris-

ker som räddningstjänsten kan förväntas hantera inom sitt verksamhetsområde. Det 

är också viktigt att få kunskap om skillnader mellan medlemskommuner samt om 

det finns särskilt utsatta områden, objekt eller grupper. Riskinventeringen kommer 

att utgöra ett underlag till kommande riskanalys och handlingsprogram samt använ-

das som beslutsunderlag vid planering av operativ- och förebyggande verksamhet, 

resursprioritering, identifiering av fortbildningsbehov, osv. Då riskläget förändras 

med tiden är en del av syftet att skapa en inventering som på ett enkelt sätt kan upp-

dateras löpande. Riskinventeringen genomfördes av en projektanställd brandingen-

jör under sommaren 2017. 
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Bilaga A – Statistiskt underlag 

Arbetsmoment 2012 2013 2014 2015 2016 2017 

Tillsyn enligt LSO 2 kap. 2 § 
157 266 255 298 210 76 

- Varav badplatser och gästhamnar  40 42 42 42 42 0 

- Varav samordnad med tillsyn enligt LBE - - - - 36 6 

Tillsyn enligt LSO 2 kap. 4 § 0 3 4 0 3 0 

Tillsyn enligt LBE 30 99 99 91 54 6 

- Varav samordnad med tillsyn enligt LSO - - - - 36 6 

Tillstånd enligt LBE 52 38 66 46 53 50 

- Varav tillstånd brandfarlig vara 47 31 53 34 36 39 

- Varav tillstånd explosiv vara 5 7 13 12 17 11 

Brandutbildningar 50 90 124 63 90 72 

- Antal deltagare på kurser 843 1 565 2 368 1 046 1 558 1 171 

Egensotning 32 27 20 20 17 28 

- Beviljade 32 24 17 12 16 25 

- Avslagna 4 3 3 8 3 7 

Informationstillfällen till allmänheten 11 113 175 158 139 119 

- Antal informerade personer - 3 174 3 453 4 527 5 336 4 151 

- Antal informerade personer* 1 600 5 564 6 721 3 020 5 140 867 

- Totalt antal informerade personer 1 600 8 738 10 174 7 547 10 476 5 018 

Hembesök - - - - 49 44 

- Antal informerade personer - - - - 1397 1067 

Inventering, brandskydd i flerbostadshus - - - - 74 53 

Ärenden 244 483 567 481 590 623 

- Yttrande gällande planprocessen - 46 44 43 62 66 

- Yttrande gällande byggprocessen - 80 112 113 191 223 

- Yttrande gällande miljöbalken - - - - 3 1 

- Yttrande gällande polistillstånd - 221 208 178 246 279 

- Yttrande gällande serveringstillstånd - 35 38 32 43 41 

- Övriga remisser - - - - 22 5 

- Olycksundersökning - - - - 14 3 

- Sakkunnighetsutlåtande - - - - 9 5 

*Värdet bygger på uppskattningar 
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Operativa avdelningen 

Måluppfyllnad  

I handlingsprogrammet anges ett antal prestationsmål för operativa avdelningen 

vilka fungerar som styrdokument för planering, genomförande och analys. Varje år 

ska dessa utvärderas för att visa i vilken mån avdelningen uppfyller förväntningarna 

gällande förmåga. I Budget 2017 anges att följande mål skall analyseras: 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg ska för skadeavhjälpande verksamhet: 

 Ha förmåga till brandvattenförsörjning i områden med så kallat alternativsy-

stem genom tillgång till tankfordon i den omfattning och med den kapacitet 

som erfordras.  

 Ha tillgång till radiosystemet RAKEL för internt samband, ledning, samver-

kan och under mandatperioden för reservutalarmering. 

Dessa två mål är således de som i verksamhetsrapporten ska analyseras djupare 

än övriga mål. Ett av målen presenteras i halvårsrapporten och det andra i 

helårsrapporten. I detta fall väljs målet angående Rakel för analys i halvårsrap-

porten och tillgång till tankfordon i helårsrapporten. 

 

Utöver detta har chefen operativa avdelningen valt att studera i vilken mån 

räddningstjänsten uppfyller målet om intern utbildning och övning. Anled-

ningen till detta är att upplevelsen från olika grupperingar är att det finns brister. 

 

Mål 

 Ha förmåga till brandvattenförsörjning i områden med så kallat alternativsy-

stem genom tillgång till tankfordon i den omfattning och med den kapacitet 

som erfordras.   

Måluppfyllnad 

Det kan konstateras att tankbilar skall finnas i tillräcklig omfattning för att kunna 

hantera säker tillgång på släckmedel i samhällen med så kallat alternativsystem i 

förbundets samtliga stationsområden. Fördelning av tankfordon ses i tabellen ne-

dan. 

Station Fordonstyp Vattenvolym i liter 

2000 Tankbil 7000 

2000 Lastväxlare 10000 

2000 Lastväxlare 10000 

2300 Tankbil 7000 

4000 Tankbil 7000 

6000 Tankbil 9000 
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6200 Tankbil 7000 

6300 Tankbil 7000 

7000 Tankbil 8000 

7400 Tankbil 7000 

RÖS Total tankbilskapacitet 79 000 

Tabell 1. Tankbilskapacitet inom egen organisation 

För att kunna hantera släckmedelsförsörjningen inom områden med så kallat alter-

nativsystem föreligger behov av tankbilar. I detta fall kan inte släckbilens kapacitet 

räknas in då denna måste stå kvar på olycksplats i egenskap av livräddande resurs. 

Om man förutsätter en bostadsbrand som vid släckinsatsen skall hantera två led-

ningar med konstant flöde skulle detta kräva ett totalt uttag om cirka 600 l/min. 

Detta betyder att man efter framkomst till skadeplatsen behöver ha tillgång till 

första tankenhet inom 5 minuter, förutsatt att släckenheten har 3000 liters kapacitet. 

Detta klaras inom samtliga tätorter inom förbundet tack vare den valda strategin att 

ha tankenheter på samtliga hel- och deltidsstationer. 

Vid en större brand kan tillgången på den totala volymen vatten som kan levereras 

och distribueras på skadeplats bli en begränsande faktor. Med det totala utbud av 

tankenheter som finns inom RÖS kommer detta inte bli kritiskt. Det kommer möjli-

gen förutsättningarna att transportera enheterna att bli. Tillgången på personal blir i 

detta fall viktig. Med möjlighet att snabbt ta en person ut heltidsstyrkan och påbörja 

utryckning med någon av station Skövdes stora tankbilar skulle kunna göra att vat-

tendistributionen skulle underlättas. Detta skulle underlättas av den planerade utök-

ningen av Skövdestyrkan med en brandman per skift. 

Sammanfattningsvis konstateras att tillgängligheten på tankfordon som snabbt kan 

vara på plats är god. Den totala tillgången på transporterbart vatten likaså. 

Målet anses uppfyllt. 

Mål 

Intern utbildning ska genomföras enligt plan vilket innebär: 

 200 timmar per heltidsanställd i räddningsstyrka 

 100 timmar per insatsledare 

 60 timmar per deltidsanställd i räddningsstyrka i Skövde 

 50 timmar per deltidsanställd i räddningsstyrka utom Skövde 

 50 per inre befäl 

 50 timmar per räddningschef i beredskap 

 20 timmar per anställd vid räddningsvärn 

Måluppfyllnad 

Vid halvårsuppföljningen drogs följande slutsats: 
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Planeringen för heltid och RiB-stationer samt räddningsvärnen följs och tidsuttaget 

överstiger i de flesta fall det förväntade resultatet något. Det finns vissa individuella 

skillnader som kan förklaras med partiella ledigheter, sjukdomar och andra hinder. 

Det finns också gruppvisa skillnader som måste analyseras mer noggrant då grup-

perna har identiska planeringar och sannolikt samma förutsättningar. Uppgiften del-

ges enhetschefen för heltid då det i första hand gäller dessa grupper.  

Grupperna räddningschef i beredskap, inre befäl samt insatsledare understiger i 

samtliga fall det förväntade resultatet. 

Vidtagna åtgärder är bättre registrering och uppföljning, tydligare planering av be-

fälens övningsverksamhet genom insatsledarnas försorg samt till viss del justering 

av skiftens dagsplanering. Dessa justeringar kommer inte få full genomslagskraft 

förrän verksamhetsåret 2018. 

Det kan uttydas en positiv trend gällande övningstidsuttag för de högre ledningsni-

våerna under andra halvåret. Dock fylls inte exakt det uppsatta kvantitativa målen. 

Sammantaget bedöms den totala kunskapsinhämtningen under året vara tillfyllest. 

Målet anses uppfyllt med viss begränsning 

Insatsstatistik 

Olyckstyper 2013 2014 2015 2016 2017 

Brand i byggnad 127 118 150 134 125 

Brand, ej i byggnad 139 127 135 176 207 

Trafikolycka 200 195 249 259 261 

Utsläpp, farligt ämne 41 40 51 26 29 

Drunkning/Tillbud 5 3 0 11 7 

Automatiskt brandlarm 647 603 629 704 691 

Sams/IVPAlarm 88 122 158 127 121 

Övriga olyckstyper 212 184 226 98 152 

Totalt 1459 1392 1598 1535 1593 
Tabell 2. Översikt olyckstyper 2017 med 2013-2016 som jämförelse. 

 

Det kan konstateras att antalet insatser är det förväntade. Inte heller sticker någon 

olyckstyp ut avsevärt under verksamhetsåret om vi jämför med tidigare år. Tidigare 

identifierade trender verkar hålla i sig. 

Under året har vi blivit återkallade innan framkomst vid 40 tillfällen. Dessa larm är 

inräknade i respektive kategori. 

 

Brand i byggnad  4 

Trafikolycka 9 

Drunkning/tillbud 2 

Automatiskt brandlarm 10 

Sams/ IVPA-larm  9 

Person i svår benägenhet/hot om suicid 3 

Sjukvårdsuppdrag/inbrytning  2 

Röklukt 1 
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Tabell 3. Återkallad innan ankomst redovisat per olyckstyp under 2017. 

Fördelning av personskador 

Av statistiken framgår att förbundet hanterar ett stort antal skadade varje år och 

detta torde betyda att vi via våra insatser minskar mänskligt lidande vid ett stort an-

tal tillfällen årligen. 

 

Tyvärr har åtta personer mist livet vid de händelser räddningstjänsten blivit kallade 

till under 2017. Det befaras att minst tre av dessa är suicid. 

 

Fördelning person-

skador 

2013 2014 2015 2016 2017 

Avtransporterade     198 182 

Omkomna 14 7 11 7 8 
Tabell 4. Översikt fördelning av personskador 2017 med 2013-2016 som jämförelse. Från och med 2016 särredovisas ej lind-

rigt respektive svårt skadade. 

Redovisning omkomna 

Da-

tum 

Adress Händelse Antal 

22/2 E 20 Hova Trafikolycka 1 

25/4 Lyrestad Kollision tåg- personbil 1 

22/5 E 20 Lugnås Trafikolycka 1 

2/6 Åsbotorpssjön Skövde Drunkning 1 

6/6 E 20 söder Lugnås Person påkörd 1 

30/6 Vänern Hemmingstorp  Drunkning 1 

10/8 Väg 195 söder Hjo Trafikolycka 1 

19/12 Skövde Person påkörd av tåg 1 
Tabell 5. Antalet omkomna per olycka verksamhetsåret 2017. 

 

I ovanstående sammanställning har inte tagits med personskador och dödsfall vid 

SAMS/IVPA-larm då dessa registreras av sjukvårdshuvudmannen.  

 

Ämnesområdesvisa aktiviteter 

Larm och ledning 

Överföring av medlemskommunernas automatiska brandlarm till RÖS lednings-

central 

 

I december 2017 kopplades de första kommunala automatlarmsobjekten in till rädd-

ningstjänsten. Efter det att samtliga medlemskommuner undertecknat en avsiktsför-

klaring i december 2016, genomfördes en fördjupad analys under våren. Arbets-

gruppen, bestående av Fastighetschefer/Fastighetsingenjörer och motsvarande, från 

samtliga sju medlemskommuner samt personal från RÖS, tog fram en lösning avse-

ende ekonomi, tidplan mm. Detta formulerades i ett avtalsförslag som efter godkän-

nande i Direktionen har undertecknats av alla medlemskommuner. Avtalet innebär 

att räddningstjänsten ska kunna ta emot larm från årsskiftet 2017/2018. Varje kom-

mun har därvid en startavgift som ska täcka de förberedelser som RÖS behöver ge-
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nomföra under 2017 i form av installation av ny teknik, tillsättning av larmtekniker-

tjänst mm. Storleken på startavgiften per kommun utgår från samma fördelnings-

nyckel som avgiften till räddningstjänstförbundet. Avgiften till förbundet per in-

kopplat objekt fastställs vid varje årsskifte och beror på det totala antalet anslutna 

objekt vid det tillfället. Inledningsvis inkopplas ca 200 objekt under dec 2017 - jan 

2018. Under sommaren genomfördes rekrytering av larmtekniker, vilket resulterade 

i att Linus Simonsson tillträdde tjänsten den 1 oktober. En intensiv höst ägnades åt 

installation av nya in- och utlarmningstekniken samt inmatning och uppläggning av 

objekt i systemet. Bytet av utalarmeringstekniken på samtliga hel- och deltidsstat-

ioner har bland annat inneburit nya digitala textsökare till all deltidspersonal och 

förbättrat kartstöd vid larmpresentation i vagnhallarna.   

Passageskydd 

Passageskyddsåtgärderna på brandstationen i Skövde färdigställdes under hösten. 

Passageskyddet består av läsare vid dörrar samt bommar mot baksidan av stationen 

och medför ett yttre skal för hela stationen och ett inre för tillträde till räddnings-

centralen. Huvudsyftet är att ha en tillträdesskyddad ledningsplats, vilket också är 

skälet till att Myndigheten för samhällsskydd och beredskap bidragit med stöd av 

utformning och 50 % finansiering. Systemet driftsattes fullt ut vid årsskiftet efter 

det att rutiner utformats avseende behörigheter mm och all berörd personal tilldelats 

taggar. 

Avsiktsförklaring robusta och redundanta ledningscentraler 

Räddningstjänstförbunden NÄRF, SÄRF och RÖS har tecknat en avsiktsförklaring 

som bl.a. innebär att ledningscentralerna ska utveckla sitt samarbete avseende 

stabsstöd, redundans och att så långt möjligt kunna arbeta i samma ledningssystem. 

Test och val av nytt larm- och ledningsstöd 

Under sommaren genomfördes ett test av nytt ledningsstödsystem på både inre och 

yttre ledning. Systemen, Oculus och Daedalos Mobil, levereras av LPA. Under året 

har förbundet även följt utvecklingen av SOS Alarms lightversion av CoordCom 

som ett alternativ. I slutet av året föll valet på de system som levereras av LPA och 

dessa avses driftsättas under våren 2018. Detta innebär bland annat installation av 

fordonsdatorer i de tre ledningsenheterna samt i vardera en räddningsenhet i 

Skövde och Mariestad. 

Förstärkningsrutiner Västra Götaland 

Räddningstjänsten har under året varit delaktiga i framtagandet av gemensamma ru-

tiner i länet för lämnande av förstärkning vid räddningsinsatser, av den typ som 

lämnades till Västmanland och Bredaryd. Rutinerna är även tillämpliga vid för-

stärkningar inom länet. Resultatet är dokumentet ”Riktlinjer för förstärkningsresur-

ser Räddningstjänsterna Västra Götaland” som fastställts inom RäddsamVG. En 

grundprincip är att arbeta i de fyra delregionerna i Västra Götaland med RSG, 

NÄRF, SÄRF och RÖS som kontaktnav. 

 

I samband med EU-toppmötet i Göteborg i november, användes förstärkningsruti-

nerna för första gången vid en planerad händelse. Räddningstjänsten Storgöteborg 

(RSG) efterfrågade resursförstärkningar från andra räddningstjänster i länet för att 



29 

 

kunna finnas i beredskap under toppmötesdagarna. Räddningstjänstens Östra Skara-

borg roll var att förbereda för att vid behov bistå RSG med förstärkningsresurser 

under den 16 och 17 november och att samordna resurser inom delregion Skaraborg 

(Räddningstjänsten Västra Skaraborg och Samhällsskydd Mellersta Skaraborg). 

Förberedande aktiviteter som genomfördes var planeringsmöten på plats vid RSG 

och via telefonkonferenser samt genomgång med all berörd operativ personal vid 

RÖS avseende hotbild, risker, kartmaterial, sambandsrutiner etc. Under toppmötet 

gjordes kontinuerlig lägesuppföljning genom bl.a. samverkanskonferenser enligt 

fastställd dagordning som finns i RäddsamVG-riktlinjerna. Under den 16 och 17 

november fanns i RÖS en viss utökning av den operativa beredskapen.  

För räddningstjänsterna i länet har planeringen och hanteringen vid EU-toppmötet 

inneburit ett stort steg framåt avseende samverkan vid större händelser. Det visar på 

att trösklarna sänkts för att ta kontakter och nyttja varandras resurser för att få ökad 

operativ förmåga, vilket ger en god grund för fortsatt utveckling. Riktlinjerna för 

resursförstärkning som fastställts inom RäddsamVG och som i första hand inriktats 

på akuta händelser, prövades nu för första gången vid en planerad händelse och 

med gott resultat.  

Planering reservsamband 

En delstudie har genomförts avseende reservsamband vid kris och höjd beredskap. 

Denna har innefattat inventering av befintlig utrustning för det gamla analoga radi-

osystemet i RÖS (fasta, mobila och bärbara radioenheter), möjligheterna till sam-

verkan med Frivilliga radioorganisationen (FRO) samt möjligheterna att nyttja RA-

KEL i DMO-läge. I nuläget föreslås inriktningen vara RAKEL DMO och att av-

vakta den pilotstudie som görs i delregion Fyrbodal avseende täckning från basplat-

ser i DMO. 

Samverkan, utbildning, övning 

Tjänstgörande RCB och inre befäl deltar kontinuerligt i de kvartalsvisa regionala 

samverkansövningarna som Länsstyrelsen arrangerar. Övningarna avser samverkan 

kring informationsdelning och lägesbild via systemen RAKEL och WIS. Övning-

arna samlar 60-talet deltagande aktörer. 

 

En tvådagars större stabsövning genomfördes i november med all personal involve-

rad som kan komma att ingå i stabsfunktioner. Scenariot byggde på ett omfattande 

snöoväder. Även säkerhetssamordnare och kommunikatörer från medlemskommu-

nerna fanns med i övningen. 

 

Under hösten har utbildning påbörjats med fem medarbetare med målsättningen att 

kunna fungera som avlösande inre befäl. 

SMO-styrkan 

SMO-styrkan har under året fått något förändrade arbetsuppgifter. Med anledning 

av att RÖS nu försöker etablera verksamhet på övningsfältet Hasslum, även med 

externa kunder, har SMO tagit sig an den verksamheten också. Detta har naturligt-

vis lett till att annan verksamhet blivit lidande. Ledningens bedömning har dock va-

rit att ambitionsnivån inom informations- och utbildningsverksamheten möjligen 

varit något hög och att den tillkomna verksamheten då kan prioriteras in under en 

period. 
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Den operativa enheten 253 2960 (mindre släckenhet utrustad med skärsläckare) har 

under året varit i full drift och den har nyttjats på bränder och andra olyckor såväl 

genom SMO-styrkans som skiftpersonalens försorg. 

 

Under kommande år bör en analys av SMO-styrkans uppdrag genomföras, faststäl-

las och förtydligas. Tanken på en utbildningsenhet har funnits och borde analyseras 

vidare i samband med detta. 

 

Exempel på verksamheter som SMO-gruppen genomfört 2017:  

 

 Brandskyddsutbildningar  

 Skolutbildningar: 

- Grundskola (2:or, 5:or)  

- Högstadier (7:or)  

- Gymnasieskolor (yrkesprofilerande utbildningar)  

- SFI-utbildning  

- CAMP-Blåljus  

- Säkerhetsdagar (8:e klasser)  

- Särskoleklasser  

 

 Information för pensionärsorganisationer  

 Information för bostadsrättsföreningar  

 Utrymningsövningar (hyreshus, hotell m.m.)  

 Studiebesök  

 Yrkes och branschmässor  

 Information till förskolor 

 Information om räddningstjänsten roll till eftergymnasiala yrkesutbildningar 

 Krisberedskapsevenemang  

 MBU människan bakom uniformen (projekt ungdomar, bygga relationer) 

 Deltagit i Aurora (nationell militärövning) 

 Genomfört preparandutbildning 

 Genomfört utbildning av försvarsmakten luftstridsskolan. 

 

 

Utbildning och kompetensutveckling 

Övningsfält 

Det som framförallt hänt med övningsfältet Hasslum under 2017 är att fastigheten 

bytt ägare. Det statliga fastighetsbolaget Specialfastigheter AB har sålt hela den 96 

hektar stora fastigheten till Skövde kommun.  

Förbundets samverkan med Skövde kommun är mycket positiv och vi upplever att 

vi har stora möjligheter att skapa goda övningsmöjligheter för blåljusmyndighet-

erna på sikt. Det saknas fortfarande en tydlig fördelning mellan Polisen och rädd-

ningstjänsterna vilken måste skapas under 2018.  

Internt handlar det fortfarande om att skapa tydligare information om varför öv-

ningsfältet är en viktig arbetsuppgift. Dels handlar det om räddningstjänstens egen 
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förmåga till praktisk övning vilken är helt avgörande för framtiden. Dels har rädd-

ningstjänsten inom Räddsam VG tagit på sig ansvaret att rädda anläggningen för 

framtida bruk. Vidare handlar det om den förändrade hotbild visavi omvärlden som 

sannolikt kommer öka behovet av kvalificerade övningsplatser, inte minst MSB 

signalerar om detta. Möjligheten att i framtiden även genomföra grundutbildning 

för deltidspersonal regionalt kan också vara av avgörande betydelse för rekryte-

ringsmöjligheterna. 

Men detta betyder att räddningstjänsten till det yttersta måste nyttja den befintliga 

resurs som nu finns för att överleva fram tills en hållbar verksamhet etablerats. 

Övningsfältet i Mariestad har under året endast förvaltats och inga större utveckl-

ingsprojekt har genomförts där. Vidare har antalet övningar/utbildningar minskat 

där, då delar av den ordinarie verksamheten tillfälligt förlagts till fältet i Skövde. 

Målsättningen är dock att även i framtiden ha ett närövningsfält i Mariestad, då det 

får anses vara ett krav att heltidspersonalen där kan öva i jourtjänst. 

Räddningsvärn. 

Under våren har det genomförts övningar gällande brandbilens utrustning, stegar, 

Rakel, trafiksäkerhet, objektbesök, HLR, motorspruta/brandvattenförsörjning och 

båtövning. 

 

Räddningsvärnet Borgunda övade en heldag med fokus på skogsbrand. Övningen 

genomfördes som en insatsövning. I uppgiften ingick det att upprätta en begräns-

ningslinje med slang och motorspruta. I övningen ingick det också omhänderta-

gande av skadad person. 

 

Räddningsvärnet Volvo har genomfört utbildning mot farliga ämnen vid fyra till-

fällen.  

 

Räddningsvärnen har även genomfört en lördagsövning då det övades motorsåg, 

trafikolycka, brand i byggnad samt vattenförsörjning/motorspruta. 

 

Vi har genomfört möte APT under hösten 

 

Räddningsvärnen följer den tänkta planen för planerat övningsuttag. 

Räddningsmän i beredskapsstyrka, RIB (deltidspersonal) 

Under året har räddningstjänstens RIB- anställda genomfört övningar inom områ-

dena stadskörning/körgård, kartövning, Rakelövning, motorkunskap, taksäkring, 

IR-teknik, fystest, islivräddning, HLR, vattenlivräddning med båt/hansabräda och 

kall och varm rökdykning enligt AFS. 

Förbundet har genomfört två stycken två veckor långa preparandkurser där det har 

ingått deltagare från både RiB- och värnstationerna.  Här fanns även deltagare från 

Räddningstjänsten Västra Skaraborg, Samhällsskydd Mellersta Skaraborg och SOS-

alarm.  

Under våren har våra RIB-anställda genomfört de årligen återkommande insatsda-

garna. Under fyra lördagar övade samtliga RiB-anställda på övningsfältet i 
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Hasslum. Denna lördag övade man fyra olika moment. Varm rökdykning med upp-

gift sökteknik enligt AFS, trafikolycka med två personbilar inblandade, en genom-

gång av våra nya andningsskydd ingick också och avslutningsvis så hade man en 

sjukvårdsövning där en genomgång av ambulansen ingick. 

Räddningstjänsten har under våren startat en grupp som kallas framtidsgruppen 

RIB. I denna grupp ingår det en person från varje deltidsstation, HR- handläggare 

samt samordnare för deltid och värn. I denna grupp kommer bland annat frågor som 

rekrytering, utbildning och övning att tas upp. 

Skövde deltid har även fått en inledande teoretisk utbildning på skärsläckarenheten. 

Den praktiska delen kommer slutföras under våren 2018 

Skövde deltid har genomfört utbildning vid fyra tillfällen mot farliga ämnen enligt 

avtal med Volvo. 

Vi har även genomfört en riktad ledarskapsutbildning för styrkeledare med ersät-

tare. Innehållet i utbildningen utgjordes av grunder i ledarskap.  

Under året är det fyra ur personalen som genomfört utbildning räddningsledning A 

på MSB skola i Revinge samt en som genomfört Räddningsinsats. 

Räddningstjänsten har genomfört två APT under året. 

RIB- personalen följer den tänkta planen för planerat övningsuttag. 

Heltid  

Till MSB:s vidareutbildningar i Revinge har det under året skickats nio elever, fyra 

har genomfört Räddningsledning A, två Räddningsledning B och tre Tillsyn A med 

godkända betyg. Förbundet har också testat distansutbildning för RL B via skolan i 

Sandö, de tre eleverna har varit jättenöjda med distanskonceptet och även de har 

återvänt med godkända betyg. Som vanligt är ivern stor när man kommer hem och 

man vill testa sina nya kunskaper. Detta har räddningstjänsten som organisation stor 

nytta av och dessutom under senare år lärt oss att ta hand om på ett bra sätt. 

Samarbetet med Försvarsmakten när det gäller utveckling av grupp och ledare, 

UGL, har fortsatt och räddningstjänsten har under året medverkat med totalt tio 

medarbetare på denna kurs som genomförts vid två tillfällen; en i Karlskrona skär-

gård och en i Älvdalen (Trängslets skjutfält). Förbundet har nu betat av samtliga be-

fäl och nu ges även övrig personal möjligheten att delta vilket ökar förståelsen i öv-

riga delar av organisationen. 

Räddningstjänsten har också genomfört riktad ledarskapsutbildning 2x2 dagar för 

styrkeledarna med hjälp av IRL och Ola Mårtensson Planen är att alla som genom-

gått Räddningsledning A skall beredas möjligheten att få en ökad förståelse för ar-

betsgivaruppdraget.  

Under hösten har heltidstyrkorna vid stn Mariestad genomfört insatsdagar på öv-

ningsfältet i Hasslum. Insatsledargruppen har planerat, genomfört och utvärderat 

aktiviteterna. Resultatet gav vid handen att räddningstjänsten står väl rustad när det 

gäller taktik, teknik och metod i de mest frekventa situationerna och att det finns en 

del brister i de mindre frekventa.   
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Förmågan att hantera större komplexa händelser har förbättrats under hela 2017. 

Stabsutbildning har genomförts under vår och höst och året avslutades med en två-

dagars stabsövning som gick under namnet Svart oktober, efter den något taffliga 

inledning under 2016 så känns det som verksamheten kommit en bra bit på vägen. 

Insatsledargruppen 

Gruppen har under året fått ett nytt utseende vad gäller gruppens individer, vilket 

resulterade i en teambildningsresa till Stenungssund. Gruppen har formerat sig och 

gett ett oerhört positivt inslag i utvecklingsarbetet. Man har nu full effekt inom hela 

den tilldelade uppgiften. Många projekt är genomförda under året och redovisas i 

särskild ordning. Man har tagit tag i taktik- och ledningsfrågorna på ett mycket po-

sitivt sätt och detta utvecklas nu i rask takt. 

 

Även den egna utvecklingen hanteras nu på ett strukturerat sätt och förväntas få ful 

effekt under 2018. Insatsledarna har också tagit ansvar för planeringen för övriga 

befälsgrupper. 

Inre befälsgruppen 

Förutom att våra inre befäl deltagit i alla de utvecklingsprocesser som redovisas un-

der rubriken Larm och ledning så har man bland annat vidtagit en studieresa till 

Storstockholms räddningscentral, SSRC. SSRC larmar och leder insatser i 25 kom-

muner inom 4 län med 2,2 miljoner invånare och med cirka 19000 händelser per år. 

Syftet med besöket var att ta hem kunskap om hur de arbetar med ledning av många 

samtidiga insatser, stora insatser samt hur man hanterar omvärldsbevakning. 

För IB-gruppen har många administrativa rutiner utvecklats under året. Stödet till 

enskilda räddningsledare upplevs ha ökat. Detta identifieras via den enkät som be-

svarats gällande nya befälsorganisationen. 

RCB-gruppen 

Gruppen har under året utökats med en medarbetare för att bli totalt fem. Med an-

ledning av denna utökning har den nya medarbetaren introduktionsutbildats, vilket 

lett till att viss övningsverksamhet genomförts. I övrigt har genomförts månatliga 

möten/övningar av Tabletop-karaktär. 

Inför kommande verksamhetsår har en långsiktig planering genomförts under led-

ning av insatsledarna. 

Övriga aktiviteter rörande utbildning, övning och utveckling 

Två medarbetare har deltagit vid konferensen Kem 2017 i Helsingborg.   

Med anledning av att vi på stationen i Skövde ansvarar för MSB:s kemenhet har två 

av räddningstjänsten kemtekniker tillika brandmän varit på en tvådagars CBRN-ut-

bildning i Perstorp. Kemenheten har vidare varit ute på två uppdrag. Ett vid Sam-

hällsskydd Mellersta Skaraborg och ett vid Karlstadsregionens räddningstjänst. 

 

MSB har varit på plats i Skövde och utbildat personalen i ”Grunder joniserande 

strålning”, utbildningen innehöll en teoretisk del och en praktisk del där personalen 

fick möjlighet att indikera mot strålkälla. 
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Fyra elever från SMO-utbildningen har gjort sin första tvåveckors praktik hos oss, 

sex elever har genomfört lång LIA. 

 

Under sju veckor i har räddningstjänsten haft en brandingenjörselev hos sig, som 

gjort sin brandmannapraktik. 

 

En större övning på Skaraborgs Sjukhus genomfördes under våren. Detta gav perso-

nalen en möjlighet att testa upprättad insatsplan och utöva färdigheter på en stor 

och komplex skadeplats. Dessutom gavs tillfälle att öva samverkan då det var 

många aktörer inblandade, Västfastigheter, VG-regionen med ledningsgrupp, akut-

sjukvården och ambulansen, polisen med flera. Utvärderingen för vår del i öv-

ningen konstaterade att agerandet genomfördes enligt plan och att den stora utma-

ningen vid en brand är att ventilera ut rök, utan att smitta fler brandceller än den re-

dan drabbade. 

 

Tre av räddningstjänstens medarbetare har genomgått testledarutbildning via Ut-

bildningsverkstadens och Kerstin Gustavssons försorg. 

Två av insatsledarna har genomfört Regional Samverkans Kurs enligt den plan som 

finns för befälsutveckling. 

Den utvärdering som skulle göras av den nya befälsorganisationen är näst intill 

klar. Den har genomförts genom att samtliga befäl fått besvara en enkät. Därefter 

har ett antal intervjuer genomförts och detta kommer fortsätta under kvartal 1 2018. 

En analys av genomförda räddningsinsatser är också genomförd i syfte att hitta fall 

där den nya organisationen kan ha haft en påverkan på händelseförloppet. Slutgiltig 

analys av resultatet samt eventuella åtgärder vidtas under kvartal 1 2018. 

Insatsplanering/förebyggande 

Under året har den operativa personalen likt tidigare år bedrivit förebyggande åtgär-

der genom ett antal olika aktiviteter. Personalen har knackat dörr för att informera 

om brandskydd i bostäder, brandskyddsinventerat olika bostadsområden och delta-

git vid ett antal olika andra aktiviteter under året.  

 

OPI, Operativ Information, är ett nytt begrepp som kommer att underlätta insatspla-

neringen i framtiden. Det är en del av Daedalos där det kan skapas framkörnings-

kort, insatsplaner och övrig operativ information som sedan kan levereras direkt ut i 

fordonen via Daedalos mobil. Grunden är lagd och igångsättandet sker under de 

första veckorna 2018. 
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Axplock från årets händelser 

 
 

2017-01-13 22:56 Automatlarm Vasaskolan Skövde. 

Styrkan från Skövde 1+4 åker till platsen. När man kommer fram känner man 

röklukt och vid kontroll så visar det sig att man har en brand i ett lärarrum på sko-

lan. Branden är med stor sannolikhet anlagd då man utifrån slagit sönder en fönster-

ruta och därefter tänt eld inne på kontoret. 

 

Skador: Brand och rökskador i lärarrummet, trasiga fönster samt rökspridning i 

andra lokaler. 

 

 

2017-01-29. Brand i byggnad Älgarås 

Klockan 17:20 inkommer larm om brand i byggnad. Vid framkomst är det osäkert 

om det finns någon kvar i byggnaden, rökdykning påbörjas med inriktning livrädd-

ning. Efter en stund kommer ägaren till platsen och meddelar att ingen finns kvar i 

huset. Styrkor från Hova, Töreboda, Gullspång samt Insatsledare insatta i händel-

sen. Huset totalskadat. 
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2017-02-03 Brand i byggnad Uttervägen Tibro 

Närmaste grannen, som även var inringare, mötte upp och gav då information att 

familjen var ute och att ambulansen hade tagit hand om fadern för transport till 

sjukhuset. 

Därefter togs beslutet att ingen rökdykning/livräddning skulle utan endast begräns-

ning. Initialt sattestvå styrkor in men den ena, Skövde, kunde återgå och Tibro löste 

insatsen själva. 

 

 
 

2017-02-08 Brand i villa Hova. 

Larm om brand i byggnad/villa Lilla Grönehög. Oklart om det fanns folk kvar inne 

i byggnaden. Styrkor från Hova, Gullspång och en Insatsledare till platsen. Det vi-

sade sig vid framkomsten att det inte fanns personer kvar inne i byggnaden. 

Byggnaden var helt övertänd vid framkomsten så räddningstjänsten lät byggnaden 

brinna ner efter samråd med polisen. 
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2017-02-17 Trafikolycka Hova 

Frontalkrock mellan en lastbil och en personbil på E20. Insatta styrkor är Hova, 

Mariestad samt insatsledare. En kraftig kollision med en lättare skadad som gick ur 

bilen själv och en svårt skadad och fastklämd person. Då kollisioner med svårt fast-

klämda inträffar är det bra med två enheter på plats, gärna en heltidsstyrka kombi-

nerat med en deltidsstyrka.  

 

 

 
 

2017-04-25 17:42 Kollision mellan tåg och bil Lyrestad 

En trafikolycka inträffade mellan en personbil och ett tåg norr om Lyrestad på Kin-

nekullebanan. Räddningsstyrkor som larmas till platsen är från Mariestad och 

Hova, även insatsledare larmas. Övriga enheter på plats är ambulans, ambulansheli-

kopter och polis. 

 

Åtgärder: Kontroll av trafikstopp med Trafikverket sedan säkras olyckplatsen. Man 

skapar tillträde för ambulanspersonalen genom att använda klippverktyg för att få 

ut föraren ur fordonet. Samverkar med polis, ambulans och personalen på tåget.  

Skador: En person avlider och en skadas, båda färdades i personbilen. Ingen på tå-

get skadades. Skador på tåg och personbil. 
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2017-05-01 Stort larm flyghaveri. 

Klockan 15:05 inkommer larm om att ett segelflygplan får problem vid start från 

Skövde flygplats. Planet störtar ca 1,5 km söder om fältet i tät ungskog. Personen 

får vinschas upp med helikopter och föras till sjukhus med medelsvåra skador. 

 

. 

   
 

2017-05-22 Trafikolycka lastbil/personbil E20 söder om Mariestad. 

En personbil och långtradare frontalkrockar på E20, olyckligtvis med dödlig ut-

gång. 

Personbilen fick flyttas till annan plats innan man kunde plocka ur personen ur for-

donet. 

Totalstopp rådde under lång tid på E20. Styrkor från Mariestad, Töreboda och In-

satsledare var på platsen. 
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2017-06-05 Villabrand Framnäs gård Tibro. 

Tidigt på morgonen inkommer larm om villabrand och redan på medlyssningen in-

ses att det är en händelse av större dignitet. Glädjande nog sker inga personskador, 

dock blir familjen hemlös då villan blir totalskadad. Insatta styrkor är förutom in-

satsledare, Tibro, Skövde heltid samt Skövde deltid i beredskap på stationen.  

 

 
2017-08-17 19:08 Larm om brand i verkstad.  
Branden hade ett snabbt förlopp och det fanns gasflaskor i byggnaden. Styrkor från 

Tibro och Skövde deltog i arbetet. Räddningsledaren spärrade av området och väg 

49 och skytt larmades till platsen för att oskadliggöra acetylenflaskan. Efter skottet 

kan man konstatera att flaskan redan hade rämnat. Ingen person kom till skada. 
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2017-09-06 Brand i restaurang Carizma Mariestad. 

Larm brand i byggnad Österlånggatan 10. Restaurang Carizma. 

Vid framkomsten var det brand i nästan hela lokalen. Inga personer kvar i lokalen. 

Mål med insatsen var att brand/rök skulle stanna i lokalen och inte sprida sig till an-

gränsande lokaler som man också lyckades med. 

En lyckad insats i en byggnad med flera våningar och lokaler. 

Styrkor från Mariestad, Töreboda, Skövde, IL och RCB var på platsen. 

 

 

 
2017-09-12 Villabrand Tidan  

Kl. 13:42 inkommer larm om brand i byggnad. Under medlyssningen får vi inform-

ation om att det brinner i källaren på villan och att ägaren försöker släcka med en 

pulversläckare. Vid framkomst sätts rökdykare in och släcker ner resten. Brandska-

dor i källaren samt rökskador i övriga huset. Inga personskador. Styrkor från Mari-

estad och Moholm på plats.   
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2017-09-19 00:46 Brand Billinge Trä Värsås 

När Blikstorp, som var första styrka på plats, kom till platsen var det redan genom-

brunnet i yttervägg och brandgaser utmed hela takfoten. Efter 15 minuter brann det 

igenom taket och beslut togs om att denna byggnad ej gick att rädda utan inrikt-

ningen blev att skydda intilliggande byggnader, vilket man lyckades med. Man 

lyckades också få ut datorer och annat material från kontoret samt gasflaskor ur 

byggnaden. Styrkor som var inblandade i insatsen var från Blikstorp, Hjo, Tibro 

och Skövde, insatsen avslutades 08:30 på morgonen. Inga personskador. 

 

Drift och underhåll 

För att den skadeavhjälpande verksamheten inom räddningstjänsten skall kunna 

fullgöra sina uppgifter krävs ett väl fungerande system för drift och underhåll. 

Räddningstjänstförbundet har för närvarande tolv brandstationer geografiskt place-

rade inom förbundets medlemskommuner samt ett åttital fordon varav många speci-

alfordon och ett stort antal efterfordon samt båtar för uppdrag i vatten, och en 

mängd av olika typer av räddningsutrustningar. Utrustning för utalarmering samt 

för radiokommunikation med samtliga enheter. Övningsanläggningar och förråd 

mm. 

Verksamheten består av drift och underhåll enligt upprättat handlingsprogram. Från 

förebyggande underhåll till akuta reparationer av fastigheter, räddningsfordon, 

skyddsutrustningar, räddningsmateriel, kommunikationsutrustning, larmöverfö-

ringsutrustning, övningsanläggningar, förråd för RUHB materiel (räddningstjänst 

under höjd beredskap) larmaggregat för VMA larm (viktigt meddelande till allmän-

heten) och räddningscentraler. 

Samordning av upphandlingar av fordon, utrustning och övrig materiel. 

Samordning av verksamhetens behov av egendoms, ansvars och fordonsförsäkring. 

Verksamheten bedrivs löpande med servicetransporter för påfyllnad och komplette-

ring av materiel efter insatser och för övningsverksamheten. Månadskontroller av 

fordon, utrustning och lokaler samt övriga besiktningar sker enligt upprättad plan. 
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Underhållsservice och reparationer sker efter behov. Under senare år har övnings-

fältet på Hasslum tillkommit som en uppgift för driftavdelningen. Denna uppgift 

ligger utanför vårt tidigare arbetsfält och innebär att vår arbetsbelastning har ökat 

markant. Under våren har en drifttekniker anställts på den operativa avdelningen för 

att stärka upp räddningstjänstens förmåga att sköta övningsfältet och att serva vid 

övningar. Driftavdelningen kan dock se att det krävs en större arbetsinsats än vad 

som bedömdes vid övertagandet av övningsfältet. I dagsläget skjuts reparationer 

och underhåll framåt på grund av vårt osäkra hyreskontrakt. Om räddningstjänsten i 

framtiden skall öka och utveckla verksamheten så kommer det att krävas en organi-

sation avsedd för detta. 

Efter beslut i medlemskommunerna skall räddningstjänsten from 1/1 2018 ta emot 

kommunala automatiska brandlarm. Detta har inneburit att räddningstjänsten har 

fått uppgradera vår utrustning för utlarmning på samtliga hel-och deltidsstationer. 

För att lösa dessa arbetsuppgifter har en larmtekniker anställts på driftavdelningen 

med uppgift att driftsätta den nya utrustningen samt administrering av automatlarm-

sobjekt i medlemskommunerna.  

Driftavdelningens verksamhet präglas av stor flexibilitet och många olika projekt 

löper parallellt med ordinarie verksamhet. Arbetet med rutiner och materielhante-

ringsfrågor sker i nära samarbete med stationsansvariga på deltidsstationerna.  

För stationerna med heltidsbemanning i Skövde och i Mariestad har ansvarsområ-

den för planering/uppföljning och arbeten med drift och underhållsfrågor för den 

egna stationen utvecklats. Ansvarsområden har delats in i huvudgrupper och är av-

gränsande efter verksamhetens behov såsom fastigheter, fordon, brandsläcknings-

utrustning, räddningsmateriel, samband och skyddsutrustning. 

Av räddningstjänstens 12 brandstationer är RÖS fastighetsägare till stationerna i 

Skövde, Mariestad, Tibro, Hjo, Gullspång och förråden i Borgunda. Med övriga 

stationer i Töreboda, Karlsborg, Hova, Moholm, Timmersdala, Undenäs, Blikstorp 

och garaget i Otterbäcken finns hyresavtal. 

För verksamheten finns riktlinjer som översiktligt beskriver arbetet med drift och 

underhåll och skall ses som en del i kvalitetssäkring av verksamheten. 

Sammanställning av RÖS brandstationer med aktuell fordonsplacering 

Station Släck 

fordon 

Höjd 

fordon 

Tank 

fordon 

Ter-

räng 

fordon 

Befäls 

fordon 

Transp 

fordon 

Be-

siktn 

fordon 

Båtar Vete-

ran 

fordon 

Övrigt 

Skövde      3      2      2      1      3      9      4      1       4 

Mari-

estad 

     2      1      1      1      1      2      2      3       2 

Tibro      1      1      1             1       2      1  

Töre-

boda 

     2      1      1      1       1        1   

Hjo      1      1      1      1       1       2      2  
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Karls-

borg 

     1      1      1      1       1       2       1 

Gull-

spång 

     1       1      1       1       2   

Hova      1       1      1         1   

Tim-

mers-

dala 

     1        1         1   

Mo-

holm 

     1          1       1   

Blik-

storp 

     1        1         1   

Unde-

näs 

     1        1         1   

Bor-

gunda 

Övrigt 

 

     2 

            6 

 

 

Summa     18      7      9     10       4     17      6     18      9      7 

 

Mål och måluppfyllnad 

Prestationsmål 

Genom systematiskt och regelbundet underhållsarbete säkerställa hög funktionssä-

kerhet hos fordon och materiel. 

Måluppfyllnad 

Målet för 2017 anses till största del uppnåtts. Viss eftersläpning av kontroller har 

tidvis uppstått pga. hög arbetsbelastning hos driftteknikerna. Följande aktiviteter 

har i stort genomförts enligt gällande rutiner.  

Kontroll och uppföljning av funktionssäkerheten sker i huvudsak genom regel-

bundna vecko-, månads- och årskontroller med funktionsprover och besiktningar, 

och i vissa fall särskilt riktade kontroller. Arbetet sker i huvudsak i egen regi med 

egen personal, men i vissa fall där krav på annan kompetens gäller anlitas auktori-

serade företag enligt gällande tidsintervaller och normer.  

Prestationsmål 

Genom egen personals medverkan i drift- och underhållsverksamheten minimera 

utgifter för externt upphandlade underhållstjänster. 
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Måluppfyllnad 

Målet för 2017 anses uppnått. Genomförda underhållsåtgärder har till största del ge-

nomförts med egen personal. Inköpta tjänster har endast skett där vi saknat kompe-

tens eller behörighet att utföra arbetet.  

Personal 

Bemanningen på avdelningen är en driftchef, en driftledare och fyra drifttekniker 

samt en larmtekniker. För lösande av aktuella arbetsuppgifter för drift och under-

hållsfrågor utöver driftavdelningens egen personal, så är del av den schemalagda ar-

betstiden för den heltidsanställda operativa personalen i Skövde och i Mariestad 

kopplade till drift och underhållsavdelningen.   

Genomförda projekt och underhållsarbeten 

 

Fastigheter 

I Mariestad har renoveringsarbetet på stationen fortsatt med fönsterbyte samt fasad- 

och balkongrenovering huvudentrésidan. Alla byggnadsdelar som åtgärdats har va-

rit mycket slitna och i stort behov av underhåll. Framöver finns ett fortsatt under-

hållsbehov av resterande fönster och väggbeklädnad på stationen. I samband med 

uppfräschningen av fasaden har även ytterbelysningen och stenläggningen fram 

mot huvudentrén bytts ut. 

 

Bild på ny fasad och fönster på våning 2 

 

    

I Skövde har skalskyddet på stationen förstärkts med ett nytt passersystem som 

täcker fler dörrar än tidigare. Även räddningscentralen har fått ett bättre skydd via 
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ett inre skalskydd som skall förhindra obehöriga att komma in i räddningscentralen 

utan ha giltigt skäl för detta. Vägbommar har satts upp vid bägge infarterna till stat-

ionen för att hindra obehöriga att parkera på räddningstjänstens innergård. 

I Skövde har ett kontor helrenoverats med nytt ytskikt på väggarna samt omlagt 

golv och nya lister. 

I Skövde och Mariestad har arbetet med brandskyddsåtgärder fortsatt och färdig-

ställts.  Under året har arbetet koncentrerats till att identifiera och rätta till eventu-

ella brister i befintliga brandcellsgränser samt ventilation. Relationshandlingar 

brand och kontrollplaner har skickats in till byggnadsnämnden i respektive kom-

mun för slutbesked.  

I Skövde och Karlsborg har skyddsrum iordningsställts pga den ökade oron och 

hotbilden i omvärlden. Skyddsrummen är tänkt som förläggningsplats för brandmän 

i händelse av höjd beredskap.  

I Skövde har en fördjupad analys genomförts på skicket och hållfastheten av vagn-

hallsgolvet på brandstationen. En grundlig undersökning och kartläggning av alla 

sprickor har genomförts. Provtagning för karbonatisering och klorider har gjorts ge-

nom provborrningar i golvet. Borrkärnor har skickats för analys så att tryckhållfast-

heten har kunnat fastställas. I rapporten från undersökningen ges följande rekom-

mendationer utifrån det resultat som framkommit. 

 

Laga spjälkade betongskador på golvet. 

Sprickor större än 0,4mm bör injekteras. 

Lägga ett tätskikt ovanpå betongen som förhindrar karbonatisering, kloridinträng-

ningar och fukt. 

Fortsatt uppföljning av sprickornas utveckling på undersidan bjälklag. 

Ny större inspektion senast år 2022. 

Det räddningstjänsten nu saknar är ett slutgiltigt utlåtande från konstruktören om 

golvets kondition i förhållande till den last det utsätts för. Konstruktören har del-

getts rapporten men räddningstjänsten har ännu inte fått något utlåtande. 

Ny utalarmeringsutrustning inkl. personsökare har installerats på samtliga hel- och 

deltidsstationer. Den nya utrustningen ger räddningstjänsten förmågan att själva 

larma ut styrkorna vid kommunala automatiska brandlarm. Utan teknikbytet hade 

räddningstjänsten inte kunnat ta över mottagningen av de kommunala automatiska 

brandlarmen. 

I Tibro har duschutrymmet helrenoverats med ny golv- och väggmatta, ny belys-

ning samt nytt porslin och nya duschblandare. Åtgärderna var välbehövliga och re-

sultatet blev mycket bra. Ytterbelysningen runt stationen har bytts ut till energisnåla 

led-armaturer. 

Bild på nytt duschrum  
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I Hjo har antalet portar med Rakelstyrning ökats så att alla utryckningsfordon kan 

öppna sin port via Rakel. Denna funktion har länge varit ett önskemål från persona-

len. 

Under året har en översyn av datanätverken vid samtliga deltidstationer genomförts. 

I samband med detta har nya kablar och nya nätverksuttag monterats där behov har 

funnits. Denna uppdatering skapar ett stabilare nätverk och möjliggör en lättare fel-

sökning när problem uppstår. 

Efter beslut av förbundsdirektören har driftavdelningen under året haft ett bespa-

ringskrav på fastighetsunderhåll. Besparingskravet har medfört att vissa planerade 

underhållsåtgärder är framflyttade.  

 

 

Utrustning 

Omsättning av förbundets bestånd av andningsskydd har fortsatt enligt plan. Rädd-

ningstjänsten har nu bytt ut alla regulatorer och ryggplattor och nu i år även samt-

liga andningsmasker med tillhörande radiodel. Den nya masken har en funktion där 

man med ett enkelt handgrepp kan ta loss eller sätta fast andningsventilen. Funkt-

ionen möjliggör att bygga framtida brandbilar utan tryckluftsapparater placerade i 

hytten som en trafiksäkerhetshöjande åtgärd. Den nya basbilen som är beställd 

byggs enligt detta koncept med enbart andningsmasken placerad i hytten.  

Bild på ny andningsmask 
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Under året har omsättningen av brandhjälmar påbörjats. Efter en utvärderingspro-

cess föll valet på en tysk brandhjälm av fabrikatet Dräger. Under året har heltidor-

ganisationen samt alla nyanställda fått de nya hjälmarna. Den nya hjälmen har en 

bättre komfort och sitter fast bättre på huvudet vilket ökar brandmännens säkerhet. 

Övriga anställda kommer att få den nya hjälmen succesivt under de närmaste åren i 

den takt ekonomin tillåter. 

Bild på ny brandhjälm 

 

 

 

Arbetet med att uppdatera klippverktygen på förbundets släckbilar har fortsatt och 

bedöms nu ligga på en acceptabel nivå.  

Utrustning för att öka personalens säkerhet vid insatser mot trafikolycka har inköpts 

till samtliga hel- och deltidsstationer. Utrustningspaketet innehåller nya varnings-

skyltar, lampor, blixtljus samt farthinder. Utrustningen kommer att placeras ut på 

stationerna i början på 2018. 

Bild på säkerhetspaketet 
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Fordon  

Under året har deltidsstyrkan i Skövde fått en bättre släckbil. Den gamla SMO- bi-

len har rustats upp och håller nu bra standard både när det gäller utrustning och for-

donets skick. Deltidens gamla släckbil kommer nu att användas vid övningsverk-

samhet på övningsfältet Hasslum samt för räddningstjänst under höjd beredskap. 

I januari fick räddningstjänsten tillbaks Hjo:s brandbil som varit inblandat i trafiko-

lyckan där ett stort antal kor blev påkörda. Reparationsarbetet har varit lyckat och 

brandbilen fungerar väl efter reparationen.  

Moholm och Tibro har under våren fått sina VW pickup utbytta mot nyare och 

bättre fordon.   

 

Enligt räddningstjänstens omsättningsplan på fordon skulle två tankbilar och en 

basbil omsättas under 2017. Under våren har upphandling av dessa fordon genom-

förts och vinnare i upphandlingen blev W Ruberg AB.  Bilarna skulle ha levererats 

under hösten men har blivit försenade. Preliminär leveranstid är nu februari 2018 

och placeringsorter är Skövde och Mariestad. I förlängningen kommer detta inne-

bära att Gullspång får Skövdes nuvarande basbil och tankbil samt att Töreboda får 

Mariestads nuvarande tankbil. 
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I slutet av året köpte räddningstjänsten en begagnad stegbil från räddningstjänsten i 

Strömstad. Stegbilen kommer att användas som reservfordon för Skövde, Mariestad 

samt Karlsborg.  

Bild på ny resevstegbil 

 

Övrigt 

Räddningstjänsten har under hösten haft offertförfrågan ute avseende inköp av stat-

ionskläder för 2018 och 2019. Resultatet blev att Procurator AB kommer att leve-

rera kläder de nästkommande två åren. Räddningstjänsten kommer under 2018 för-

ändra klädhanteringen genom att ha ett eget lager med ett bassortiment. Med denna 

förändring tror räddningstjänsten på en mer behovsanpassad och snabb klädhante-

ring framöver. 

Under hösten har räddningstjänsten tecknat avtal med Samhällsskydd mellersta 

Skaraborg avseende gemensam slangtvätt i Skara. En ny modern slangtvättmaskin 

har installerats i Skara och den tvättar och provtrycker brandslang på bara ett par 

minuter. Driftavdelningen ombesörjer logistiken så att smutsig slang samlas upp 

och levereras till Skara från hela förbundet. I samband med leverans så hämtas fär-

dig slang så att hanteringen blir så effektiv som möjligt. Från oktober så tvättar 

Skaraborgs samtliga räddningstjänster sin brandslang i Skara.   

Under året har räddningstjänstens samtliga master genomgått översyn och service. 

Masterna används primärt av räddningstjänsten till eget radiolänknät för data och 

telefoni, men räddningstjänsten hyr även ut plats i masterna till olika privata och 

statliga aktörer. Översynen grundar sig på resultatet av den mastbesiktning som ge-

nomfördes under 2016.  

Bild på en av räddningstjänstens drifttekniker under mastarbete i Töreboda 



50 

 

 
 

  



51 

 

Samverkan, säkerhet och beredskap 

Mål och måluppfyllnad 

Verksamhetsmål 

 Samverkan syftar till att ge medborgaren snabbt och effektivt samordnat stöd 

som fordrar medverkan från flera aktörer än räddningstjänsten 

Prestationsmål 

 Uppföljning av avtal och överenskommelser ska ske årligen. 

 Uppföljning av samverkan utan avtal ska ske årligen. 

 Förbundet ska medverka i, och i förekommande fall vara representerat i, 

samverkansmöten som initieras och leds av statliga, landstingskommunala 

och andra samverkansaktörer 

Nedan lämnas en redogörelse för uppföljning av prestationsmålen ovan. 

Mål 

Uppföljning av avtal och överenskommelser ska ske årligen. 

Måluppfyllnad 

Uppföljningssamtal har genomförts med två företagsräddningsvärn. Uppföljnings-

samtal med ett företagsräddningsvärn är ej genomfört. Viss eftersläpning i avtals-

uppföljningen med grannräddningstjänsterna släpar också.  

På helårsbasis bedöms målet som delvis uppfyllt. 

Mål 

Uppföljning av samverkan utan avtal ska ske årligen. 

Måluppfyllnad 

Huvudsakligen sker denna uppföljning löpande och avser främst aktörer som polis-

myndigheten, sjukvården, Försvarsmakten och länsstyrelsen samt företrädare för 

frivilligorganisationer. 

Med polisen pågår ett projekt kring utveckling av informationsdelgivning avseende 

händelser som avviker från samhällets normalbild. Verksamheten har startat upp 

under senvåren och genomförs huvudsakligen på veckobasis genom samverkan 

mellan inre befäl vid räddningstjänsten och stationsbefälet vid polisstationen i 

Skövde. Inre befäl samverkar i förekommande fall med Räddningstjänsten Västra 

Skaraborg och Samhällsskydd Mellersta Skaraborg. 

Samverkan med länets räddningstjänster sker huvudsakligen inom ramen för för-

bundets engagemang i RäddsamVG. Förbundsdirektören har varit sammanhållande 

i beredningsgruppen och i övrigt ingår chefen Operativa avdelningen i utbildnings-
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rådet, chefen förebyggande avdelningen i förebyggande rådet samt HR/personal-

handläggaren i HR-rådet. Förbundet har härigenom stora möjligheter att påverka de 

gemensamma räddningstjänstfrågorna. Härutöver finns ett delregionalt organ, Sam-

hällsskydd Skaraborg, där cheferna för räddningstjänsterna jämte chefen för polis-

region Skaraborg och ambulanschefen vid Skaraborgs sjukhus ingår.  

Under året har gemensam räddningsinsatsplanering inom ramen för den s.k. Läns-

överenskommelsen i Räddsam VG regi framgångsrikt skett, för att bemöta begäran 

om hjälp för räddningsjtänst vid omfattande markbrand i Värnamo kommun, i sam-

band med övning AURORA samt, inte minst, inför och under EU-toppmötet i Gö-

teborg. 

Med länsstyrelsen sker deltagande i de gemensamma samverkanskonferenserna 

varje vecka. Räddningstjänsten har åtagit sig att innan samverkanskonferenserna in-

samla underlag från medlemskommunernas säkerhetssamordnare och angränsande 

räddningstjänster i Skaraborg. 

Förbundet har varit representerat vid såväl Försvarskonferens 2017 (Försvarsmakts-

råd Skaraborg) som regional samverkanskonferens (Militärregion Väst). Huvudte-

mat vid de båda konferenser har varit återtagande av totalförsvarsförmåga. 

Ett antal medarbetare ingår i länsstyrelsens förstärkningsgrupp (VG-stab) och har 

deltagit vid det första av de två årliga sammankomsterna. Höstens möte inställdes 

genom länsstyrelsens beslut. 

Med flertalet andra aktörer sker samverkan inom ramen för Krishanteringsrådet 

Östra Skaraborg och beträffande frivilliga försvarsorganisationer genom medverkan 

i Frivilligorganisationernas Samarbetskommitté (FOS). 

På helårsbasis bedöms målet som uppfyllt. 

Mål 

Förbundet ska medverka i, och i förekommande fall vara representerat i, samver-

kansmöten som initieras och leds av statliga, landstingskommunala och andra sam-

verkansaktörer 

Måluppfyllnad 

Under första halvåret har inga kommunala ledningsövningar genomförts. Ett fort-

satt arbete kring krisinformation har dock skett; dels i form av möten med med-

lemskommunernas krisinformatörer och dels genom att krisinformatörer från 

Skövde kommun har beretts möjlighet att delta i en av räddningstjänstens stabs- och 

ledningsövningar. Vid övningen genomfördes även studiebesök av medlemskom-

munernas informatörer och säkerhetssamordnare. 

Inom ramen för förbundets egen stabsövning under hösten har medverkan skett från 

såväl kommunala säkerhetssamordnare som kommunala krisinformatörer. Bedöm-

ningen är att både övning och samverkan fungerade mycket väl. 

Räddningstjänsten medverkar i länsstyrelsens kvartalsövningar tillsammans med 

samtliga länets kommuner och andra aktörer. 
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På helårsbasis bedöms målet som uppfyllt. 

POSOM 

Räddningstjänsten har deltagit i möten med POSOM ledningsgrupp några av med-

lemskommunerna. 

Informationssamverkan 

Arbete med informationssamverkan tillsammans med medlemskommunernas infor-

matörer har fortsatt enligt ovan. Räddningstjänsten är en aktiv aktör i vad gäller in-

formationsförmedling från polisen och informationsdelgivning vid länsstyrelsens 

samverkanskonferenser. 

Kommunal beredskapsplanering 

Vårmötet med Krishanteringsrådet Östra Skaraborg har genomförts under ledning 

av räddningstjänstförbundet. Vårens möte ägnades huvudsakligen åt frågor kring 

återtagande av förmåga till höjd beredskap, störningar i betalningssystemet samt 

kommunernas och andra aktörers lägesbild avseende krisberedskap krisinformat-

ionsberedskap och totalförsvar. Höstens möte med Krishanteringsrådet Östra Skara-

borg hade inriktningen hotet från klimatförändringarna och totalförsvarsplanering. 

Förbundet har rollen som sammankallande i Krishanteringsrådet som är gemensamt 

för nio kommuner. 

Räddningstjänsten har medverkat vid länsstyrelsens uppföljning enligt lag om ex-

traordinär händelse m.m. i Töreboda, Hjo, Tibro och Karlsborgs kommuner. 

Räddningschefen har medverkat i en regional krisledningsövning under ledning av 

länsstyrelsen i Värmland i rollen som lokal utvärderingsledare i Bengtsfors kom-

mun. 

Regional beredskapsplanering 

Räddningstjänsten är representerad i länsstyrelsens regionala råd för krishantering. 

Förbundet representerar i dessa sammanhang de fyra räddningstjänsterna i f.d. Ska-

raborgs län. Fyra möten har genomförts i vilka räddningschefen deltog. Räddnings-

chefen ingår även i beredningsgruppen för regionala rådet. 

Samverkan i övrigt 

Vid två möten med frivilligorganisationernas samarbetskommitté (FOS) har rädd-

ningstjänsten varit representerad. 

Räddningstjänsten har med förbundsordföranden, förbundsdirektören och rädd-

ningschefen varit representerad vid vårmötet med RäddsamVG och höstens led-

ningskonferens räddningstjänst. 

Sjöräddning 

Räddningstjänsten har medverkat i Sjöfartsverkets samverkansmöte för Vänern.  

Ett antal medarbetare vid räddningsstyrkan i Mariestad har avlagt godkända prov 

för Sjöbefälsexaman klass VIII. 
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RCB-möten 

Under våren har, under räddningschefens ledning, genomförts regelbundna möten 

med de brandbefäl som ingår i funktionen räddningschef i beredskap. Mötena har 

dels behandlat gemensamma frågeställningar och dels innehållit ett moment med 

kortare ledningsspel. Inför hösten har dessa möten ska samordnas med gruppen in-

satsledare. 

Höjd beredskap 

Arbetet har under våren intensifierats avseende återtagande av förmåga till civilt 

försvar. En riktlinje för räddningstjänst under höjd beredskap har antagits av Di-

rektionen. Vidare har ett antal åtgärder i form av återtagande av avvecklat skydds-

rum och registerkontroll av all personal syftande till krigsplacering. Även om rädd-

ningstjänsten till del kan höja sin förmåga inför höjdberedskap genom exempelvis 

fördubblade vaktstyrkor, spridd gruppering och behållande av viss materiel som an-

nars skulle ha avvecklats, återstår flera frågor rörande livsmedelsförsörjning, driv-

medelsförsörjning och liknande. Dessa frågor behöver hanteras i samverkan med 

andra och då främst medlemskommunerna. 

Räddningstjänsten har medverkat i kommunala krisledningsutbildningar och öv-

ningar på temat höjd beredskap. 
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Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 136/18 
Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
KS2018.0226 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 136/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 144/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 82/18 

 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att godkänna 

årsredovisningen 2017 för Räddningstjänsten Östra Skaraborg, samt bevilja 
direktionen och direktionens enskilda ledamöter ansvarsfrihet för 2017. 
 

Bakgrund 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg har inkommit med årsredovisning för 2017. 

Revisorerna har tillstyrkt ansvarsfrihet för direktionen och direktionens enskilda 

ledamöter för 2017. 

 

Handlingar 

TU Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
Missiv helårsbokslut 2017 - Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
Utdrag ur direktionens protokoll 2018-02-22 - Årsbokslut 
Utdrag ur direktionens protokoll 2018-03-22 - revision av årsbokslut 
Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 
Helårsrapport sammanfattad verbal del - Årsredovisning 2017 Räddningstjänsten Östra 

Skaraborg 
Revsionsberättelse för år 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg  
Granskningsrapport för år 2017 Räddningstjänsten Östra Skaraborg 

 

Skickas till 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg 

Ekonomichefen 
 
 

 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-03  

Diarienummer: KS2017.0156-17   

Handläggare: Agneta Tilly 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Beslut om instruktioner för kommunala 

pensionärsrådet och rådet för funktionshinderfrågor 

 

Förslag till beslut 

 

 

Bakgrund

 

Handlingar 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-03  

Diarienummer: KS2017.0156-17   

Handläggare: Agneta Tilly 
 

Skickas till



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 145/18 
Beslut om instruktioner för kommunala pensionärsrådet och rådet för 
funktionshinderfrågor 
KS2017.0156 

 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 137/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 145/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 83/18 

 
 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att fastställa följande 

styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-2022: 
 

1. Instruktion för kommunala pensionärsrådet 

2. Instruktion för rådet för funktionshinderfrågor 

 

 

Bakgrund 

Kommunfullmäktige beslutade den 23 april 2018 att fastställa organisation samt antal 

ledamöter och sammansättning av nämnder och styrelser enligt förslag från 

politikergruppen, att gälla för mandatperioden 2018-2022. Kommunfullmäktige 

beslutade vidare att fastställa ett antal styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-

2022.  

 

Den av kommunfullmäktige utsedda politikergruppen har nu föreslagit 
kommunfullmäktige att besluta att anta förslag till instruktioner för kommunala 
pensionärsrådet och rådet för funktionshinderfrågor.  
 

Handlingar 

TU Beslut om instruktioner för kommunala pensionärsrådet och rådet för 

funktionshinderfrågor 
Förslag Instruktion för KPR 2018-2022 
Förslag Instruktion för FHR 2018-2022 
 



 

 

 2 

 

  



 

 

 3 

Skickas till 

Samtliga nämnder                                 

Rådet för funktionshinderfrågor 
Kommunala pensionärsrådet 
 

 

 
 

 



 

Instruktion  

Rådet för 

funktionshinderfrågor 
 

Beslutad av kommunstyrelsen  

xxx, § xx. Dnr xxxxx 



2 (5) 

 

Innehåll 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dokumenttyp: Instruktion 

Dokumentet gäller för: Rådet för funktionshinderfrågor  

Diarienummer: xxx  

Reviderad: Inför mandatperioden 2018-2022  

Giltighetstid: tills vidare 

Tidpunkt för aktualitetsprövning: en gång per mandatperiod  

Dokumentansvarig:  

Andra tillhörande dokument: -   



3 (5) 

Rådet för funktionshinderfrågor 

§ 1 Allmänt om råd 

§ 2 Rådets syfte och uppgift 

§ 3 Rådets sammansättning 



4 (5) 

§ 4 Mandattid 

§ 5 Sammanträden 

§ 6 Kallelse och föredragningslista 

§ 7 Anmälan om förhinder att delta i sammanträde 

§ 8 Ledamöters uppgifter 

 

 

 



5 (5) 

 

 

 

 

 

 

 

 

§ 9 Närvarorätt  

§ 10 Mötesnoteringar 

§ 11 Ersättning 



Instruktion 

Kommunala 

pensionärsrådet 
Förslag från politikergruppen 

Beslutad av kommunstyrelsen  

x månad 201x, § xx. Dnr KSxxxx.xxxx 



2 (5) 

 

Innehåll 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dokumenttyp: Instruktion 

Dokumentet gäller för: Kommunala pensionärsrådet  

Diarienummer: KSxxxxxx  

Reviderad: Inför mandatperioden 2018-2022 

Giltighetstid: tills vidare 

Tidpunkt för aktualitetsprövning: en gång per mandatperiod  

Dokumentansvarig:  

Andra tillhörande dokument: -   



3 (5) 

Kommunala pensionärsrådet 

§ 1 Allmänt om råd 

§ 2 Rådets syfte och uppgift 

§ 3 Rådets sammansättning 

 

 

§ 4 Mandattid 



4 (5) 

§ 5 Sammanträden 

§ 6 Kallelse och föredragningslista 

§ 7 Anmälan om förhinder att delta i sammanträde 

§ 8 Ledamöters uppgifter 

 

 

 

 

 

 

 



5 (5) 

 

 

 

 

§ 9 Närvarorätt  

§ 10 Mötesnoteringar 

§ 11 Ersättningar och bidrag 



 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 137/18 
Beslut om instruktioner för kommunala pensionärsrådet och rådet för 
funktionshinderfrågor samt beslut om arvode för ledamöter i Skövde 
Energi AB 
KS2017.0156 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 137/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 145/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 83/18 

 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att fastställa följande 
styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-2022: 

 

1. Instruktion för kommunala pensionärsrådet 

2. Instruktion för rådet för funktionshinderfrågor 

 

 

Bakgrund 

Kommunfullmäktige beslutade den 23 april 2018 att fastställa organisation samt antal 

ledamöter och sammansättning av nämnder och styrelser enligt förslag från 

politikergruppen, att gälla för mandatperioden 2018-2022. Kommunfullmäktige 

beslutade vidare att fastställa ett antal styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-

2022.  

 
Den av kommunfullmäktige utsedda politikergruppen har nu föreslagit 
kommunfullmäktige att besluta att anta förslag till instruktioner för kommunala 

pensionärsrådet och rådet för funktionshinderfrågor.  
 

Handlingar 

TU Beslut om instruktioner för kommunala pensionärsrådet och rådet för 

funktionshinderfrågor 
Förslag Instruktion för KPR 2018-2022 
Förslag Instruktion för FHR 2018-2022 



 

 

 2 

 

 

 

Skickas till 

Samtliga nämnder                                 
Rådet för funktionshinderfrågor 

Kommunala pensionärsrådet 
 
 

 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-03  

Diarienummer: KS2017.0156-18   

Handläggare: Agneta Tilly 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Revidering av Arvodesbestämmelser för 

mandatperioden 2018-2022 

 

Förslag till beslut 

Bakgrund

 

Handlingar 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-03  

Diarienummer: KS2017.0156-18   

Handläggare: Agneta Tilly 
 

Skickas till



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 146/18 
Revidering av Arvodesbestämmelser för mandatperioden 2018-2022 
KS2017.0156 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 138/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 146/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 84/18 

 
 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att ändra i styrdokumentet 
Arvodesbestämmelser för förtroendevalda, gällande mandatperioden 2018-2022, 

avsnitt 2.6, i enlighet med nedan. 
 
 

Bakgrund 
Kommunfullmäktige beslutade den 23 april 2018 att fastställa organisation samt antal 
ledamöter och sammansättning av nämnder och styrelser enligt förslag från 
politikergruppen, att gälla för mandatperioden 2018-2022. Kommunfullmäktige 

beslutade vidare att fastställa ett antal styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-
2022, däribland Arvodesbestämmelser för förtroendevalda. 
  

Kommunfullmäktige beslutade vid samma sammanträde att bilda en ny 
energibolagskoncern från 1 januari 2019 med namnet Skövde Energi AB. Beslutet 
innebär att Skövde Värmeverk AB namnändrar till ”Skövde Energi AB” och SkövdeNät 

AB blir ett dotterbolag och tillika affärsområde inom ”Skövde Energi AB”. 
 

Förslaget är att ledamöter i Skövde Energi AB arvoderas enligt följande: 
Ordförande 15%, vice ordförande 9%, Ledamot 2 % samt Revisor 2% 
 

Som en konsekvens av detta förslås en revidering av arvodesbestämmelserna för 
mandatperioden 2018-2022. 
 

Handlingar 

TU Revidering av Arvodesbestämmelser för mandatperioden 2018-2022 
Arvodesbestämmelser 2018-2022 rev juni 2018 
 



 

 

 2 

 

 

Skickas till 

Monica Schelander, koncerncontroller                                
Skövde Stadshus AB 
Skövde Värmeverk AB 

SkövdeNät AB 
 
 

 

 

 



  

Arvodesbestämmelser 

för förtroendevalda 
 

Beslutad av kommunfullmäktige  

23 april 2018, § 51. Dnr KS2017.0156/KS2018.0235 

 



2 (16) 

Innehåll 
  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  

  



3 (16) 

 

Dokumenttyp: Arvodesbestämmelser 

Dokumentet gäller för: Samtliga förtroendevalda i Skövde kommun 

Diarienummer: KS2017.0156/KS2018.0235 

Reviderad: Juni 2018 

Giltighetstid: 2018-2022 

Tidpunkt för aktualitetsprövning: 1 gång per mandatperiod  

Dokumentansvarig: Chef demokratistöd 

Andra tillhörande dokument: Omställningsstöd och pension för förtroendevalda, 

Pension och avgångsersättning för förtroendevalda 



4 (16) 

1 Tillämpningsområde 

2 Arvode  

2.1 Gemensamma bestämmelser 

2.2 Månadsarvode för kommunalråd och kommunstyrelsens 

arbetsutskott 



5 (16) 

2.3 Månadsarvoderade uppdrag på sammanlagt minst 40 % 

2.4 Månadsarvode och sammanträdesarvode för 

kommunfullmäktige och gruppledare 



6 (16) 

2.5 Månadsarvoden för ordförande och vice ordförande nämnder 



7 (16) 



8 (16) 

2.6 Månadsarvoden i kommunala bolag 



9 (16) 

2.7 Arvoden kommunalförbunden 

2.8 Ersättningsberättigade sammanträden och förrättningar 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



10 (16) 

2.9 Dagarvode för sammanträde och förrättningar 

3 Ersättning för förlorad arbetsinkomst m.m. 

3.1 Gemensamma bestämmelser 

 

 

 



11 (16) 

3.2 Förlorad arbetsinkomst 



12 (16) 

3.3 Ersättning för förlorad ersättning från arbetslöshetskassa och 

försäkringskassa 

3.4 Frånvaro för förtroendevald med månadsarvode 

3.5 Förlorad semesterförmån 

 

 

 

 

 



13 (16) 

4 Kostnadsersättningar 

4.1 Resekostnader m.m. 

4.2 Barntillsynskostnader 

4.3 Kostnader för vård och tillsyn av svårt sjuk eller person med 

funktionsnedsättning 



14 (16) 

4.4 Särskilda kostnader för förtroendevald med 

funktionsnedsättning 

4.5 Övriga kostnader 

5 Hur man begär ersättning 

5.1 Ansökan via e-tjänst 

5.2 Preskriptionstider, utbetalning m.m. 



15 (16) 

6 Övrigt 

6.1 Bruttoarvodesväxling, bilförmån eller liknande 

 

 

 

6.2 Pension enligt OPF-KL 



16 (16) 

6.3 Pension för förtroendevald som omfattas av PBF, PRF-KL m.m. 

6.4 Försäkringar 

6.5 Tolkning 



 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 138/18 
Revidering av Arvodesbestämmelser för mandatperioden 2018-2022 
KS2017.0156 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 138/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 146/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 84/18 

 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att ändra i styrdokumentet 

Arvodesbestämmelser för förtroendevalda, gällande mandatperioden 2018-2022, 
avsnitt 2.6, i enlighet med nedan. 
 

Bakgrund 

Kommunfullmäktige beslutade den 23 april 2018 att fastställa organisation samt antal 
ledamöter och sammansättning av nämnder och styrelser enligt förslag från 

politikergruppen, att gälla för mandatperioden 2018-2022. Kommunfullmäktige 
beslutade vidare att fastställa ett antal styrdokument att gälla för mandatperioden 2018-
2022, däribland Arvodesbestämmelser för förtroendevalda. 
  

Kommunfullmäktige beslutade vid samma sammanträde att bilda en ny 
energibolagskoncern från 1 januari 2019 med namnet Skövde Energi AB. Beslutet 
innebär att Skövde Värmeverk AB namnändrar till ”Skövde Energi AB” och SkövdeNät 

AB blir ett dotterbolag och tillika affärsområde inom ”Skövde Energi AB”. 
 

Förslaget är att ledamöter i Skövde Energi AB arvoderas enligt följande: 

Ordförande 15%, vice ordförande 9%, Ledamot 2 % samt Revisor 2% 
 
Som en konsekvens av detta förslås en revidering av arvodesbestämmelserna för 
mandatperioden 2018-2022. 

 

Handlingar 

TU Revidering av Arvodesbestämmelser för mandatperioden 2018-2022 
Arvodesbestämmelser 2018-2022 rev juni 2018 
 

 



 

 

 2 

 

  



 

 

 3 

Skickas till 

Monica Schelander, koncerncontroller                                

Skövde Stadshus AB 
Skövde Värmeverk AB 
SkövdeNät AB 

 
 

 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-04  

Diarienummer: KS2018.0191-3   

Handläggare: Tobias Carlgren 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Godkännande av förbundsordning för 

kommunalförbundet Skaraborgsvatten 

 

Förslag till beslut 

Bakgrund

 

Handlingar 

Skickas till



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-04  

Diarienummer: KS2018.0191-3   

Handläggare: Tobias Carlgren 
 



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 147/18 
Godkännande av förbundsordning för kommunalförbundet 
Skaraborgsvatten 
KS2018.0191 

 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 139/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 147/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 85/18 

 
 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att godkänna förslag till ny 

förbundsordning för kommunalförbundet Skaraborgsvatten enligt förslag från 
direktionen 2017-11-23, § 22. 
 

Bakgrund 

Kommunalförbundet Skaraborgsvatten har inkommit med förslag till reviderad 

förbundsordning föranlett av förändringar som följt på den nya kommunallagens 

ikraftträdande. Sett till vikten av att ny förbundsordning kommer på plats samt att de 

krav som ställs på en förbundsordning jml. 9 kap 6 § Kommunallagen bedöms 

uppfyllda föreslår förvaltningen att Kommunfullmäktige måtte godkänna densamma.  

 

Handlingar 

TU Godkännande av förbundsordning för kommunalförbundet Skaraborgsvatten 
Reviderad förbundsordning Skaraborgsvatten 
Protokoll Skaraborgsvatten 2017-11-23 
 

Skickas till 

Skaraborgsvatten                                 
Ekonomichefen 
 

 

 
 



 

 

 2 

 



FÖRBUNDSORDNING 

 

för 

 

Kommunalförbundet  

SKARABORGSVATTEN 

 

§1 

Ändamål och medlemmar 

 

Skövde, Falköping och Skara kommuner är sammanslutna till ett kommunalförbund med direktion för 

obestämd tid enligt bestämmelserna i kommunallagen (SFS 2017:725) med ändamål att förse 

medlemmarna med dricksvatten. För fullgörande av sin uppgift äger förbundet i enlighet med denna 

förbundsordning förvärva, anlägga, underhålla och driva vattenreningsverk, pumpstationer, 

ledningsnät, reservoarer och andra för verksamheten erforderliga anordningar. 

 

§2 

Benämning och säte 

 

Förbundet benämns kommunalförbundet SKARABORGSVATTEN och har sitt säte Borgunda i 

Falköpings kommun. 

 

§3 

Anslagstavla 

 

Kungörelser och tillkännagivande om justering av protokoll mm skall ske på kommunalförbundet 

SKARABORGSVATTENS anslagstavla som finns på Skövde kommuns webbplats. 

§4 

Direktion 

Direktionen skall bestå av sju ledamöter och sju ersättare. Skövde kommun utser tre ledamöter, med 

ersättare, Falköping och Skara kommuner utser vardera två ledamöter med ersättare. Direktionen 

utser ordförande och vice ordförande bland ledamöterna. Ledamöterna och ersättare i direktionen 

väljs av respektive kommunfullmäktige. Mandatperioden är densamma som gäller för allmänna val. 

Ledamöterna har rätt att adjungera en tekniker från varje förbundsmedlem. Adjungerad tekniker har 

rätt att yttra sig samt att få avvikande mening antecknad i protokollet. Ledamöternas ersättare 

deltager endast vid förfall av ordinarie ledamot. Vid förfall åligger det ledamot att själv kalla sin 

ersättare. 

§5 

Direktion och förvaltning 

Direktionen skall styra verksamheten. För förvaltning av förbundets anläggningar och för 

verkställighet av direktionens beslut ansvarar en förbundsdirektör. Direktionen upprättar en 

arbetsordning för verksamheten som också innehåller en delegationsordning. 

  



§6 

Räkenskaper och kassaförvaltning 

 

Förbundets räkenskaper och kassaförvaltning skall tills direktionen beslutar annat, under 

direktionens ansvar skötas av ekonomikontoret i Skövde. 

§7 

Revision 

Varje medlemskommun utser en revisor och en ersättare för samma mandatperiod som direktionen. 

§8 

Finansiering: avgifter och lån 

För att täcka kostnader för förbundets verksamhet erlägger förbundsmedlemmarna en vattenavgift. 

Avgiften utgör produkten av den under året levererade vattenmängd och det av direktionen 

fastställda vattenpriset. Debitering sker tertialvis i förskott med slutlig avräkning per kalenderår. 

Förbundet får uppta lån för finansiering av sin verksamhet. Förbundsmedlemmarnas särskilda 

medgivande erfordras för upptagande av lån om den sammanlagda låneskulden skulle överstiga 

tjugofem miljoner (25.000.000) kronor. 

Förbundet får därutöver för akuta åtgärder vilka erfordras för att trygga vattenleveranser till 

medlemmarna uppta lån till ett sammanlagt belopp om högst etthundra miljoner (100.000.000) 

kronor utan medlemmarnas medgivande. 

§9 

Budget 

Direktionen skall under september månad fastställa budgeten vid ett direktionssammanträde som är 

offentligt. Kungörelse om direktionens budgetsammanträde skall ske genom annons samt genom 

anslag på medlemskommunernas anslagstavlor. Vid direktionens budgetsammanträde har ledamot i 

respektive kommunfullmäktige rätt att yttra sig. 

§10 

Andel i tillgångar och skulder 

Förbundsmedlem äger vid varje tidpunkt andel i förbundets tillgångar och skulder i förhållande till 

det belopp medlemmen erlagt under tiden från början av förbundets verksamhet till och med 

utgången av närmast föregående år satt i förhållande till vad samtliga medlemmar erlagt under 

motsvarande tidsperiod. 

  



§11 

Upplösning och fördelning 

Vid upplösning av förbundet skall över- eller underskott fördelas mellan förbundsmedlemmarna 

enligt i §10 angiven grund. 

§12 

Vattenleveranser 

Förbundsmedlem förbinder sig att inom sin kommun endast leverera vatten från förbundets 

vattenverk, om inte förbundet medger undantag. 

§13 

Anslutning 

Direktionen kan besluta att anslutning av vattenförsörjning till enskild abonnent kan ske. Kostnaden 

för sådan anslutning skall betalas av abonnenten enligt fastställd taxa. 

§14 

Utträde, likvidation och upplösning 

En förbundsmedlem har rätt att utträda ur förbundet. Uppsägningstiden skall vid utträde vara tre år. 

§15 

Tvist mellan förbundet och dess medlemmar 

Skall lösas genom skiljenämnd varvid varje medlem tillsätter en ledamot och gemensamt utser en 

opartisk ordförande. 

§16 

Arvoden och ersättningar till ledamöter och ersättare 

Förbundets ledamöter, revisorer, ersättare skall erhålla ersättning i enlighet med de bestämmelser 

som tillämpas för Skövde kommun. Fast arvode till ordförande och vise ordförande fastställes av 

direktionen, utan medverkan av dessa. 

§17 

Information 

Information till medlemmarna sker genom översändande av protokoll från direktionens 

sammanträden, samt årsredovisning, budget och bokslut. 

§18 

Allmänhetens närvarorätt vid direktionens möten.  

Allmänheten äger rätt att framställa frågor om förbundets verksamhet eller årsredovisning och få 

dem besvarade, dock har de ej närvarorätt vid direktionens möten.  

§19 

Ikraftträdande 

 

Denna förbundsordning träder i kraft 2018-01-01. Gällande förbundsordning från 1999-01-01 upphör 

samtidigt att gälla. 
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 KSAU § 139/18 
Godkännande av förbundsordning för kommunalförbundet 
Skaraborgsvatten 
KS2018.0191 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 139/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 147/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 85/18 

 
 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att godkänna förslag till ny 
förbundsordning för kommunalförbundet Skaraborgsvatten enligt förslag från 
direktionen 2017-11-23, § 22. 

 

Bakgrund 

Kommunalförbundet Skaraborgsvatten har inkommit med förslag till reviderad 

förbundsordning föranlett av förändringar som följt på den nya kommunallagens 

ikraftträdande. Sett till vikten av att ny förbundsordning kommer på plats samt att de 

krav som ställs på en förbundsordning jml. 9 kap 6 § Kommunallagen bedöms 

uppfyllda föreslår förvaltningen att Kommunfullmäktige måtte godkänna densamma.  

 

Handlingar 

TU Godkännande av förbundsordning för kommunalförbundet Skaraborgsvatten 
Reviderad förbundsordning Skaraborgsvatten 
Protokoll Skaraborgsvatten 2017-11-23 
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Postadress: 
542 85 MARIESTAD 

Besöksadress: 
Hamngatan 1 

Telefon/Fax: 
 (växel) 
 (fax) 

Webbadress: 
www.o.lst.se 

E-post: 
samby.vastragotaland@lans-
styrelsen.se 

 

Samhällsbyggnadsenheten 

Torbjörn Sahl 

Kulturgeograf 

010-224 51 85 

torbjorn.sahl@lansstyrelsen.se 

 Skövde kommun 

Sektor Samhällsbyggnad 

 

samhallsbyggnad@skovde.se 

 

Sammanfattande redogörelse Skövde kommun  
 

Om ärendet 

Enligt 3 kap. 27 § i plan- och bygglagen (PBL, 2010:900) ska kommunfull-

mäktige minst en gång under mandattiden ta ställning till om översiktspla-

nen är aktuell i förhållande till kraven i 3 kap. 5 § PBL.  

 

Länsstyrelsen ska, enligt 3 kap. 28 § PBL, i en sammanfattande redogörelse 

redovisa synpunkter i fråga om sådana statliga och mellankommunala in-

tressen, som kan ha betydelse för översiktsplanens aktualitet. Kommunen 

har 26 oktober 2016 skrivit en begäran om en sådan redogörelse. 

 

Skövde kommuns gällande översiktsplan antogs 2012. Till översiktsplanen 

hör Länsstyrelsens granskningsyttrande1 daterat 7 mars 2012. Sedan dess 

har en fördjupning av översiktsplan för centrala Skövde antagits.2 

 

Samlad bedömning av gällande översiktsplanens aktualitet sett 
till statliga och mellankommunala intressen 

Länsstyrelsens samlade bedömning av gällande översiktsplans aktualitet sett 

till statliga och mellankommunala intressen är att planen till stor del även 

fortsättningsvis bör kunna utgöra stöd för planläggning och tillståndsgiv-

ning. I vissa delar är det dock samtidigt motiverat att omarbeta planen. Det 

gäller framförallt: 

 

 Miljökvalitetsnormer (MKN) för vatten. I översiktsplanen ska det, 

enligt 3 kap. 5 § PBL, framgå hur kommunen avser att följa gällande 

MKN. Det finns nya MKN för perioden 2016–2021. 

 Riksintresse för friluftsliv har reviderats, med ändrade gränser och 

uppdaterade värdebeskrivningar, sedan nuvarande översiktsplan an-

togs. 

 Vad gäller hälsa och säkerhet behöver översiktsplanen hantera frågor 

som gäller geoteknik och översvämning på ett annat sätt. 

 

 

                                                 
1 Diarienummer 35269-2011. 
2 År 2016. Kommunen har också en vindkraftsplan från 2010. 
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Länsstyrelsens granskningsyttrande 

Länsstyrelsen bedömde i granskningsyttrande daterat 7 mars 2012 att försla-

get i stort sett tillgodosåg de krav lagen då krävde. Länsstyrelsen bedömde 

att riksintressena beaktats på ett bra sätt, samtidigt som Länsstyrelsen lyfte 

fram att vindkraftsplanen innehåller områden som kan komma i konflikt 

med riksintresset för totalförsvaret. Vägdragning av väg 26 öster om Västra 

Stambanan bedömdes kunna påverka riksintresset negativt. Områden för 

landsbygdsutveckling i strandnära läge (LIS) ansåg Länsstyrelsen behövde 

justeras vid norra och södra delen av Vristulven. 

 

Kommunen har senare tagit fram fördjupning av översiktsplan för centrala 

Skövde. Länsstyrelsens har avgett särskilt granskningsyttrande över fördjup-

ningen, daterat 2016-02-15. 

 

Nya förhållanden som särskilt behöver uppmärksammas 

Generell sammanfattande redogörelse för Västra Götalands län 

Som underlag för kommunens bedömning av översiktsplanens aktualitet vill 

Länsstyrelsen också hänvisa till Sammanfattande redogörelse för Västra 

Götalands län juni 2016 - Översiktsplanens aktualitet och planeringsun-

derlag,3 där statliga och mellankommunala intressen som kan ha betydelse 

för översiktsplanens aktualitet redovisas mer utförligt. Genom att gå igenom 

den kan kommunen bilda sig en god uppfattning om översiktsplanens aktua-

litet och även få underlag och vägledning för vad Länsstyrelsen anser en ny 

översiktsplan behöver innehålla. 

Riksintressen 

Riksintressen för totalförsvarets militära del (3 kap. 9 §, andra stycket, MB) 

kan i vissa fall redovisas öppet i översiktsplanen, i vissa fall inte.4 I Skövde 

kommun finns riksintresset Skövde skjut- och övningsfält. Riksintressena 

har en omgivningspåverkan dels i form av buller, dels i form av hinderfri-

het. Redovisningen av riksintressena omfattar influensområden.5 Inom influ-

ensområdena ska alla plan- och bygglovsärenden remitteras till Försvars-

makten. 

 

Hela landets yta är samrådsområde för objekt högre än 20 meter utanför 

tätort och högre än 45 meter inom tätort, vilket innebär att alla ärenden av-

seende höga objekt måste skickas till Försvarsmakten och Luftfartsverket. 

                                                 
3 PM 2013-11-27, reviderad 2017-03-15. Bifogas yttrandet. 
4 Områden som redovisas öppet är t.ex. övnings- och skjutfält samt flygflottiljer. Områden 

som inte kan redovisas öppet (av sekretesskäl) har  oftast koppling till spanings-, kommuni-

kaitons- och underrättelsesystem. 
5 Ett influensområde är ett område där åtgärder som t.ex. ny bebyggelse kan påverka eller 

påverkas av verksamheten inom riksintresseområdet. 
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Se också Försvarsmaktens i yttrande till Länsstyrelsen, daterat 2017-03-29 

och Luftfartsverkets yttrande, daterat 2017-03-08.6  

 

Riksintresse för friluftsliv har reviderats, med ändrade gränser och uppdate-

rade värdebeskrivningar, sedan nuvarande översiktsplan antogs. Ett exempel 

på det är riksintresset Nordbillingen, som utökats med ett område runt 

Simsjön. 

Miljökvalitetsnormer 

I översiktsplanen ska det, enligt 3 kap. 5 § PBL, framgå hur kommunen av-

ser att följa gällande miljökvalitetsnormer. För att översiktsplanen ska ge 

den vägledning för beslut om mark- och vattenanvändningen som en över-

siktsplan ska ge behöver kommunen hantera frågan på lämpligt sätt på över-

siktsplanenivå. 

 

Nya MKN för perioden 2016–2021 har nyligen beslutas av vattendelegat-

ionen. De nya statusklassningar som finns i VISS (www.viss.lansstyrel-

sen.se) är utgångspunkten vid bedömning av vattenförekomsterna. Klass-

ningarna har baserats på fler parametrar än 2009, bland annat fysisk påver-

kan och morfologi, vilket har medfört ändrad status på flera vattenförekoms-

ter, speciellt i kommuner med hög exploateringsgrad.7  

Mellankommunala frågor 

Skaraborgs kommunalförbund har tagit fram en strukturbild innehållande 

strategier. Skövde har en central roll i Skaraborg och det bör framgå av en 

kommande översiktsplan hur kommunen ställer sig till de strategier som ar-

betats fram för Skaraborg i strukturbilden. 

 

Länsstyrelsen och VGR har tagit fram underlag kring en funktionell geo-

grafi som kan vara av intresse för Skövde i sitt översiktsplanearbete. 

 

Under 2017 och 2018 arbetar Skaraborgs kommunalförbund och Västra Gö-

talandsregionen med revidering av regional infrastrukturplan för åren 2018–

2029 . Planen påverkar både väginfrastruktur och större satsningar för kol-

lektivtrafik och cykeltrafik. En ny översiktsplan bör visa hur den överens-

stämmer med den regionala infrastrukturplanen eller om det finns önskemål 

som identifieras i översiktsplanen som behöver lyftas i nästa revideringsom-

gång som sker vart fjärde år. 

 

                                                 
6 Se bilaga. 
7 I sammanhanget kan den s.k. Weserdomen uppmärksammas.  I EU-domen från 2015 klar-

görs att en verksamhet/åtgärd inte får tillåtas om den riskerar att orsaka en försämring av 

status eller om den äventyrar uppnåendet av god ytvattenstatus, god ekologisk potential el-

ler god kemisk ytvattenstatus. Med förbehåll att undantag kan medges. En försämring av 

status förklarades som så snart en kvalitetsfaktor försämras med en klass, t.ex. från god till 

måttlig, även om statusen som helhet inte försämras. Om en kvalitetsfaktor redan är i den 

lägsta klassen är ingen försämring alls tillåten, det vill säga varje liten försämring utgör en 

försämring av status. 
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Trafikverket har i yttrandet, daterat 2017-03-31, redogjort för en rad olika 

vägar och järnvägar av mellankommunal betydelse och i vilket skeden dessa 

befinner sig i planeringen.8 Länsstyrelsen hänvisar till Trafikverkets ytt-

rande.9 

 

Miljöskyddsområde Ranstad, nyligen uppmärksammat i Falköpings förslag 

till ny översiktsplan, är en mellankommunal fråga att uppmärksamma också 

i Skövdes översiktsplanering. 

Hälsa och säkerhet 

Översvämning 

Det kommer att bli blötare i framtiden och bedömningen är att stora skyfall 

kommer att bli allt vanligare. Dessa skyfall är inte geografiskt begränsade 

utan kan inträffa var som i landet. I samband med ny översiktsplan är det 

lämpligt att börja titta på skyfallsfrågan. Länsstyrelsen rekommenderar att 

kommunen, om de inte redan gjort det, identifierar lågpunkter och ytvatten-

vägar i kommunen, framförallt dess tätorter, för att kunna utgöra ett stöd i 

kommunens planering, identifiera problemområden och se till att det inte 

skapas instängda områden. 

 

I gällande översiktsplan beskrivs att risken för översvämning vid kraftig ne-

derbörd eller omfattande snösmältning är begränsad till, i första hand, ett 

mindre antal områden utmed bland annat Tidan och Ösan. Vid en sådan be-

dömning förmodar Länsstyrelsen att kommunen inte har tittat på hur ett ex-

tremregn påverkar flödena i vattendragen och hur kommunens yta överlag 

påverkas av extrem nederbörd. 

 

I övrigt ser Länsstyrelsen gärna att kommunen hanterar risken för över-

svämningar i planprocesser i enlighet med de rekommendationer som finns i 

handboken Stigande vatten. 

 

Klimatanpassning 

Kommunen kan i en kommande översiktsplan med fördel ha ett särskilt av-

snitt kring klimatanpassning och beskriva på vilket sätt kommunen påverkas 

av de förändringar i klimatet som vi förväntas ställas inför och hur detta kan 

hanteras i samhällsplaneringen. 

 

En ny skrift som tillkommit är Checklista för klimatanpassning i fysisk pla-

nering – ett verktyg för handläggare på kommun och länsstyrelse från 2016. 

Checklistan är främst till för att stödja handläggare på länsstyrelsen i hur de 

kan ta hänsyn till effekter av ett förändrat klimat när de granskar översikts-

planer och detaljplaner. Checklistan kan även vara användbar för handläg-

gare i kommuner som tar fram översiktsplaner och detaljplaner.  

 

                                                 
8 Trafikverket beskriver också åtgärdsvalsstudien Tillgänglighet Skövde, stadsmiljöavtal 

etc. 
9 Yttrandet bifogas. 
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Geotekniska säkerhetsfrågor 

Länsstyrelsen har gett Statens Geotekniska institut (SGI) möjlighet att uti-

från geotekniska säkerhetsfrågor såsom ras, skred, erosion och geotekniska 

frågeställningar kopplade till översvämning bedöma Skövde kommuns nu-

varande översiktsplans aktualitet. SGI bedömer att översiktsplanen inte är 

aktuell. Länsstyrelsen gör ingen annan bedömning. För bakgrund till be-

dömningen och för vägledning om hur geotekniska frågor kan hanteras i 

översiktsplaneringen se Statens Geotekniska Instituts yttrande, daterat 2017-

03-27.10 

 

Farligt gods 

I gällande översiktsplan är inte Vadsbovägen (väg 2754) ner till korsningen 

med Nolhagavägen, markerad/omnämnd som sekundär transportled för far-

ligt gods. I kommunens föregående översiktsplan11 fanns den med. Det finns 

ingen dokumentation om att den har plockats bort som utpekad transportled 

för farligt gods. Länsstyrelsen har haft en dialog med kommunen om detta. 

Länsstyrelsen ser den som en utpekad sekundärled och den bör därför finnas 

med i en kommande översiktsplan.12 

 

I övrigt så beskriver gällande översiktsplan hanteringen av risker med farligt 

gods i kommande planering väl. 

Landsbygdsutveckling i strandnära läge 

De områden för landsbygdsutveckling i strandnära läge som pekats ut tidi-

gare har ännu inte tagits i anspråk. Kommunen bör överväga att se över LIS-

områdena i en kommande översiktsplaneprocess, om bedöma om områdena 

är aktuella och lämpliga. Vid en eventuell revidering av områden för lands-

bygdsutveckling i strandnära läge är det viktigt att inriktningen för områ-

dena tidigt definieras.13 De olika inriktningarna kan få mycket olika konse-

kvenser för strandskyddets syften. 

 

Övrigt 

Bostadsförsörjning 

Bostadsförsörjningen och bostadsbyggnadsbehovet har framträdande roller i 

kommunens ambition med utveckling och tillväxt. Det är viktigt att över-

siktsplanen möjliggör för kommunens bostadsbyggnadsbehov. 

 

Skövde kommuns riktlinjer för bostadsförsörjningen antogs 2012. De var 

när de antogs tydliga och bra riktlinjer, men sedan dess har lag (2000:1383) 

om kommunernas bostadsförsörjningsansvar förtydligats. Det är idag tydli-

gare vad riktlinjer för bostadsförsörjningen minst ska innehålla. Skövde 

                                                 
10 Yttrandet bifogas. 
11 ÖP 2015. 
12 Den finns också med som rekommenderad led för farligt gods i NVDB. 
13 T.ex. turismverksamhet, bostäder eller camping. 
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kommun behöver arbeta fram och anta nya riktlinjer för bostadsförsörj-

ningen. Riktlinjerna bör sedan utgöra ett underlag för kommunens översikts-

planering. 

 

Sambandet mellan kommunens långsiktiga bostadsförsörjning och över-

siktsplaneringen har sedan Skövde kommuns översiktsplan antogs stärkts i 

PBL. Enligt 3 kap. 5 § ska det av översiktsplanen numera framgå hur kom-

munen avser att tillgodose det långsiktiga behovet av bostäder.14 

Hållbara transporter och bebyggelsestruktur 

Generella viktiga frågor som det är önskvärt att en översiktsplan kan svara 

upp mot vad gäller regionala kopplingar och tillväxt är bland annat vilken 

potential det finns kring ett förändrat resmönster mot mer hållbara transpor-

ter och på vilket sätt översiktsplanen kan bidra till att öka potentialen att 

resa hållbart. Det handlar inte bara närhet till kollektivtrafik utan även när-

het till god kollektivtrafik och service, detta som en viktig del i en långsiktig 

hållbar utveckling. Förutsättningar för förändrad trafikering för kollektivtra-

fik finns i Västra Götalandsregionens målbilder. 

 

I översiktsplaneringen bör de önskemål och målsättningar kring infrastruk-

tur- och kollektivtrafiksatsningar som kommunen har lyftas. Det bör framgå 

på vilket sätt kommunen själva kan bidra till genomförandet och vad kom-

munen förväntar sig av andra aktörer såsom stat och kommun. Det vill säga 

att förtydliga ansvar och möjlighet till genomförande av strategiska kollek-

tivtrafiksatsningar och infrastruktursatsningar som förutsättningar för en god 

bebyggd miljö och om detta stämmer överens med intentionerna i den reg-

ionala/nationella planeringen.  

 

Vilken typ av näringsliv finns behov av att planera för i kommunen och på 

vilket sätt bidrar lokalisering av näringslivet till en mer hållbar samhälls-

struktur? ”En nationell strategi för hållbar regional tillväxt och attraktions-

kraft 2015–2020” beskriver attraktivitet som god tillgänglighet till arbets-

marknad, kommersiell och offentlig service, kulturupplevelser, naturupple-

velser och fritidsaktiviteter bland annat genom effektiva och hållbara trans-

portsystem. 

Jordbruksmark 

Gällande översiktsplan beskriver innehållet i 3 kap. 4 § MB, men där det en-

ligt översiktsplanen planeras exploateringar av jordbruksmark saknas moti-

vering. Kommunen behöver ta ställning till om jordbruksmarken är bruk-

ningsvärd. Om jordbruksmarken bedöms brukningsvärd behöver kommunen 

                                                 
14 Länsstyrelsen skrev 2015 rapporten (2015:53) Bostadsbehov, planeringsläge och bo-

stadsbyggande i Västra Götalands län. I rapporten gör Länsstyrelsen bedömningen att bo-

stadsbyggandet behöver öka i länet. Bedömningar gjordes också för varje kommun. Läns-

styrelsen bedömde i rapporten att Skövde behöver bygga drygt 2 300 nya bostäder fram till 

år 2025 (drygt 230 bostäder i snitt per år). Det innebär ett ökat bostadsbyggnadsbehov. Un-

der femårsperioden 2010–2014 byggdes i snitt 159 nya bostäder per år. 
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bedöma om exploateringen är ett väsentligt samhällsintresse och om det inte 

finns någon annan lämplig mark att bebygga istället för brukningsvärd jord-

bruksmark.15 Om översiktsplanen får med sådana resonemang och strategier 

kan översiktsplanen ge bra stöd vid avvägningar mellan intressen vid efter-

följande planering. 

 

När det gäller markanspråk för vägar och annan infrastruktur är det viktigt 

att ha en god framförhållning så att dessa inte senare byggs in i tätorterna 

och senare blir till barriärer eller flaskhalsar för trafikflödet. Att flytta väg 

(eller järnväg) utanför tätorten medför ofta att stor areal jordbruksmark tas i 

anspråk. 

Kulturmiljö 

En ny lag har trätt i kraft, kulturmiljölagen. En av lagens viktigaste föränd-

ringar gäller fornlämningar, en tidsgräns (år 1850) har införts. Från 2014 

finns också nya nationella kulturmiljömål.  

 

För Skövde specifikt vill Länsstyrelsen uppmärksamma vikten av att över-

siktsplaneringen tar hänsyn till kulturmiljöprogrammet16 och att industri-

byggnader/lämningar med kulturhistoriska värden särskilt uppmärksam-

mas.17 Presentationen av fornlämningar bör ses över. Länsstyrelsen arbetar 

med en digital karta för medeltida stadslager, bland annat Skövde stads-

kärna, ett material som blir användbart för översiktsplaneringen. 

 

Västergötlands museums yttrande från 2012 över nuvarande översiktsplan 

kan uppmärksammas på nytt. 

Naturmiljö 

Sedan översiktsplanen antogs har det tillkommit skydd av nya områden med 

olika typer av naturvärden: nyckelbiotoper, naturvårdsavtal och biotop-

skydd. Det är viktigt att ta hänsyn till detta i mark- och vattenanvändningen. 

                                                 
15 Kravet på sökandet och redovisningen av alternativ mark till jordbruksmark är långtgå-

ende. I kommuner med högvärdig jordbruksmark omfattar utredningsområdet för alternativ 

mark inte bara den egna kommunen utan även hela regionen (prop 1985/86:3, sida 54). På 

sida 158 i samma proposition anges att brukningsvärd jordbruksmark avser mark som med 

hänsyn till läge, beskaffenhet och övriga förutsättningar är lämpad för jordbruksproduktion. 

https://data.riksdagen.se/fil/6665C18D-3CF8-4122-B5DA-FDD3F5A844BD. 

 

Det finns även två domar i mark- och miljööverdomstolen som ger vägledning i bedöm-

ningen av brukningsvärd jordbruksmark: mål nr P 4087-15 och mål nr P 4848-16. 

 

Det regionala tilläggsmålet till miljömålet Ett rikt odlingslandskap belyser ytterligare vikten 

av att söka alternativ mark till jordbruksmarken. ”År 2020 ska den totala arealen åkermark i 

regionen inte ha minskat med mer än 200 hektar jämfört med 2015, för att så långt det är 

möjligt kunna användas i produktion.”. 

 
16 Från 2011. 
17 Vilket också poängteras i ÖP2025. 
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Information om dessa områden finns tillgängliga via Skogens pärlor på 

Skogsstyrelsens webbplats.  

 

Det har också skett utökningar i sedan tidigare skyddade områden: Djupe-

dalsgrottans naturreservat väster om Timmersdala och Loringaskogen söder 

om Skultorp. Det pågår också arbete med utökningar av naturreservaten på 

Klyftamon.18 

 

Länsstyrelsen rekommenderar kommunen att ta grepp om artskyddsfrågan 

redan i översiktsplanen. På översiktsplanenivå kan det handla om att identi-

fiera skogliga värdetrakter, där man kan förvänta sig att hitta rödlistade ar-

ter, signalarter och andra skyddsvärda arter. Sökningar kan också göras i art-

portalen. Tillsammans kan det ge en bild av områden olämpliga för exploa-

tering eller områden där särskilda naturinventeringar behöver föregå kom-

mande detaljplanering. 

 

Länsstyrelsen vill också upplysa kommunen om det uppdrag som länsstyrel-

serna har fått av regeringen att ta fram regionala handlingsplaner för grön 

infrastruktur.19 Handlingsplanen, som ska vara klar 2018, ska visa var det 

finns bra livsmiljöer med fungerande spridningskorridorer/länkar för växter 

och djur samt peka ut bristområden där det behövs förstärkningsåtgärder. 

Handlingsplanen ska kunna användas som ett underlag och stöd för bland 

annat kommunens planering. Grön infrastruktur bör lyftas i översiktsplane-

ringen som en kommunal men också som en mellankommunal fråga, då det 

handlar om strukturer och sammanhang som är svåra att se i enskilda detalj-

planer. 

Dagvatten 

Dagvattenfrågan löses stegvis inom planeringsprocessen. Boverket har tagit 

fram en vägledning för dagvatten i detaljplan, men den tar även upp hante-

ring av dagvatten på den översiktliga planeringsnivån, se Dagvatten i detalj-

plan - PBL kunskapsbanken - Boverket. 

Vatten och avlopp (VA) 

Havs- och vattenmyndigheten kommit med en vägledning för VA-planer, 

som stöd för de ökade krav som ställs på kommunen.20 Målet med vattenför-

valtningen är att alla vatten ska ha god status. Klimatförändringar, ökade 

miljökrav och föråldrade anläggningar innebär ökade krav på kommunerna 

och deras vatten- och avloppsverksamhet. Därtill kan små avloppsanlägg-

ningar som inte ingår i kommunens ansvar orsaka miljö- och hälsoproblem. 

                                                 
18 Bl.a. Stora Bjursjön, Borgehall och Klyftamon. 
19 Grön infrastruktur är nätverk av natur som bidrar till fungerande livsmiljöer för växter 

och djur och till människors välbefinnande. Begreppet visar på ett helhetsperspektiv på 

samband mellan värden i landskapet. Det handlar alltså om redan kända, utpekade värden, 

men också kopplingarna mellan dem liksom med sådana områden som inte tidigare setts 

som särskilt värdefulla. 
20 https://www.havochvatten.se/hav/uppdrag--kontakt/publikationer/publikationer/2014-02-

07-vagledning-for-kommunal-va-planering.html 
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Vägledningen ger konkreta råd om hur VA-planeringen kan komma igång. 

Den föreslår en stegvis planeringsprocess, beskriver de olika stegen och 

vilka styrdokument som behövs. 

Vattenförsörjning och skyddsområden 

Vad gäller vattenförsörjning och skyddsområden vill Länsstyrelsen hänvisa 

till Sveriges geologiska undersöknings checklistor.21 

Avfallshantering 

Naturvårdsverket har tagit fram förslag till reviderade föreskrifter och väg-

ledning om innehållet i en kommunal plan för avfallsförebyggande och håll-

bar avfallshantering samt för länsstyrelsens sammanställning (NFS 2006:6). 

Föreskrifterna och vägledningen beräknades antas i slutet av 2016 men har i 

skrivande stund ännu inte antagits. 

 

I förslaget läggs större vikt på samordning mellan olika kommunala planer. 

Mål och åtgärder i avfallsplanen bör samordnas med mål och åtgärder i 

kommunens övriga planer och strategier med kopplingar till avfall, som till 

exempel översiktsplan, energiplan, VA-plan, tillsynsplan, klimatplan och 

miljöplan. I de fall översiktsplanen saknar uppgifter om avfallshantering kan 

detta åtgärdas genom att göra ett tematiskt tillägg om avfall. 

 

I den nationella avfallsplanen och programmet för att förebygga avfall finns 

till exempel följande åtgärd nämnd som kommunen kan vidta för hushålls-

avfall: 

 
 Avsätta ytor för återanvändningsverksamheter i stadsplaneringen inom 

ramen för översiktsplaneringen och den efterföljande detaljplane-
ringen. 

 

Vägledning om hur plan- och bygglagen kan användas som ett styrinstru-

ment för hållbar avfallshantering finns i Boverkets handbok Avfallshante-

ring – tillgänglig, säker och estetisk. Inspiration och vägledning vid plane-

ring och byggande av avfallsutrymmen, återvinningsstationer och återvin-

ningscentraler. 

 

Hur avfallshanteringen på ett bättre sätt kan hanteras i översiktsplanen pre-

senteras i Avfall Sveriges rapport Avfall i fysisk planering med fokus på 

översiktsplanering, Rapport U2013:10 

 

 

 

 

                                                 
21 Se http://www.sgu.se/grundvatten/vattenskyddsomraden/remisser-till-sgu-om-grundvat-

tentakter/. 
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Kraftledningar 

Svenska Kraftnät har två 400 kV-ledningar och station, Timmersdala, tillhö-

rande stamnätet i Skövde kommun. För mer information se Svenska Kraft-

näts yttrande, daterat 2017-04-07.22 

Nationella miljökvalitetsmål och regionala tilläggsmål 

Kommunerna är en viktig aktör i miljömålsarbetet för miljömålen ska vara 

möjliga att nå. I september 2015 beslutades om 50 nya regionala tilläggs-

mål. Kommunen behöver i översiktsplaneringen förhålla sig till dessa mål, 

likväl som till de nationella miljökvalitetsmålen. I gällande översiktsplan 

skriver kommunen att särskilt fokus ska sättas på lokala miljömål. Det arbe-

tet bör kopplas till översiktsplaneringen. 

Boverkets ÖP-modell  

Boverket har tagit fram ett förslag till hur översiktsplanen kan byggas upp, 

framförallt när det gäller vilka begrepp som är lämpliga att använda såväl i 

text som på karta. Avsikten är att modellen ska vara så flexibel att den går 

att använda för alla kommuntyper och nivåer i den översiktliga planeringen. 

Länsstyrelsen rekommenderar att kommunen tittar på modellen för att över-

väga om den kan vara användbar för arbetet med översiktsplaner i Skövde 

kommun.  Se Förslag till ÖP-modell - PBL kunskapsbanken - Boverket. 

 

Formalia kring ställningstagandet till översiktsplanens  

aktualitet 
Länsstyrelsen vill uppmärksamma kommunen på att ställningstagandet be-

gränsas till frågan om översiktsplanens aktualitet i förhållande till de krav 

som ställs i 3 kap. 5 § PBL. Det vill säga i vilken utsträckning planens in-

tentioner fortfarande är aktuella med hänsyn till nya förutsättningar. Inne-

hållet i planen kan inte ändras genom beslutet. Kommunfullmäktiges ställ-

ningstagande innebär således ingen revidering av översiktsplanen eller delar 

av den. 

 

Om fullmäktige finner att översiktsplanen är inaktuell, är det naturligt att 

kommunen tar ställning till att inleda en översyn av planen, eller delar av 

den. Uttalanden från kommunfullmäktige och Länsstyrelsen i samband med 

aktualitetsprövningen är ändå av betydelse. Dessa kan vara värdefulla i sam-

band med den kontinuerliga översiktsplaneringen som sker i kommunen. 

Det kan vara värdefullt att som beslutsunderlag ställa samman dem i en se-

parat handling som hålls tillgänglig tillsammans med den gällande över-

siktsplanen. 

 

Efter det att aktualitetsprövningen är genomförd ska kommunfullmäktiges 

beslut enligt 2 kap. 7 § plan- och byggförordningen (2011:338) skickas till 

Boverket, Länsstyrelsen och de berörda kommuner och regionplaneorgan 

                                                 
22 Yttrandet bifogas. 
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och kommunala organ i övrigt som har ansvar för regionalt tillväxtarbete 

och transportinfrastrukturplanering. 

 

Beredning 
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1 Sammanfattning 
Varje kommun ska enligt plan- och bygglagen ha en aktuell översiktsplan. Det innebär också att en 
översyn av översiktsplanens aktualitet ska göras en gång varje mandatperiod. I plan- och bygglagens 
3 kap 27 § står: ”Kommunfullmäktige ska minst en gång under mandattiden pröva om 
översiktsplanen är aktuell i förhållande till kraven i 5 §.”  

Detta PM utgör beslutsunderlag vid prövningen av kommunens översiktsplans aktualitet, 
dokumentet redogör också för det fortsatta arbetet med översiktlig planering. 

Kommunens arbete med aktualitetsprövningen har i huvudsak genomförts under hösten 2017 och 
våren 2018. Sektor samhällsbyggnad har varit ansvarig för arbetet. Beredningen för samhällsbyggnad 
(BSB) har utgjort referensgrupp och dialogforum för tjänstemän och politik. Arbetet har innefattat en 
genomlysning av de två översiktsplanedokumenten ÖP2025 och Vindkraftsplanen, för bedömning av 
dess status, främst med avseende på sakinnehållet i förhållande till kraven i PBL 3 kap 5§. 
Fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde antogs av kommunfullmäktige i maj 2016 och 
anses därmed vara aktuell. 

 

En remiss med tio frågor har skickats till kommunens samtliga sektorer (i vissa fall även enskilda 
enheter), kommunalförbunden, de kommunala bolagen, de politiska partigrupperna, 
Stadstrafikforum, Näringslivsforum med flera. De inkomna svaren har varit en del i underlaget för 
kartläggning och bedömning av översiktsplanens status. Vidare har Länsstyrelsens sammanfattande 
redogörelse inför aktualitetsprövningen varit ett underlag.  

Den samlade bedömningen utifrån arbetet med aktualitetsprövningen, är att våra nuvarande 
översiktsplanedokument fortsatt anses vara aktuella i sitt syfte att fungera som underlag vid 
planering och beslut i enlighet med plan- och bygglagens bestämmelser. Översiktsplanen kommer de 
nästkommande åren att kompletteras genom ytterligare geografiska och tematiska fördjupningar. 

Översiktsplanen bedöms fortsatt visa grunddragen i fråga om den avsedda användningen av mark- 
och vattenområden i kommunen och den visar fortsatt tillräckligt väl hur kommunen avser att 
tillgodose det långsiktiga behovet av bostäder. Områden för landsbygdsutveckling i strandnära lägen 
finns redovisade (PBL 3:5). 

Kommunens syn på hur den byggda miljön ska användas, utvecklas och bevaras i det långa 
perspektivet föreslås förtydligas genom att ta fram en utvecklingsstrategi för Skövde kommun som ett 
kompletterande dokument.  
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Kommunen har påbörjat och kommer att fortsätta arbeta med kompletterande dokument till 
översiktsplanen i form av ett boendestrategiskt program (revidering), ett landsbygdsprogram 
(revidering) samt framtagande av en klimatanpassningsplan. 

Arbete med översiktlig planering ska pågå kontinuerligt, ”rullande öp”. På så sätt hålls den 
strategiska fysiska planeringen igång hela tiden. För att få så bra förutsättningar som möjligt för 
detta, behöver rutiner och arbetsprocesser ses över och vidareutvecklas. 

Sedan ÖP2025 antogs 2012 har fokus på en hållbar samhällsutveckling blivit än tydligare, med fokus 
på hållbarhetsfrågor så som hållbara resor och transporter, hållbara städer och hållbart byggande. 
Förändringar i klimatet ställer också ökade krav på klimatanpassning i samhället.  

Behov av bostäder för alla har också fått ett utökat fokus de senaste åren. Kommunen har enligt 
bostadsförsörjningslagen ett ansvar att planera för att alla i kommunen ska få möjlighet att leva i 
goda bostäder samt att skapa goda förutsättningar för tillkomsten av bostäder. 
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2 Slutsats 
Detta PM utgör beslutsunderlag vid prövningen av kommunens översiktsplans aktualitet, 
dokumentet redogör också för det fortsatta arbetet med översiktlig planering. 

Den samlade bedömningen är att våra nuvarande översiktsplanedokument i nuläget fortsatt är 
aktuella i sitt syfte att fungera som underlag vid planering och beslut och i förhållande till kraven i 3 
kap 5§ PBL. Översiktsplanen bedöms fortsatt visa grunddragen i fråga om den avsedda användningen 
av mark- och vattenområden i kommunen och den visar fortsatt tillräckligt väl hur kommunen avser 
att tillgodose det långsiktiga behovet av bostäder. Områden för landsbygdsutveckling i strandnära 
lägen finns redovisade. 

Kommunens syn på hur den byggda miljön ska användas, utvecklas och bevaras i det riktigt långa 
perspektivet föreslås förtydligas genom att ta fram en utvecklingsstrategi för Skövde kommun. 

Kommunen har påbörjat och kommer att fortsätta arbeta med kompletterande dokument till 
översiktsplanen bland annat i form av ett boendestrategiskt program (revidering), ett 
landsbygdsprogram (revidering) samt framtagande av en klimatanpassningsplan. 

Slutsatsen av analysen, genomgång av Öp-dokumenten, samt vad som framkommit i remissyttranden 
och arbetsgruppsmöten leder fram till att: 

• Öp2025 är i nuläget fortsatt aktuell i sitt syfte att fungera som underlag vid 
planering och beslut  

• Fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde antogs av KF juni 2016 
och anses därmed vara aktuell 

• Vindkraftsplanens riktlinjer bedöms fortsatt fungera som stöd vid 
lokalisering och tillståndsgivning 

• I Öp2025 och FÖP C Skövde finns fortsatt tillräckligt med utpekad mark 
för nya bostäder. Återstående utpekade ytor för nya verksamheter bedöms 
vara tillräckliga för att kunna invänta en omarbetad 
markanvändningskarta i ett senare skede 

• Det är hög prioritet att arbeta fram en utvecklingsstrategi för Skövde 
kommun 

• Vi ska arbeta med kontinuerlig översiktlig planering (se principbild sid 6)  
• Arbetssätt och processer för översiktlig planering behöver utvecklas 
• Det fortsatta arbetet med översiktlig planering kommer de nästkommande 

åren att ske genom separata och kompletterande dokument 
• I samband med revideringen av Landsbygdsprogrammet kan det vara 

lämpligt att utvidga programmet till att innefatta riktlinjer även för 
bostadsbyggnation på landsbygden, liksom riktlinjer och 
ställningstagande för hur kommunen hanterar frågan om exploatering på 
jordbruksmark i enlighet med hushållningsbestämmelserna i miljöbalken 

2.1 Kontinuerlig översiktlig planering 
Arbete med översiktlig planering ska pågå kontinuerligt. Detta föreslås ske i enlighet med det som 
illustreras av principbilden nedan. Eftersom översiktsplanens övergripande inriktning med 
ställningstagande, principer och riktlinjer är formulerade med långsiktighet kan översiktsplanen vid 
behov fortsätta hållas aktuell genom kompletteringar med tillägg och fördjupningar. Det kan handla 
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om ett tillägg i en enskild sakfråga (tematiskt tillägg till översiktsplanen, TÖP) eller en fördjupning 
inom ett begränsat geografiskt område (fördjupning av översiktsplanen, FÖP).  
Att arbeta fram en översiktsplan är ett tidskrävande arbete med långa processer. Därför är det viktigt 
att kunna uppdatera planen kontinuerligt inom mer begränsade områden. En översiktsplan är ett 
strategiskt dokument som visar på kommunens långsiktiga viljeinriktning för användning av mark 
och vatten. Översiktsplanen har därmed ett syfte att kunna vara vägledande för mer än en 
mandatperiod. 

 

En gång per mandatperiod görs i enlighet med plan-och bygglagen en prövning om översiktsplanen 
bedöms vara fortsatt aktuell eller inte. Denna prövning görs lämpligast mot slutet av 
mandatperioden. På så sätt ökar chanserna att ett eventuellt arbete med att ta fram en ny version av 
översiktsplanen kan göras inom en mandatperiod.  

När en prövning av översiktsplans aktualitet visar att viktiga inriktningar, principer och riktlinjer inte 
längre stämmer eller att översiktsplanen blivit svåröverskådlig på grund av många ändringar och 
tillägg är det dags att omarbeta planen till ett nytt dokument. Planen behöver även omarbetas om 
redovisade förtätnings- och utbyggnadsområden inte bedöms täcka behovet under kommande år. 

Vi gör egentligen aldrig någon ”ny” översiktsplan utan uppdaterar den kontinuerligt, med olika långa 
tidsintervall beroende av behov och efterfrågan. 

Ett löpande arbete med att ta fram strategier, program, utredningar, kartläggningar och andra 
underlag är en annan viktig del i arbetet med översiktlig planering. Detta ger nya kunskapsunderlag, 
förutsättningar och ställningstaganden in i det fortsatt arbete.  

Sammanfattande principer för kontinuerlig översiktlig planering kan formuleras på följande sätt: 

1. Om översiktsplanens huvudstrategi och huvuddelen av inriktningarna i övrigt 
fortfarande stämmer fortsätter planen att gälla. Frågor, som inte är tillräckligt belysta 
eller där kommunen vill ge uttryck för en ny viljeinriktning, behandlas då i 
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kompletteringar genom fördjupningar och tillägg till översiktsplanen. I viss mån kanske 
även ett program kan vara en förtydligande handling.  
 

2. När viktiga inriktningar, principer och riktlinjer inte längre stämmer eller att 
översiktsplanen blivit svåröverskådlig på grund av många ändringar och tillägg är det 
dags att omarbeta planen till ett nytt dokument. Planen behöver även omarbetas om 
redovisade förtätnings- och utbyggnadsområden inte bedöms täcka behovet under 
kommande år. 

2.2 Prioriteringar 
I verksamhetsplanen för kommunstyrelsen 2018 finns uppdrag att bland annat arbeta med att 
revidera kommunens boendestrategiska program, att revidera kommunens landsbygdsprogram, att 
ta fram en klimatanpassningsplan, samt att ta fram strategier för att utveckla ytterområdena i Skövde 
kommun. Samtliga dessa aktiviteter kan ses som en del i arbetet med översiktlig planering. 

Ytterligare kompletterande dokument som kommunen främst bör prioritera i samband med fortsatt 
arbete med översiktlig planering anges nedan. När i tid samt i vilken turordning dessa bör tas fram 
planeras lämpligtvis i samband med kommunens årliga verksamhetsplanering.  

- en utvecklingsstrategi för Skövde kommun (tematiskt tillägg till översiktsplanen)  
- att studera trafikinfrastrukturen särskilt (tematiskt tillägg till översiktsplanen) 
- att arbeta vidare med leveransplan och en genomförandestrategi 
- kartlägga ekosystemtjänster i Skövde tätort 
- fördjupning av översiktsplanen eller program för Stadsskogen 
- fortsatta utredningar och lokaliseringsstudier för Övningsområdet samt för Simsjön 
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2.3 Utvecklingsstrategi  
Under processen vid prövningen av översiktsplanens aktualitet har det framkommit (bland annat i 
remissvaren) ett tydligt behov av att ha en strategi och riktning i det långa perspektivet för Skövdes 
utveckling. Ett arbete med att ta fram en utvecklingsstrategi för Skövde kommun bör prioriteras och 
påbörjas så snart som möjligt. 

En utvecklingsstrategi ger en vägvisning om på vilket sätt Skövde kommun ska utvecklas. 
Utvecklingsstrategin ger stöd och riktning för planeringen av mark- och vattenanvändningen i 
översiktsplanen. En utvecklingsstrategi ger även stöd vid bland annat investeringsbeslut om 
infrastruktur och markköp. En utvecklingsstrategi knyter an Skövdes utveckling i det regionala 
perspektivet.  

Boverket skriver så här: ”En utvecklingsstrategi redovisar kommunens långsiktiga intentioner i grova 
drag. Områden, platser och stråk dit kommunen framför allt vill kanalisera utvecklingsinsatser lyfts 
fram, liksom särskilt viktiga samband och de områden i ett översiktligt perspektiv som har de största 
natur- och rekreationsvärdena. Den övergripande utvecklingsstrategin är särskilt viktig för det 
regionala och mellan kommunala perspektivet i översiktsplanen.”  

En utvecklingsstrategi för Skövde kommun bör innehålla följande: 

1. En kartbild men stråk, noder, områden etc enligt Boverkets öp-modell. 
2. Ställningstaganden i text om hur Skövde kommun ska växa och utvecklas. 

 
Exempel på frågeställningar som bör lyftas upp och genomlysas under arbetet med en 
utvecklingsstrategi för Skövde kommun är: På vilket sätt ska Skövde tätort fortsätta 
utvecklas? Växa utåt och breda ut sig? Åt vilket håll? Växa inåt? Växa på höjden? Olika 
delar av Skövde tätort kanske ska byggas med olika täthet? Var? Hur? Hur bygger vi 
hållbart? Vilken är strategin för yttertätorterna? Landsbygderna? Hur ska relationen vara 
mellan dem? 

2.4 Arbetssätt och processer 
Genom att ha ett kontinuerligt arbete med översiktlig planering (”rullande öp”) hålls den strategiska 
fysiska planeringen igång hela tiden. För att få så bra förutsättningar som möjligt för detta, behöver 
rutiner och arbetsprocesser ses över och vidareutvecklas. Till exempel genom att se över hur dialog, 
samverkan och samråd sker internt och externt. 

Det kan också vara bra att se över hur man kan förbättra kopplingar och uppföljning i kommunens 
årshjul (budget, verksamhetsplan, uppföljning) så att kommunens verksamheter på ett bättre sätt kan 
förhålla sig till översiktsplanen - som är ett av kommunens viktiga styrdokument. På detta sätt kan 
årshjulet vara en del i genomförandestrategin för översiktsplanen. 
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3 Bakgrund 

3.1 Bakgrund och syfte 
Varje kommun ska enligt plan- och bygglagen ha en aktuell översiktsplan. Det innebär också att en 
översyn av översiktsplanens aktualitet ska göras en gång varje mandatperiod. I plan- och bygglagens 
3 kap 27 § står: ”Kommunfullmäktige ska mins en gång under mandattiden pröva om översiktsplanen 
är aktuell i förhållande till kraven i 5 §.”  Kraven i 3 kap 5 § säger i korta drag att av översiktsplanen 
ska framgå: 

− grunddragen i fråga om den avsedda användningen av mark- och vattenområden 
− kommunens syn på hur den byggda miljön ska användas, utvecklas och bevaras 
− hur kommunen avser att tillgodose redovisade riksintressen och följa gällande 

miljökvalitetsnormer 
− hur kommunen i den fysiska planeringen avser att ta hänsyn till och samordna översiktsplanen 

med relevanta nationella och regionala mål, planer och program av betydelse för en hållbar 
utveckling inom kommunen 

− hur kommunen avser att tillgodose det långsiktiga behovet av bostäder 
− samt områden för landsbygdsutveckling i strandnära lägen 

 
Syftet med prövningen är att sittande politiska församling i kommunfullmäktige ska ta ställning till 
huruvida kommunens översiktsplan är aktuell eller inte, i enlighet med plan- och bygglagens 
bestämmelser. Kommunen ska alltså ta ställning till om planen överensstämmer med gällande lagar 
och riktlinjer. För att kommunen alltid ska ha en aktuell översiktsplan ska detta göras en gång per 
mandatperiod. 

I enlighet med kommunstyrelsens verksamhetsplan 2017 - 2018 görs nu en aktualitetsprövning.  

3.2 Processen 
Arbetet med aktualitetsprövningen har i huvudsak genomförts under hösten 2017 och början av 2018. 
Sektor samhällsbyggnad har varit ansvarig för arbetet. Sakområdena plan, bygglov, infrastruktur, 
kollektivtrafik, gata, natur, miljö/klimat samt mark- och exploatering har varit delaktiga i en 
arbetsgrupp bestående av tjänstemännen Maria Palmqvist (sammankallande), Unnar Kristmannsson, 
Birgit Bjelkengren, Claes Clausen, Emma Malmrot, Mikael Zsiga, Anna Möller (del av tiden) Daniel 
Lindh, Jan Bremer, Sari Strömblad, Tomas Ekelund, Evalena Öman och Aron Sandling.  
Beredningen för samhällsbyggnad (BSB) har utgjort referensgrupp och dialogforum med politiken. 
Kommundirektörens ledningsgrupp (KDLG) har fått information om arbetet. 

Skövde kommuns översiktsplan består idag av tre plandokument, Skövde kommuns översiktsplan 
ÖP2025 (antagen juni 2012), Fördjupning av översiktsplanen för Centrala Skövde, FÖP C Skövde, 
(antagen maj 2016) samt Vindkraftsplanen (antagen juni 2010).  

Fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde antogs av kommunfullmäktige i maj 2016 och 
anses därmed vara aktuell. 

Arbetet har därför innefattat en genomlysning av de två översiktsplanedokumenten ÖP2025 och 
Vindkraftsplanen för bedömning av dess status främst med avseende på sakinnehållet i 
plandokumenten i förhållande till kraven i PBL 3 kap 5§.  Den rådande politiska uppfattningen om 
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byggande, mark- och vattenanvändning och hushållning med naturresurser i kommunen har också 
legat till grund för bedömningen, bland annat genom partigruppernas remissvar.  

En remiss med tio frågor har skickats till kommunens samtliga sektorer (i vissa fall även enskilda 
enheter), kommunalförbunden, de kommunala bolagen, de politiska partigrupperna, 
Stadstrafikforum, Näringslivsforum med flera. De inkomna svaren har varit en del i underlaget för 
kartläggning och bedömning av översiktsplanens status. Vidare har Länsstyrelsens sammanfattande 
redogörelse inför aktualitetsprövningen varit ett underlag. 

Inkomna synpunkter återges längre fram under kapitel 5. 

4 Nya förutsättningar  

4.1 Utmaningar framåt 
Sedan ÖP2025 antogs 2012 har fokus på en hållbar samhällsutveckling blivit än tydligare, med fokus 
på hållbarhetsfrågor så som hållbara resor och transporter, hållbara städer och hållbart byggande. 
Förändringar i klimatet ställer också ökade krav på klimatanpassning i samhället. Planering inför och 
hantering av skyfall, beredskap för värmeböljor, bättre kunskap om samt nyttjande av 
ekosystemtjänster, säkerställande av dricksvatten liksom hushållning med brukningsvärd 
jordbruksmark är viktiga frågor som lyfts fram i samband med samhällsplaneringen. 

Behov av bostäder för alla har också fått ett utökat fokus de senaste åren. Kommunen har enligt 
bostadsförsöjningslagen ett ansvar att planera för att alla i kommunen ska få möjlighet att leva i goda 
bostäder samt att skapa goda förutsättningar för tillkomsten av bostäder.  

Skövde kommun ser och verkar för en fortsatt tillväxt i kommunen med fortsatt bostadsbyggande och 
fortsatt tillväxt och etablering av aktörer inom näringslivet. Kommunen har som mål att bygga ca 400 
bostäder/år fram till 2030. Befolkningsprognosen för Skövde kommun pekar på en befolkning år 2030 
som är närmare 65 000 personer. Den största procentuella ökningen från 2016 till 2030 beräknas ske i 
åldersgruppen 65–79 år, medan den största numerära ökningen beräknas ske i åldersgruppen 20–44 
år. (källa: bostadsmarknadsanalysen till det reviderade bondendestrategiska programmet, daterad 
november 2017)  

Utifrån befolkningsprognosen 2016 har Länsstyrelsen beräknat bostadsbyggnadsbehovet i Västra 
Götalands län till drygt 96 000 bostäder fram till år 2025. För FA-region Skövde-Skara är behovet 7800 
bostäder. Störst är behovet i FA-region Göteborg, men samtliga delar av länet bedöms behöva 
nyproduktion av bostäder.  
(En funktionell analysregion (FA-region) är en region, inom vilken människor kan bo och arbeta utan att behöva göra alltför 
tidsödande resor. En FA-region består av en eller flera kommuner och baseras i grunden på arbetspendling över 
kommungräns.) 

Skövdes LA-region (lokal arbetsmarknadsregion) uppgår till ca 180 000 invånare och ca 80 000 
arbetstillfällen. Enligt f.d. Nuteks bedömningar kommer Skövdes och Lidköpings LA-regioner att växa 
samman. En ny pendlingsregion, LA Skaraborg, som omfattar alla femton kommunerna i Skaraborg 
med ca 250 000 invånare, skulle därmed skapas.  

Skövde kommun har sedan 1990 haft positiv pendlingsutveckling. Både in- och utpendlingen har ökat 
stadigt sedan 1990. Inpendlingen är ca dubbelt så hög som utpendlingen vilket innebär att Skövde 
fyller en viktig roll i Skaraborgs näringsliv och de många arbetstillfällena lockar många att pendla 
från grannkommunerna. 



11 (17) 
 

4.2 Lagstiftning och planeringsunderlag 
Förändringar i lagstiftningen och nya riktvärden liksom framtagande av nya riktlinjer, allmänna råd 
mm sker kontinuerligt. Som ett exempel har nya riktvärden för buller från väg och spårtrafik införts, 
senaste ändringen gäller från och med 1 juli 2017. Just nu finns ett förslag till lagändring i plan- och 
bygglagen genom två nya paragrafer med anledning av ett ökat krav på förbättrad beredskap med 
hänsyn till klimatets förändring. Den nya lagen föreslås träda ikraft 1 juli 2018. Miljömålen har 
förtydligats med etappmål och regionala tilläggsmål vilka bland annat anger att senast år 2020 ska 
ekosystemtjänster synliggöras i översiktsplaner, detaljplaner och vägplaner. 

Likaså tillkommer efter hand nya beslut om till exempel naturreservat, biotopskydd, ändrade 
riksintressegränser och så vidare. Nya inventeringar och kunskapsunderlag tas fram succesivt. Detta 
är planeringsförutsättningar som man ska beakta och ta del av vid all planering. Kommunen 
uppdaterar kontinuerligt GIS-kartorna på interna webben så att områden och gränser är aktuella. 

Ett antal planeringsdokument har tagits fram efter det att ÖP2025 antogs. Följande dokument är av 
särskilt intresse i samband med översiktsplanearbetet.  

Regionala dokument 
Strukturbild Skaraborg 
Västra Götaland 2020, regionalt tillväxtprogram 
Regionalt handlingsprogram för hållbara transporter  
Regionalt trafikförsörjningsprogram  
Målbild Tåg 2035   
Regional cykelstrategi 
Klimat 2030 - Västra Götaland ställer om, regionala klimatmål 
Regionala tilläggsmål till miljömålen för Västra Götaland 

Kommunala dokument för Skövde kommun 
Kollektivtrafikplan  
Åtgärdsvalstudie Tillgänglighet Skövde 
IT-infrastrukturplan för Skövde kommun 
Risk och sårbarhetsanalys 
VA-plan  
Vattenförsörjningsplan  
Barn- och ungdomspolitiskt program  
Folkhälsopolitiskt program ”Folkhälsa-människor möts, verkar och mår bra”  
Etableringsstrategi 
Handelsutredning  
Kultur- och fritidspolitiskt program 
En inventering av kulturhistorisk bebyggelse 
Handelspolicy och cykelstrategi är under arbete  
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5 Analys av läget 

5.1 Länsstyrelsens sammanfattande redogörelse 
Länsstyrelsen ska enligt PBL (3 kap. 28 §) i en sammanfattande redogörelse ”redovisa synpunkter i 
fråga om sådana statliga och mellankommunala intressen, som kan ha betydelse för översiktsplanens 
aktualitet.” Kommunen begärde en sådan redogörelse i februari 2017 och Länsstyrelsen yttrande med 
en sammanfattande redogörelse inkom till kommunen i maj 2017.  

Länsstyrelsen bifogade till sitt yttrande även ett dokument som heter ”Sammanfattande redogörelse 
för Västra Götalands län 2016 – översiktsplanens aktualitet och planeringsunderlag, PM 2013-11-27, 
senast reviderad 2017-03-15”. Dokumentet innehåller en sammanställning över vad det finns för 
planeringsunderlag att beakta samt länkar till sidor där man hittar mer information. Dokumentet 
finns tillgängligt på Länsstyrelsens webbsida. 

Länsstyrelsen framför i sitt yttrande till Skövde kommun att den samlade bedömningen av gällande 
översiktsplans aktualitet, sett till statliga och mellankommunala intressen, är att planen till stor del 
även fortsättningsvis bör kunna utgöra stöd för planläggning och tillståndsgivning. Samtidigt framför 
man att det i vissa delar dock samtidigt är motiverat att omarbeta planen och pekar då framförallt på 
tre punkter:  

1. Riksintresse för friluftsliv har reviderats, med ändrade gränser och uppdaterade 
värdebeskrivningar, sedan nuvarande översiktsplan antogs.  

2. Miljökvalitetsnormer (MKN) för vatten då det finns nya MKN för perioden 2016–2021.  
3. Vad gäller hälsa och säkerhet menar Länsstyrelsen att översiktsplanen behöver hantera 

frågor som gäller geoteknik och översvämning på ett annat sätt än idag.  

Nedan följer en sammanfattning av länsstyrelsens synpunkter. Yttrandet i sin helhet bifogas som 
bilaga 1. 

Riksintressen, miljökvalitetsnormer samt hälsa och säkerhet 
I Skövde kommun finns riksintresset Skövde skjut- och övningsfält. Riksintresset har en 
omgivningspåverkan dels i form av buller, dels i form av hinderfrihet.  

Riksintresse för friluftsliv har reviderats, med ändrade gränser och uppdaterade värdebeskrivningar, 
sedan nuvarande översiktsplan antogs. Ett exempel på det är riksintresset Nordbillingen, som utökats 
med ett område runt Simsjön. 

Nya MKN för perioden 2016–2021 har nyligen beslutats av vattendelegationen. De nya 
statusklassningar som finns i VISS (www.viss.lansstyrelsen.se) är utgångspunkten vid bedömning av 
vattenförekomsterna. Klassningarna har baserats på fler parametrar än vid 2009, bland annat fysisk 
påverkan och morfologi, vilket har medfört ändrad status på flera vattenförekomster. 

När det gäller klimatanpassning kan kommunen i en kommande översiktsplan med fördel ha ett 
särskilt avsnitt kring klimatanpassning och beskriva på vilket sätt kommunen påverkas av de 
förändringar i klimatet som vi förväntas ställas inför och hur detta kan hanteras i 
samhällsplaneringen. I samband med ny översiktsplan är det också lämpligt att börja titta på 
skyfallsfrågan.  

Statens geotekniska institut (SGI) bedömer ur sitt sektorsperspektiv att översiktsplanen inte är 
aktuell. SGI framför att översiktsplanen saknar en övergripande beskrivning av de geologiska 
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förutsättningarna (jordlagerförhållanden) inom kommunen samt att översiktsplanen inte berör den 
inverkan klimatförändringen kan ha på de geotekniska säkerhetsfrågorna ras, skred och erosion. 

I gällande översiktsplan är inte Vadsbovägen (väg 2754) ner till korsningen med Nolhagavägen, 
markerad/omnämnd som sekundär transportled för farligt gods. Det finns ingen dokumentation om 
att den har plockats bort som utpekad transportled för farligt gods. Länsstyrelsen ser den som en 
utpekad sekundärled och den bör därför finnas med i en kommande översiktsplan. 

Länsstyrelsen bedömde i granskningsyttrandet till ÖP2025, daterat 7 mars 2012, att förslaget i stort 
sett tillgodosåg de krav lagen då krävde. Länsstyrelsen bedömde att riksintressena beaktats på ett bra 
sätt, samtidigt som Länsstyrelsen lyfte fram att vindkraftsplanen innehåller områden som kan 
komma i konflikt med riksintresset för totalförsvaret. Vägdragning av väg 26 öster om Västra 
Stambanan bedömdes kunna påverka riksintresset för väg negativt. 

Mellankommunala frågor 
Skaraborgs kommunalförbund har tagit fram en strukturbild innehållande strategier. Skövde har en 
central roll i Skaraborg och det bör framgå av en kommande översiktsplan hur kommunen ställer sig 
till de strategier som arbetats fram för Skaraborg i strukturbilden. 

Miljöskyddsområde Ranstad, nyligen uppmärksammat i Falköpings förslag till ny översiktsplan, är 
en mellankommunal fråga att uppmärksamma också i Skövdes översiktsplanering. 

Landsbygdsutveckling i strandnära läge  
De områden för landsbygdsutveckling i strandnära läge som pekats ut tidigare har ännu inte tagits i 
anspråk. Kommunen bör överväga att se över LIS-områdena i en kommande översiktsplaneprocess, 
och bedöma om områdena är aktuella och lämpliga.  

Riktlinjer för bostadsförsörjningen  
Skövde kommuns riktlinjer för bostadsförsörjningen antogs 2012. De var när de antogs tydliga och 
bra riktlinjer, men sedan dess har lag (2000:1383) om kommunernas bostadsförsörjningsansvar 
förtydligats. Skövde kommun behöver arbeta fram och anta nya riktlinjer för bostadsförsörjningen. 
Riktlinjerna bör sedan utgöra ett underlag för kommunens översiktsplanering. 

Jordbruksmark  
Gällande översiktsplan beskriver innehållet i 3 kap. 4 § MB, men där det enligt översiktsplanen 
planeras exploateringar av jordbruksmark saknas motivering. Kommunen behöver ta ställning till 
om jordbruksmarken är brukningsvärd. Om jordbruksmarken bedöms brukningsvärd behöver 
kommunen bedöma om exploateringen är ett väsentligt samhällsintresse och om det inte finns någon 
annan lämplig mark att bebygga istället för brukningsvärd jordbruksmark. Om översiktsplanen får 
med sådana resonemang och strategier kan översiktsplanen ge bra stöd vid avvägningar mellan 
intressen vid efterföljande planering. 

Naturmiljö  
Det har skett utökningar av de tidigare skyddade områdena Djupedalsgrottans naturreservat väster 
om Timmersdala och Loringaskogen söder om Skultorp. Det pågår också arbete med utökningar av 
naturreservaten på Klyftamon.  

Länsstyrelsen rekommenderar kommunen att ta grepp om artskyddsfrågan redan i översiktsplanen. 
På översiktsplanenivå kan det handla om att identifiera skogliga värdetrakter, där man kan förvänta 
sig att hitta rödlistade arter, signalarter och andra skyddsvärda arter. Sökningar kan också göras i art-
portalen. Tillsammans kan det ge en bild av områden olämpliga för exploatering eller områden där 
särskilda naturinventeringar behöver föregå kommande detaljplanering.  
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Grön infrastruktur bör lyftas i översiktsplaneringen som en kommunal men också som en 
mellankommunal fråga, då det handlar om strukturer och sammanhang som är svåra att se i enskilda 
detaljplaner. 

Övrigt 
Vidare skriver länsstyrelsen om råd och rekommendationer och vill uppmärksamma kommunen på 
olika frågor inför kommande arbeten på ett antal områden, vad som tillkommit sedan kommunens 
översiktsplan antogs. 

Man skriver bland annat om att det tillkommit skydd av nya områden med olika typer av naturvärden 
genom nyckelbiotoper, naturvårdsavtal och biotopskydd. Man pekar vidare på att kommunerna är en 
viktig aktör i miljömålsarbetet för att miljömålen ska vara möjliga att nå. I september 2015 beslutades 
om 50 nya regionala tilläggsmål. Kommunen behöver i översiktsplaneringen förhålla sig till dessa 
mål, likväl som till de nationella miljökvalitetsmålen. I gällande översiktsplan skriver kommunen att 
särskilt fokus ska sättas på lokala miljömål. Det arbetet bör kopplas till översiktsplaneringen.  

Kulturmiljölagen är en ny lag som har trätt i kraft. En av lagens viktigaste förändringar gäller 
fornlämningar, en tidsgräns (år 1850) har införts. Från 2014 finns också nya nationella 
kulturmiljömål. Länsstyrelsen arbetar med en digital karta för medeltida stadslager, bland annat 
Skövde stadskärna, ett material som blir användbart för översiktsplaneringen.  

Länsstyrelsen skriver vidare att det finns förslag på nya föreskrifter och vägledning om innehållet i 
en kommunal plan för avfallsförebyggande och hållbar avfallshantering. I förslaget läggs större vikt 
på samordning mellan olika kommunala planer. Mål och åtgärder i avfallsplanen bör samordnas 
med mål och åtgärder i kommunens övriga planer och strategier med kopplingar till avfall, som till 
exempel översiktsplan.  

Länsstyrelsen skriver också om Boverkets förslag till ÖP-modell vilken beskriver hur översiktsplanen 
kan byggas upp, framförallt när det gäller vilka begrepp som är lämpliga att använda såväl i text som 
på karta. Avsikten är att modellen ska vara så flexibel att den går att använda för alla kommuntyper 
och nivåer i den översiktliga planeringen. Länsstyrelsen rekommenderar att kommunen tittar på 
modellen för att överväga om den kan vara användbar för arbetet med översiktsplaner i Skövde 
kommun.  

5.2 Kommunens fortsatta arbete med avseende på Lst 
sammanfattande redogörelse 

Kommunen är medveten om att vissa av vindkraftsområdena kan komma i konflikt med 
totalförsvarets intressen och bemötte detta redan i granskningsutlåtandet för ÖP2025. Kommunen 
lade till ett stycke om detta i planbeskrivningen. I såväl ÖP2025 som i Vindkraftsplanen står att 
särskilt samråd ska ske med Försvarsmakten för att bedöma om en eventuell konflikt med 
totalförsvarets intressen uppkommer eller inte.  Vad gäller vägdragning av väg 26 är det kommunens 
avsikt att i samband med fördjupning eller planprogram för Stadsskogen, ytterligare utreda 
förutsättningar för ny vägdragning öster om Västrastambanan. 

Kommunen uppdaterar kontinuerligt sina karttjänster och får på det sättet aktuella 
planeringsunderlag i GIS-format. Kommunen bedömer att de nya respektive ändrade gränserna för 
riksintressen och naturreservat inte påverkas av eller förändrar förutsättningarna för föreslagna 
utbyggnadsområden i befintliga ÖP-dokument. 
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Kommunen noterar att det är ändrad status med avseende på miljökvalitetsnormer på några av 
vattendragen i Skövde kommun inför fortsatt planering. Vid bland annat detaljplaneläggning 
kontrolleras uppgifterna direkt i VISS-kartan för att få aktuella uppgifter. 

Kommunen arbetar under 2018 med att ta fram en klimatanpassningsplan. I det arbetet ingår bland 
annat att göra en skyfallskartering, en värmekartering samt en risk- och sårbarhetsanalys över 
Skövde kommun med avseende på klimatförändringarna. Risk- och sårbarhetsanalysen kommer 
även beröra ras, skred och erosion. Klimatanpassningsplanen blir ett kompletterade dokument till 
översiktsplanen och kommunen får ett aktuellt dokument utifrån de synpunkter som Sveriges 
geotekniska institut har framfört angående klimatförändringar och geotekniska säkerhetsfrågor. 

Kommunen är medveten om uppgifterna om rekommenderad transportled för farligt gods på del av 
Vadsbovägen och beaktar detta redan idag. Kommunen kommer att uppdatera sitt 
planeringsunderlag i GIS-format samt i översiktsplanen i framtida arbete. 

Kommunen känner till det föreslagna miljöskyddsområdet för Ranstadsverken och kommer att 
beakta det i det fortsatta planeringsarbetet. 

Kommunen anser att redovisade LIS-områden i ÖP2025 fortfarande är aktuella då kommunen har 
lämnat planbesked för ett par områden samt att det finns beställning på detaljplaneuppdrag inom 
områdena.  

Kommunen arbetar just nu med att revidera det boendestrategiska programmet. Det beräknas antas 
av kommunfullmäktige i juni 2018. 

Kommunen kommer under 2018 att påbörja arbetet med att revidera kommunens 
landsbygdsprogram och då pröva att lyfta in och hantera frågan kring brukningsvärd jordbruksmark 
och exploatering för väsentligt samhällsintresse i det programarbetet.   

Kommunen planerar att genomföra en kartläggning av ekosystemtjänster. Kommunen ser även 
möjligheter till kopplingar till Länsstyrelsens regionala plan för grön infrastruktur.  

5.3 Remiss 
I syfte att få ett bredare kunskapsunderlag har en remiss med tio frågor skickats till bland annat 
kommunens samtliga sektorer (i vissa fall även enskilda enheter), kommunalförbunden, de 
kommunala bolagen, de politiska partigrupperna, Stadstrafikforum, Näringslivsforum med flera. 
Remissen har skickats ut till 44 remissinstanser. Se bilaga 2. De inkomna svaren har varit en del i 
underlaget för kartläggning och bedömning av översiktsplanens status. 

Merparten uppfattar översiktsplanen som lättillgängligt och man vill kunna använda den både 
digitalt och i pappersformat. 

Framförda synpunkter handlar i mycket om arbetssätt, processer, dialog samt fortsatt 
genomförande. Synpunkter på behov och efterfråga på mer mark för byggnation framförs också. 

Framförda synpunkter i de inkomna remissvaren kan sammanfattas i följande punkter: 

• Önskan om en plan som sträcker sig längre fram i tiden. Finns behov av ett 
mer långsiktigt perspektiv. 

• Önskemål om en genomförandebeskrivning. Hur och när ska olika områden i 
översiktsplanen bebyggas? 

• Påtalar stort behov av att utveckla arbetsprocesser och dialog så att 
helhetsbedömningar kommer i sitt sammanhang tidigt. Flera sektorer anser 
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att deras frågor bättre bör vägas in i planarbete. Flera remissinstanser 
uttrycker en önskan om att komma in tidigt i arbetet. 

• Påtalar behov av att utreda nästa utbyggnadsområde för bostäder respektive 
verksamheter. (merparten ligger inom nuvarande öp, men pekar även på ett 
par nya områden) 

• Studera trafikinfrastrukturen särskilt. 
• Hantera landsbygdsfrågorna. Hur och var kan och vill vi bygga? 

Förhållningssätt till exploatering på jordbruksmark. 
• Behov av mer mark för verksamheter. 
• Klimatfrågan, Översvämningar, Skyfall, Skred, Ekosystemtjänster, 

Hållbarhetsperspektiv. 
• Detaljsynpunkter angående uppgifter i texterna i öp som är gamla mm.  
• Information om bland annat nytillkomna program, affärsplaner, riskanalys 

mm som är bra inför kommande arbeten 
 
En sammanställning av inkomna remissvar återfinns i bilaga 3. 

5.4 De tre ÖP-dokumenten 
Utöver vad som framkommit genom remissvar samt Länsstyrelsens yttrande och vad som redovisats 
ovan, kan följande konstateras om de tre översiktsplanedokumenten.  

5.4.1 ÖP2025 
I inledande texter till angivna riktlinjer för olika avsnitt och områden i Öp2025 finns siffror som är 
gamla, då de refererar till äldre statistik och ibland även äldre dokument. Detta får betraktas som den 
nulägesbild som var när Öp2025 arbetades fram. Principer och riktlinjer påverkas dock inte av de 
gamla siffrorna varför riktlinjerna fortsatt bedöms vara aktuella.  

En del av de utpekade exploateringsytorna för bostäder och verksamheter är genomförda och 
bebyggda, men det återstår fortfarande mycket mark som inte är genomförd. ÖP2025 och FÖP C 
Skövde har sammantaget utpekade markområden som ger förutsättningar för minst 6000 nya 
bostäder. Med ett mål i Skövde kommun om att det ska byggas 400 nya bostäder per år, så finns idag 
en planberedskap i översiktsplanen som räcker ca 15 år framåt i tiden. Utöver detta arbetar 
kommunen just nu (2018) med ett planprogram för stadsdelsutveckling och förtätning i Södra Ryd, 
vilket kommer att ge ytterligare tillskott till möjligt antal nya bostäder i Skövde. 

Av de utpekade ytorna för verksamheter inom ÖP2025 finns uppskattningsvis ca 830 000 kvm kvar att 
exploatera. 

Delar av det som redovisas på karta i ÖP2025 är att betrakta som planeringsunderlag, så som till 
exempel riksintresseområden, naturreservat och transportleder för farligt gods. Dessa 
planeringsunderlag i form av kartor finns uppdaterade och lätt tillgängliga på kommunens interna 
GIS-kartor samt på ansvariga myndigheters webbsidor.  

En fråga som ÖP2025 inte behandlar så tydligt är klimatanpassning. Därför föreslås 
klimatanpassningsplanen, vars arbete nu är påbörjat, att bli ett kompletterande dokument till 
översiktsplanen.  
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5.4.2 Fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde 
En fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde antogs av kommunfullmäktige 2016 och anses 
därmed vara aktuell. Någon fördjupad granskning av denna plan har därför inte gjorts i detta arbete. 

5.4.3 Vindkraftsplanen 
Vindkraftsplanens riktlinjer och ställningstaganden för vad man ska beakta vid en etablering av nya 
vindkraftverk är fortfarande aktuella och bedöms fortsatt kunna ge vägledning vid en prövning.  

Inom Skövde kommun finns inga utpekade områden av riksintresse för vindenergi. Enligt uppgifter 
från miljöförvaltningen östra Skaraborg har det sedan 2010 när vindkraftsplanen antogs, inte prövats 
något tillståndsärende för etablering av vindkraft i Skövde kommun. 

6 Bilagor 
Bilaga 1.  Länsstyrelsens yttrande 2017-05-05, Sammanfattande redogörelse Skövde kommun  

Bilaga 2. Remiss gällande aktualitetsprövning av översiktsplanen, 2017-10-06 

Bilaga 3. Sammanställning av inkomna synpunkter vid remiss angående aktualitetsprövning av  
 ÖP, 2018-04-13 
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Skövde kommun Besöksadress e-post e-post handläggare  
Sektor samhällsbyggnad Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde samhallsbyggnad@skovde.se maria.palmqvist@skovde.se   

TJÄNSTESKRIVELSE 
Datum:  2018-05-08  
Diarienummer: PLAN.2016.3  
Handläggare: Maria Palmqvist  

  

Kommunstyrelsens arbetsutskott/Kommunstyrelsen 

Aktualitetsprövning av Skövde kommuns översiktsplan   

Beredning samhällsbyggnads förslag till beslut  

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige att besluta att Skövde kommuns översiktsplan, 
bestående av de tre dokumenten, ÖP2025, Centrala Skövde - fördjupning av översiktsplanen, 
samt Skövde vindkraftsplan, är aktuell.  

Sammanfattning 

Varje kommun ska enligt plan- och bygglagen ha en aktuell översiktsplan. Det innebär också att 
en översyn av översiktsplanens aktualitet ska göras en gång varje mandatperiod. I plan- och 
bygglagens 3 kap 27 § står: ”Kommunfullmäktige ska minst en gång under mandattiden pröva 
om översiktsplanen är aktuell i förhållande till kraven i 5 §.” (PBL 3:5)  
 
I enlighet med kommunstyrelsens verksamhetsplan 2017 - 2018 görs nu en aktualitetsprövning. 

Bakgrund 

Den samlade bedömningen utifrån arbetet med aktualitetsprövningen, är att kommunens 
nuvarande översiktsplanedokument fortsatt är aktuella som underlag vid planering och beslut i 
enlighet med plan- och bygglagens bestämmelser. Översiktsplanen kommer att kompletteras 
genom ytterligare geografiska och tematiska fördjupningar. 
 
Översiktsplanen bedöms visa grunddragen i fråga om den avsedda användningen av mark- och 
vattenområden i kommunen och den visar tillräckligt väl hur kommunen avser att tillgodose det 
långsiktiga behovet av bostäder. Områden för landsbygdsutveckling i strandnära lägen finns 
redovisade. 
 
Kommunens syn på hur den byggda miljön ska användas, utvecklas och bevaras i det långa 
perspektivet föreslås förtydligas genom att ta fram en utvecklingsstrategi för Skövde kommun. 
 
Kommunen ska fortsatt arbeta med kontinuerlig översiktlig planering, vilket innebär att 
översiktsplanen vid behov kommer att tillfogas kompletterande dokument i form av tematiska 
tillägg till översiktsplanen (TÖP) och fördjupningar av översiktsplanen (FÖP). 

Kommunen har redan påbörjat arbetet med kompletterande dokument till översiktsplanen i 
form av ett boendestrategiskt program (revidering), ett landsbygdsprogram (revidering) samt 
framtagande av en klimatanpassningsplan. 
 
Kommunens arbete med aktualitetsprövningen har i huvudsak genomförts under hösten 2017 
och våren 2018. Sektor samhällsbyggnad har varit ansvarig för arbetet. Beredningen för 
samhällsbyggnad (BSB) har utgjort referensgrupp och dialogforum för tjänstemän och politiker. 
Arbetet har innefattat en genomlysning av de två översiktsplanedokumenten ÖP2025 och 
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Vindkraftsplanen, för bedömning av dess status, främst med avseende på sakinnehållet i 
förhållande till kraven i PBL 3 kap 5§. Fördjupning av översiktsplanen för centrala Skövde antogs 
av kommunfullmäktige i maj 2016 och anses därmed vara aktuell. 
 
En remiss med tio frågor har skickats till kommunens samtliga sektorer (i vissa fall även enskilda 
enheter), kommunalförbunden, de kommunala bolagen, de politiska partigrupperna, 
Stadstrafikforum, Näringslivsforum med flera. De inkomna svaren har varit en del i underlaget 
för kartläggning och bedömning av översiktsplanens status. Vidare har Länsstyrelsens 
sammanfattande redogörelse inför aktualitetsprövningen varit ett underlag.  
 
Synpunkter som framförts i remissvaren handlar i mycket om arbetssätt, processer, dialog samt 
fortsatt genomförande. Synpunkter på behov och efterfråga på mer mark för byggnation 
framförs också. 
 
Länsstyrelsen skriver att den samlade bedömningen av gällande översiktsplans aktualitet, sett 
till statliga och mellankommunala intressen, är att planen till stor del även fortsättningsvis bör 
kunna utgöra stöd för planläggning och tillståndsgivning. Samtidigt framför man att det i vissa 
delar dock samtidigt är motiverat att omarbeta planen och pekar då framförallt på tre punkter. 
Riksintresset för friluftsliv har reviderats, med ändrade gränser och uppdaterade 
värdebeskrivningar, sedan nuvarande översiktsplan antogs. Det finns nya miljökvalitetsnormer 
för vatten för perioden 2016–2021. Vad gäller hälsa och säkerhet menar Länsstyrelsen att 
översiktsplanen behöver hantera frågor som gäller geoteknik och översvämning på ett annat 
sätt än i dagens översiktsplan.  
 
Med avseende på Länsstyrelsens synpunkter bedömer kommunen att det reviderade 
riksintresset för friluftsliv inte påverkas av eller förändrar förutsättningarna för föreslagna 
utbyggnadsområden i befintliga ÖP-dokument. När det gäller nya miljökvalitetsnormer för 
vatten görs en avstämning vid bland annat detaljplaneläggning mot uppgifterna direkt i VISS-
kartan (VattenInformationsSystem Sverige) för att alltid få aktuella uppgifter. Under 2018 
arbetar kommunen med att ta fram en klimatanpassningsplan. I det arbetet ingår bland annat 
att göra en skyfallskartering, en värmekartering samt en risk- och sårbarhetsanalys över Skövde 
kommun med avseende på klimatförändringarna. Risk- och sårbarhetsanalysen kommer även 
beröra ras, skred och erosion. Klimatanpassningsplanen blir ett kompletterade dokument till 
översiktsplanen och kommunen får ett aktuellt dokument utifrån synpunkterna gällande 
geoteknik och översvämning. 
 
ÖP2025 
När man tittar på ÖP2025 så är en del av de utpekade exploateringsytorna för bostäder och 
verksamheter genomförda och bebyggda, men det återstår fortfarande mycket mark som inte 
är genomförd. ÖP2025 och fördjupningen för centrala Skövde har sammantaget utpekade 
markområden som ger förutsättningar för minst 6000 nya bostäder. Med ett mål i Skövde 
kommun om att det ska byggas 400 nya bostäder per år, så finns idag en planberedskap i 
översiktsplanen som räcker ca 15 år framåt i tiden.  
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Vindkraftsplanen 
Vindkraftsplanens riktlinjer och ställningstaganden för vad man ska beakta vid en etablering av 
nya vindkraftverk är fortfarande aktuella och bedöms fortsatt kunna ge vägledning vid en 
prövning. Inom Skövde kommun finns inga utpekade områden av riksintresse för vindenergi.  
 
Slutsatsen av arbetet i samband med prövningen av översiktsplanens aktualitet har lett fram till 
att: 
 

• Det är hög prioritet att arbeta fram en utvecklingsstrategi för Skövde 

kommun. 

• Vi ska arbeta med kontinuerlig översiktlig planering.  

• Arbetssätt och processer för översiktlig planering behöver utvecklas. 

• Det fortsatta arbetet med översiktlig planering kommer de 

nästkommande åren att ske genom separata och kompletterande 

dokument.  

Handlingar som ingår i beslutet 

BeslutsPM daterat 2018-05-08 
Länsstyrelsens sammanfattande redogörelse daterad 2017-05-05, bilaga 1. 
Sammanställning av inkomna remissvar, daterad 2018-04-13, bilaga 3. 

Skickas till 

Boverket, registraturen@boverket.se  
Länsstyrelsen Västra Götaland, vastragotaland@lansstyrelsen.se  
Kommunala Lantmäterimyndigheten, klm@skovde.se  
Trafikverket, goteborg@trafikverket.se  
Västra Götalandsregionen, regionalutvecklingsnämnden, regionutveckling@vgregion.se  
Västra Götalandsregionen, kollektivtrafiknämnden, kollektivtrafik@vgregion.se  
Västtrafik, vasttrafik@vasttrafik.se  
Skaraborgs kommunalförbund, info@skaraborg.se  
Räddningstjänsten Östra Skaraborg, Raddningstjansten@skovde.se   
Miljösamverkan Östra Skaraborg, info@miljoskaraborg.se  
Avfallshantering Östra Skaraborg, info@avfallskaraborg.se  
Skaraborgsvatten, info@skaraborgsvatten.se  
Falköpings kommun, kommunen@falkoping.se  
Götene kommun, gotene.kommun@gotene.se  
Hjo kommun, kommunen@hjo.se        
Mariestads kommun, info@mariestad.se  
Skara kommun, skara.kommun@skara.se  
Tibro kommun, kommun@tibro.se  
Tidaholms kommun, tidaholms.kommun@tidaholm.se  
Töreboda kommun, kommunen@toreboda.se 
Sektor samhällsbyggnad 
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Sektor samhällsbyggnad 

 

Caroline Hagström      Maria Palmqvist  
Samhällsbyggnadschef      Samhällsplanerare 
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SAMMANSTÄLLNING 

Datum: 2018-04-13  

Diarienummer: PLAN.2016.3     
Handläggare: Maria Palmqvist 

 

 

 

Sammanställning av inkomna synpunkter vid remiss 
angående aktualitetsprövning av ÖP  
 

En remiss med tio frågor skickades till kommunens samtliga sektorer (i vissa fall även enskilda enheter), 
kommunalförbunden, de kommunala bolagen, de politiska partigrupperna, Stadstrafikforum, 
Näringslivsforum, med flera, under perioden 2017-10-06 –2017-11-20. Syftet var att under inledningen av 
arbetet med aktualitetsprövningen få in synpunkter på gällande översiktsplan (dokumenten ÖP2025 och 
Vindkraftsplanen). De inkomna svaren har varit en del i underlaget för kartläggning och bedömning av 
översiktsplanens status. Nedan följer en sammanställning av de synpunkter som inkommit vid 
remissen. Vi har valt att redovisa inkomna synpunkter sorterade under respektive fråga, vilken 
remissinstans som lämnat vilken synpunkt redovisas enbart då det bedöms vara viktigt för att förstå 
synpunkten.  Det har inte varit något syfte eller ambition att lämna bemötanden på varje enskild 
synpunkt, utan inkomna synpunkter har samlat legat till grund vid arbetet med aktualitetsprövningen.  

Samtliga skrivelser i sin helhet finns diarieförda i ärendehanteringssystemet Castor. 

Sakinnehåll: 
1. Använder ni översiktsplanen i er verksamhet idag? I vilket 

sammanhang använder ni den? 
 

Framförallt i arbetet kring nya verksamhetsområden och nyetablering, när vi letar 
alternativ etc. även i dialog med kunder etc. (Näringslivsenheten) 

I samband med planering av framtida bostadsproduktion. (Skövdebostäder) 

Vid planering av evenemang. (Next Skövde) 

Vissa enheter inom Kultur- och fritid använder öp för att kolla hur utvecklingen i 
området ser ut. Tex för att se vilka områden som är markerade som idrottsområden. 

Vid planering av utbyggnad av fjärrvärmenätet. Översiktsplanen är ett viktigt 
dokument vid beslut av dimensionering, placering vid utbyggnad distributionsnät 
mm. Vid denna typ av investeringar är en långsiktigt plan mycket viktig. (Skövde 
Värmeverk) 

Framförallt som beslutsunderlag där inte mer aktuella detaljerade planer finns. Detta 
kan innebära såväl markavtal, anläggningar, infrastruktur, naturvård som bygglov. 
Frekvensen av användning varierar.  
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 Miljönämnden använder översiktsplaner i begränsad omfattning i sitt arbete i dag. 
Det kan till exempel handla om prövning av verksamheter på platser som saknar 
detaljplan. I vårt arbete är andra kommunala planer och styrdokument viktigare, 
som till exempel detaljplaner och VA-planen. 
Miljönämnden använder vindkraftsplanen vid tillsyn av vindkraftsverk. Vi har 
dock inte haft något anmälningsärende om vindkraft i Skövde kommun sedan 
planen antogs. 

Ja, delvis. ÖP fungerar som underlag vid diskussioner om framtida expansion eller 
förtätning och utveckling av Högskolans verksamhet. Detta kan givetvis påverka och 
påverkas av kommunens styrande dokument för markanvändning. (Högskolan)  

Dels i det förebyggande brandskyddsarbetet och dels när det gäller den ständigt 
aktuella frågan om utryckningsstyrkomas förmåga och dimensionering i Skövde 
kommun. Av planen framgår vilka tillväxtområden som finns och kommunens 
ambition med dessa. (Räddningstjänsten östra skaraborg) 

Ja, våra förtroendevalda använder översiktsplanen i sina respektive befattningar, och 
den utgör beslutsunderlag vid i princip alla beslut om hur mark ska användas. Finns 
ej stöd i ÖP för en åtgärd är det en försvårande omständighet.  

I det politiska arbetet är det ett viktigt dokument som vi ofta återvänder till.  

Vid dimensionering av VA-anläggningar (ledningar, pumpstationer, reningsverk, 
reservvattentäkter mm) används ÖPn för att kunna beräkna troliga framtida 
kapacitetsbehov. Vi använder ÖPn för att se vilka områden kommunen har pekat ut 
som lämpliga utbyggnadsområden och vilken typ av bebyggelse det kan komma att 
handla om. VA-systemen byggs med ett 100-årsperspektiv vilket givetvis inte ÖPn kan 
ha, men för en hållbar utbyggnad och förnyelse av systemen vore ett längre 
tidsperspektiv än 8 år önskvärt.  

Planen används i dialogen med abonnenter utanför de kommunala 
verksamhetsområdena. Bor man i ett område som inte är utpekat i ÖP är 
sannolikheten stor att man inte kommer omfattas av ett större sammanhang enligt 
Vattentjänstlagen inom överskådlig framtid och därmed att man får hitta en egen 
lösning för sina VA-behov. 

Fastighetsavdelningen använder översiktsplanen på ett likande sätt för att se 
kommunens inriktning gällande nybyggnation som ett underlag till planering av 
fastigheter för kommunala verksamheter. 

För att nå en långsiktigt hållbar dagvattenhantering kommer ytor att behöva tas i 
anspråk för magasinering av vatten vid skyfall. ÖP:n används för att söka ytor som 
kan vara lämpliga för detta ändamål.  

Sektor vård och omsorg anser att översiktsplanen är ett viktigt och grundläggande 
dokument. Planen används i nuläget relativt begränsat. Målbilden är att i framtiden 
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 använda översiktsplanen på ett mer strukturerat sätt inför planering och byggnation 
av ny verksamhet. 

Sektor styrning och verksamhetsstöd, Sektor socialtjänst, Barn- och ungdomsstrateg 
samt Folkhälsoplanerare använder i dagsläget inte eller i liten utsträckning öp. 

2. Anser ni att det saknas information/beskrivning i 
översiktsplanen idag som ni ser som viktigt för att den bättre ska 
kunna användas i er verksamhet? Ange vilken. 
 

Ytor markerade för riksintressen.  

Information och textinnehåll i hela ÖP måste uppdateras.  

Ibland förvirrande med alla dessa olika dokument (ÖP2025, FÖP för Centrala Skövde, 
Vindkraftplanen, Miljökonsekvensbeskrivning, Boendestrategisk plan, Trafikplan, 
Kollektivtrafikplan, Energi- och klimatstrategi, Plan för stadstrafikens utveckling, 
Strategi för parkering, Landsbygdsprogram för Skövde kommun, nu också 
cykelstrategi/cykelplan m fl.) - som ibland, har det visat sig, innehåller inaktuell eller 
rent av motstridig information. Det blir otydligt vilket dokument som är styrande. De 
olika dokumenten bör i större grad arbetas in i ÖP2025. Kan nog vara bra om de 
kunde bakas ihop till ett, eller ett par, dokument.  

Översiktsplanen är i sin natur inte detaljerad. FÖP kompletterar men behöver i sin 
tur kompletteras med dialog och samverkan i enskilda detaljfrågor. På det praktiska 
planet kan exempelvis visioner om hållbarhet ställas i konflikt med andra riktlinjer 
inom kommunen eller nationella lagar och förordningar. Exempel är handläggning 
och beslut av bygglovsärenden.  

Dagens översiktsplan tar sikte på 2025 vilket gör att vi känner oss trygga i att jobba 
med den ytterligare ett tag. Det är ett bra och genomarbetat dokument. Men vi är 
samtidigt medvetna om att det finns önskemål om att ÖP ska kunna sträcka sig längre 
fram i tiden. Som den är utformad idag fyller den absolut sitt syfte, att vi idag står 
kort på verksamhetsmark för etablering kan inte belasta ÖP2025 men vid en eventuell 
större revidering anser vi att vi ska lägga vikt på nya verksamhetsområden och 
planering för dessa. (Näringslivsenheten)  

Eftersom Skövde kommun har expanderat kraftigt under de senaste åren är det 
viktigt att Skövde kommuns översiktsplan uppdateras för att ta fram riktlinjer för hur 
kommunens mark kan användas i utvecklingen av Skövde, både för näringsliv och 
befolkningsutveckling. (Skövde Värmeverk) 

Vi saknar vissa områden som diskuteras för byggnation men som inte är utpekade 
eller beskrivna i ÖP:n, ex Karstorpsområdet och Räddningsskolan.  

Det saknas förslag om framtida vägnät, framförallt på lite längre sikt. 
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 Tydligheten i vilka områden som bör undantas från exploatering saknas framförallt 
beträffande grönområden, likaså om områden bör skyddas av sociala eller kulturella 
skäl. 

Man bör beskriva hur man tänker klimatanpassning i översiktsplaneringen, detta 
gäller exv dagvattenhantering och vattenanvändning, balansen mellan hårdgjorda 
och genomsläppliga ytor, energiproduktion och ekologiskt funktionella landskap. Det 
bör även förtydligas hur man skall genomföra kompensationsåtgärder i de fall detta 
krävs. 

Vi behöver hantera och prata om det gröna och blå, dvs grönstrukturen måste lyftas 
fram på ett tydligare sätt (riktlinjer om grönytefaktor, kompensation, behov av 
underlag som grönstrukturplan) 

Vi behöver reservera ytor för att hantera effekter av klimatförändringar, t.ex. 
översvämning vid skyfall. 

Det bör finnas förslag hur man skall tillåta landsbygdsutveckling, och även 
tätortsutveckling, i relation till olika riksintressen. 

I alla beskrivningar av områden inkl FÖP centrum saknas behov av fastigheter för 
skola, vård och omsorg, kultur och fritid. Ytor för dessa ändamål finns inte heller 
utpekade. 

Det saknas hur man ser på framtidens kultur- och idrottsanläggningar/mötesplatser, 
centralisering kontra centralisering. Tydlighet kring vilka ytor är tänkta att användas 
till vilka ändamål.  

Avsnitten om riskanalys bör överses och kompletteras. Vidare bör avsnitt om höjd 
beredskap tillföras planen, alternativt utvecklas mer. Särskilt beträffande 
befolkningsskyddet och räddningstjänstens fasta anläggningar. 

För vissa byggnadstyper, där nödutrymning förväntas ske med räddningstjänstens 
stegutrustning, ska dessa insatser kunna på påbörjas inom tio minuter från det att 
larm inkommit till räddningstjänsten. Insatstiderna påverkar också byggnadernas 
utformning. En noggrann kartering av insatstider utifrån nuvarande placering bör 
göras. Bedömningen är att dagens tiominutersobjekt kan nås inom stipulerad tid, 
men att frågan hela tiden behöver bevakas var efter tätorten expanderar. 

Saknar koppling till digitaliserings- och beredskapsfrågor. 

Kopplingen till Barn- och ungdomspolitiska programmet saknas. Bör finnas med som 
ett komplement till texten om Barnkonventionen och samtliga ställen där öp2025 
pratar om barn och ungdomar.  Barn- och ungdomspolitiska programmet fokuserar 
på tre av områdena i Vision 2025 och två av dessa som programmet fokuserar på, 
Attraktiva boendemiljöer samt Tillsammans med mål och strategier bör beaktas och 
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 där möjligt implementeras i ÖP2025. Programmet lyfter också vikten av att attrahera 
unga som en del i att uppnå Skövde kommuns vision. 

Kopplingen till det Folkhälsopolitiska programmet för vision 2025 saknas. Det 
folkhälsopolitiska programmet lyfter fram mål och strategier för hur Skövde 
kommun ska arbeta inom dessa områden och dessa mål och strategier bör beaktas 
och, där möjligt, implementeras i ÖP2025. Programmet bör finnas med under 
rubriken Folkhälsomål. Det folkhälsopolitiska programmet 2015-2018 fokuserar på 
tre områden ur visionen: Attraktiva boendemiljöer, Kunskapsutveckling och arbete, 
samt Tillsammans- rätten till delaktighet. Framförallt programmets inriktning på 
Attraktiva boendemiljöer samt Tillsammans bör lyftas in i ÖP2025. 

Översiktsplanen pekar inte ut tillräckligt med mark för bostäder och verksamheter. 

Planen spänner inte tillräckligt långt framåt i tid avseende bostäder, verksamheter 
och infrastruktur. 

Översiktsplanen bidrar idag till att hindra bebyggelse på landsbygden då man inte 
öppnat för möjligheten att bebygga jordbruksmark. Lagen medger den typen av 
bebyggelse om det finns detaljplan men det är inte tillämpbart på landsbygden.  
- PBL:s förarbeten anger ett spann om 3-10 småhus för att krav på detaljplanering ska 
kunna resas. ÖP:n bör ytterligare definiera kommunens syn på detta.  

Hantering av jordbruksmark, vad vill vi? Behöver hanteras här så det är klargjort till 
förhandsbesked/bygglov. 

Stöd för hantering av ny bebyggelse utanför detaljplanerat område. 

Saknas info om dricksvattensystemet och dess förutsättningar i Stadsskogen och 
Södra Stallsiken. 

Stora delar av kommunens yta säger ÖPn inget om. Riktlinjer för alla områden/typer 
av områden i ÖP-kartan. 

Det finns ett förslag till uppföljning och fortsatt arbete i kapitel 8.1 i miljökonsekvensbeskrivningen. Det 
är otydligt vilken status uppföljningsarbetet i Skövde kommun har och vilka åtgärder som har vidtagits 
eller kommer att vidtas. 
 

3. Finns det uppgifter i nuvarande översiktsplan som är inaktuella 
eller felaktiga? Ange i så fall vilka?  
 

Upplysningar om ordval, benämningar och användning av begrepp, bland annat 
funktionshinder/funktionsnedsättning.  

Finns text och information i dokumentet som är föråldrad och därmed inaktuell. 

Socialdemokraterna återger detaljerade kommentarer med sidhänvisningar.  
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 Bra att betona vikten av en tydlig stark arbetsmarknadsregion och det uttalade målet 
som Skaraborgs kommunalförbund satt om en än mer tydlig koppling mellan Skövde 
– Lidköping.  

Vi upplever att det finns utpekade områden som efter planens antagande har 
sorterats bort och därför borde tas bort.  

Fler delar i Karstorpsområdet borde vara markerat som idrottsområde, t ex 
fotbollsplanerna i norra Karstorp. Råder osäkerhet om dess funktion då de är 
markerade som parkmark. 

Sektor vård och omsorgs är organiserad utifrån skilda verksamhetsgrenar där 
äldreomsorg finns omnämnd i planen men där funktionsnedsättning saknas. De 
särskilda boendeformerna för målgruppen inom funktionsnedsättning benämns 
gruppbostad vilket inte finns omnämnd eller beskriven i översiktsplanen.  

Bör ytterligare förtydligas att insatstider är beräknade utefter tidigare trafikmängder 
och utan tillförda fartdämpande åtgärder. Det ska identifieras vilka kritiska 
utryckningsvägar som finns från räddningstjänstens nuvarande utgångsgruppering 
och tillföras bestämmelser kring att åtgärder inte vidtas så att insatstiden förlängs.  

Nuvarande energi och klimatplan för Skövde kommun gäller för 2011-2020 och 
antogs 2012, mycket har hänt sedan dess. Förändringarna att möta en hållbar 
energiförsörjning går väldigt fort just nu både på global och nationell nivå. Detta gör 
att arbetet med en ny energi och klimatplan för Skövde kommun behöver påbörjas 
snarast. (Skövde Värmeverk) 

Stycket om fjärrvärme på sidan 140 behöver uppdateras. Sedan denna texten har 
skrevs har block 4, det biobränsleeldade kraftvärmeverket byggts och tagits i drift. 
Två av fyra pannor inne på Volvo Powertrain har konverterats till bio olja. I dags läget 
levererar inte Cementa spillvärme till fjärrvärmenätet. (Skövde Värmeverk) 

De nya prejudicerande domarna avseende att bygga på jordbruksmark förtar behovet 
att ytterligare skydda den marken i översiktsplanen. ÖP:n bör nu istället hitta 
möjligheter för den typen av fastighetsutveckling. 

Utredningsområdena för söder och öster om Skultorp behöver justeras avseende 
ordning så att de motsvarar efterfrågan och redan givna bygglov. Liknande översyn 
kan behövas avseende Simsjön.  

Planprogram för Ryd och förtätningstankarna i Hentorp, Billingeprojektet m.fl. går 
delvis i strid med ÖP. Även FÖP Centrum är bitvis i strid med ÖP.  

Vattendelegationen i Västerhavets vattendistrikt har beslutat om förvaltningsplan 
2016-2020 för Västerhavets vattendistrikt. Kommunerna, åtgärd 5 punkt d. och 
kommunerna åtgärd 6 berör översiktsplaneringen och ska vara genomförda senast  
tre år efter åtgärdsprogrammets fastställande. 
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 I övrigt har det naturligtvis hänt mycket sedan översiktsplanen antogs 2012. Bland 
annat har FN antagit Agenda 2030 för hållbar utveckling med 17 mål och 169 
delmål. Det strategiska arbetet med hållbar utveckling på regional nivå har gått 
framåt med regionala miljömål och målet om ett fossiloberoende Västra Götaland. 

Vindkraftsplanen kan vara i behov av revidering. Den är äldre än de övriga 
planhandlingarna, och lagändringar, bättre kunskaper om till exempel fåglar och 
fladdermöss, och branschens utveckling speglas inte i planen. Miljönämnden har 
inte handlagt någon anmälan om vindkraft i Skövde kommun sedan den antogs. 
 
 
4. Har ni tagit fram strategier, riktlinjer eller policydokument för er 

verksamhet/sektor/sakområde som ni bedömer vara viktigt planeringsunderlag 
inför kommande översiktsplanearbeten? Ange vilka och var/hur vi kan ta del av 
dessa.  
 

Högskolan har en utvecklingsplan som sträcker sig fram till 2022.  

Lokalförsörjningsplan under framtagande. En långsiktig campusplan kommer tas 
fram i samarbete med berörda aktörer, där Skövde Kommun är en given intressent. 
(Högskolan)  

Next beslutade treåriga affärsplan som beskriver hur Next ser på uppdrag och mål 
samt strategier. 

Riskanalysarbete enligt lag om skydd mot olyckor är färdigställt avseende 
riskinventering. Fördjupad analys bedöms kunna ske under 2018. Nytt 
handlingsprogram ska antas under 2019.  

Riktlinje för räddningstjänst under höjd beredskap har utarbetats.  

Finns en avsiktsförklaring avseende övningsfältet i Hasslum. 

Riktlinjer för medborgardialog är ett styrdokument som är under framtagande och 
kan bli ett relevant underlag för ÖP 2025:s framtida utformning. 

Barn- och ungdomspolitiskt program (författningssamlingen) 

Folkhälsopolitiskt program ”Folkhälsa-människor möts, verkar och mår bra” 
(författningssamlingen) 

Strategiunderlag för Vision Skövde 2025 ”Folkhälsa – ett ansvar för alla” 
(författningssamlingen) 

VA-plan (författningssamlingen)  

Vattenförsörjningsplan (författningssamlingen) 
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 Planeringsdokument för lokalbehov för kommunala verksamheter. Vilka behov som 
finns och inom vilka områden – Återfinns för kommande 4 år i investeringsplaner 
och mer långsiktigt i arbetsmaterial kopplat till befolkningsprognoser  

IT-infrastrukturplan för Skövde kommun (författningssamlingen) 

Policy för säkerhet och beredskap – är nu på remiss till nämnder och bolag, beräknas 
tidigast beslutas i KF i februari.  

Risk och sårbarhetsanalys 

Etableringsstrategi 

Handelspolicy (under arbetet) 

Handelsutredning  

Landsbygdsprogram (ligger för revidering hos samhällsbyggnad) 

Skövdebostäders ”Bygg och häpna” från nov 2015 

Next Skövdes marknads- och affärsplan om destination Billingen 

Kultur- och fritidspolitiskt program 2018-2022 

Lillegårdsutredningen 

Utredning kring hallar, vilken kommer att revideras årligen 

Cykelstrategi (PLAN.2015.23) 

Åtgärdsvalsstudie tillgänglighet Skövde (ADM.2017.642) 

Kollektivtrafikplan 

Inventering av kulturhistorisk bebyggelse 

Revidering av boendestrategiska programmet (pågår) 

Nya regionala miljömål, åtgärdsprogram, strategiskt vägval för ett fossilfritt VGR 2030 
har tagits fram som kommunen ska förhålla sig till.  

Klimatanpassningsplan håller på och tas fram 

Skyfallskartering för Skövde tätort 

Övergripande förstudie över hur laddinfrastrukturen behöver se ut i Skövde. 

En solcellskarta har tagits fram för Skövde. Fastighetsägare kan se solinstrålningen 
på sitt tak och om det är lönt att sätta upp solceller. 

Miljönämnden har bland annat antagit en reviderad vägledning för schaktning i 
områden utfyllda med formsand (MN § 67 2014). Den finns tillgänglig på 
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 Miljösamverkan östra Skaraborgs webbplats.  
 
Vi har även antagit en handlingsplan för miljönämndens arbete med åtgärder i områden med rödfyr 
(MN § 37 2015)  
 
Handlingsplan för vårt arbete med förorenade områden (MN § 46 2017).  
 
Miljöbarometern för östra Skaraborg som redovisar miljötillståndet i våra medlemskommuner. 
  

5. Vad ser ni som viktigt att få med i kommunens fortsatta arbete 
med översiktlig planering? 

 

Visionsmål, långsiktighet, flexibilitet.  

Infrastruktur. 

Sektor service upplever ett stort behov av en ökad tydlighet kring vilka områden 
kommunen ser som aktuella för byggnation och ungefär när. I denna planering 
behöver behoven av fastigheter för skola, vård och omsorg, fritid och kultur tas med. 
Mark för denna typ av fastigheter behöver säkras på ett bättre sätt än idag. Detta 
gäller både för befintlig bebyggelse, förtätning och nya bostadsområden. Om 
planeringen bäst åstadkoms med en revidering av översiktsplanen eller ej lämnar vi 
åt SSB att avgöra men vi vill verkligen trycka på behovet av omedelbara förbättringar. 

Det krävs ett längre tidsperspektiv i vissa frågor.  

Principiella beslut om hur småhusbebyggelse skall lokaliseras, om 
fritidsanläggningar skall vara många små eller färre större, om och hur cykel‐ och 
kollektivtrafik skall prioriteras, hur allmänna lekplatser skall anordnas.  

Samverkan med exploatörer för att utveckla attraktiva placeringar och möjlighet till 
utformningar av bostäder utifrån framtida hyresgästens behov och värderingar.  

För att minska segregering är det viktigt att bostäder i olika storlekar, i olika 
prisklass, bostadsrätter och hyresrätter, blandas i samma område så att inte alla 
billiga bostäder finns på samma område. 

I samband med markplanering och inriktningsbeslut om framtida bostadsområden 
skall det tydligt finnas angivet behovet av särskilda boendeformer för äldre samt för 
personer med funktionsnedsättning. Sektor Vård och omsorg bedömer behovet av 
särskilda boendeformer för personer med funktionsnedsättning med en enhet per år. 
Utbyggnadstakten för särskilt boende för äldre bedöms efter färdigställande av 
Ekedal 2020 vara ett äldreboende med ca 40 lägenheter vart fjärde år fram till och 
med 2030. Samtliga boendeformer kräver tillgång till allmänna kommunikationer 
och närservice. Lokalisering skall finnas i eller direkt anslutning till Skövde tätort, ej i 
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 kommunens ytterområden om inte synnerliga skäl eller behov föreligger som 
sektorn definierar.  

Beaktande av insatstider, bebyggelsekaraktär i relation till räddningstjänsten 
förmåga och dimensionering.  

Framkomlighet på utryckningsvägar. 

Utvecklingen av övningsområdet Hasslum med beaktande av säkerställande av 
fortsatt utveckling utbildningsplatsen för räddningstjänst och polis. Det är angeläget 
att planarbetet avseende räddningsövningsfältet i Hasslums framtida utformning 
sker i nära samverkan med berörda aktörer såsom räddningstjänst och polis. Fältets 
bevarande är av yttersta vikt för såväl Räddningstjänsten Östra Skaraborg som för 
samtliga räddningstjänstorganisationer i Västra Götalands län. Det är synnerligen 
angeläget att möjligheterna att även i framtiden kunna bedriva realistisk utbildnings- 
och övningsverksamhet på fältet för samtliga s.k. blåljusmyndigheter och 
samverkande aktörer, kommer att säkerställas över tid. De aktörer som för 
närvarande bedriver verksamhet på fältet förutsätts bli delaktiga i det framtida 
planarbetet för området. 

Utveckla och uppdatera avsnittet om risk i samhället. 

Beakta återtagande av totalförsvarsförmågan.  

Räddningstjänsten önskar vara aktiv och delaktig i översynen av Översiktsplanen. 

En bra och innovativ vattenplanering som underlättar möjligheterna att nå och upprätthålla 
miljökvalitetsnormerna för vatten. Eftersom vattenfrågorna är så övergripande är det nödvändigt att 
detta sker på översiksplanenivå. 
 
Det krävs ett helhetsperspektiv på bullerfrågan, både trafikbuller och verksamhetsbuller.  
Detta kan ske genom kartläggning, åtgärdsprogram och saneringsåtgärder på översiktlig nivå. 
 
Kollektivtrafik är en fråga om tillgänglighet för barn och ungdomar och lägger grund 
för deras förutsättningar att ta del av mycket av de tjänster som Skövde kommun 
erbjuder. Goda lösningar för kollektivtrafik är alltså avgörande för barns och  
ungdomars hälsa.  

Ungdomar ställer generellt andra krav på sitt boende än exempelvis barnfamiljer 
vilket behöver tas i beaktning när planering av bostäder görs.  

Beakta att våra livsmiljöer har stor betydelse för vår hälsa. För en kommun och i ett 
folkhälsoperspektiv innebär goda livsmiljöer bland annat följande: 

För bostadsområdet: tryggt, nära till grönytor, säkra och attraktiva lekplatser, gång- 
och cykelvägnätverk, promenadvägar för ung och gammal och en väl fungerande 
kollektivtrafik.  
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 För förskola, grundskola och gymnasium: säkra skolvägar, attraktiva och trygga 
miljöer i klassrum och på skolgårdar. 

Lättillgängliga mötesplatser för kommuninvånarna, till exempel: familjecentraler, 
bibliotek, fritidsgårdar och träffpunkter för seniorer. 

En genomgång av statistik över delområden i Skövde visar att det finns tydliga 
geografiska och sociala skillnader i såväl levnadsvillkor och livsmiljöer som 
levnadsvanor och hälsa inom Skövdes befolkning.  

Vid planering av nya bostadsområden är det viktigt att beakta närhet till tätortsnära 
natur.  

Viktigt att skapa mötesplatser och nya rörelsemöjligheter i staden motverkas social 
segregation.  

Ur ett folkhälsoperspektiv är det viktigt att kommuninvånarna har ett stort utbud av 
och närhet till parker och grönområden och god tillgänglighet till friluftsområden. 

Kulturfabriken/stadsmuseum borde uppmärksammas i öp. 

Området runt Simsjön borde kanske märkas upp som naturområde. Även området 
längs med Billingeleden.  

Behov av parkeringsplatser runt kultur- och fritidsavdelningens anläggningar. 

Fler personer med olika bakgrunder, erfarenheter och behov, behöver delta i det 
fortsatta arbetet.  

Tydligt jämställdhetsperspektiv i stadsplanering.  

Kultur och fritidsavdelningen önskar att man får ingå i ett nätverk kring 
stadsplanering.  

Satsningar på mer handel eller besöksnäring i Skövde är bra då det driver hela 
Skövdes attraktionskraft framåt. Positivt att det står om detta i öp 2025.  

Överlag positiva till ÖP2025, men ser att det behöver spetsas till samt också sättas i 
verket genom att också aktivt arbeta för att utveckla såväl jungfrulig mark samt redan 
bebyggd genom förtätning på olika sätt. Viktigt att aktivt arbeta med vår FÖP. 
Behöver arbeta löpande med FÖP och ÖP2025 för att fylla dessa ytor med rätt 
etablering utan att få en utdragen process för parten som önskar bygga eller förändra 
yta. Efterfrågar informations-/diskussionsmöten mellan kommun och näringsliv. 
Mer dialog och diskussion, inte bara information. (Cityföreningen) 

Näringslivsforum ser i stora stycken ÖP2025 fortsatt som ett aktuellt dokument. 
Problematiken krig dokumentet är inte dess innehåll utan att den pekar ut ett antal 
aktiviteter som fortfarande inte är satta i verket. Näringslivet ställer gärna upp för att 
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 i dialog hjälpas åt att förverkliga intentionerna i ÖP2025. Väntar på att i dialog få 
möjlighet att gå från ord till handling i flera områden.  

En svaghet i öp är närområdet till FÖP Centrum. Finns centrumnäraområden som tex 
Södra IP och Hallenbergsrondellen som inte beskrivs i varken ÖP2025 eller FÖP.  

Vi skulle uppskatta en diskussion kring möjlighet att inarbeta turism och 
besöksnäring som ett GIS lager och ett verktyg i översiktsplaneringen. (Next Skövde) 

För utveckling av Destination Billingen framåt så är det av stor vikt att koppla ihop 
destinationsutvecklingen med samhällsplaneringen. (Next Skövde) 

Viktigt med dialog och samverkan. Nytt samverkansavtal tecknat mellan Högskolan 
och Skövde Kommun vilket borgar för en god grund för fortsatt god samverkan.  

Vid en eventuell större revidering anser vi att vi ska lägga vikt på nya 
verksamhetsområden och planering för dessa.  

Planen måste vara bra förankrad så att det blir ett styrdokument som berörda 
politiker och tjänstemän känner lojalitet med och följer. Detta är viktigt för att få en 
planering inom kommunen som löper på smidigt utan plötsliga ändringar av 
inriktning och prioritering.  

Det är jätteviktigt att det finns en utbyggnadsordning kopplad till ÖP för att ge både 
kommunala verksamheter och andra aktörer möjligheter till en långsiktig planering. 

Många områden pekas ut i ÖP:n och ännu fler ligger på bordet för planering. Vi anser 
att det krävs en mycket tydligare prioritering mellan dessa området, vi kan inte göra 
allt på en gång. Det behöver också bättre belysas vilka behov av kommunala 
fastigheter som dessa planer genererar. 

Det räcker inte att ta fram en plan. Vi anser att kommunen behöver bearbeta 
arbetsprocessen från översiktsplanering till byggnation. Detta behöver ske parallellt 
med en revidering av ÖP för att få fram vilka delar som behöver finnas med i ÖP.  

Många av våra frågor skulle kunna belysas i en FÖP eller ett planprogram. 
Kommunen borde göra det allmänt känt vilka områden som behöver FÖP eller 
planprogram.  

Långsiktig planering av den digitala infrastrukturen bör finnas i översiktsplanen.  

Beredskap/civilt försvar bör finnas i öp. 

Idag finns kopplingen till Risk- och sårbarhetsanalysen beskriven, bör 
fortsättningsvis också finnas. 

Utpekade utredningsområden behöver beskrivas mer ingående och med 
tidsperspektiv.  
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 Hastigheten på Skövdes infartsvägar har sänkts, vilket skapar längre restider och på 
det viset minskat Skövdes arbetsmarknadsområde. Framtida planering måste ske så 
att detta inte fortlöper. Tittar vi på väg 200 så planeras bostäder utmed sträckan från 
Fjället fram till västra stambanan. Vidhåller man den planen bör bostäderna flyttas så 
långt från vägen så att hastigheten 80 km/ tim kan bibehållas. Lämpligare kan vara att 
planera verksamhetsområden närmast utmed våra huvudinfarter.  

Den nyss av Specialfastigheter inköpta marken ligger mycket centralt. Här bör 
bostäder planeras i stor utsträckning. Lägga trädgårdsstaden etapp 5 och 6 där, med 
minst samma bebyggelsetäthet som tidigare etapper. Befintlig utbildning och 
övningsverksamhet bör finnas kvar men inom begränsad yta. Det är dåligt 
markutnyttjande att ha stora övningsfält så centralt.  

Utvecklingen går allt snabbare vilket kräver att nästa stora bostadsområde bör tas 
fram. Vi vill ta fram en förstudie på några områden för beslut, vi vill främst att, 
Simsjön, Stadsskogen/norra Ryd samt utmed väg 49 öster om Ösan, studeras.  

Vi ser behovet av nya större områden för verksamheter. Området Norra Ryd bör 
utvecklas så långt som möjligt. Här bör även Stadsskogen planeras och ny 
järnvägsundergång snarast läggas in i planeringen.  

Nästa stora industriområde bör också analyseras. Stadsskogen alt öster om Ösan bör 
studeras. Här bör trafiksituationen särskilt belysas.  

Vi behöver i närtid få fram byggbara tomter för hyresbostäder, men givetvis även på 
längre tidshorisont. Golfbanans drivingrange, Karstorps fritidsområde, Bissgården i 
Skultorp samt Stöpen är områden som snarast bör kunna tas fram. Vi anser att 
kommunen vidare bör prioritera nyinköpta fastigheten från Specialfastigheter.  

Boende för äldre är akut och här är boende typ trygghetsboende ett beprövat och 
populärt boende. Vi anser att kommunen planerar för detta i samtliga stadsdelar i 
staden samt i samtliga ytterområden. Östermalm, Hentorp samt Ryd bör prioriteras i 
staden. I samtliga Ytterområden bör centrala tomter tas fram.  

Problemet med köbildning på våra infartsvägar har belysts i olika omgångar. Detta 
problem måste analyseras i ÖP:n. Och även styra vår framtida planering i högre grad.  

Planering av Skolor och förskolor är exempel på där trafiksituationen måste tas med 
stort allvar. 

Att större markområden för tillväxt av verksamheter och bostäder pekas ut. 

Att fysiska förutsättningar så som hydrologi/översvämningskartering, 
geologi/jordarter/rasrisk, samt närhet till befintlig byggnation och infrastruktur läggs 
till grund för val av markanvändning och att även utbredning av tidigare utpekade 
områden omprövas på samma sakliga grunder som nya områden identifieras. 
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 En bild på längre sikt, tidigast år 2035, av centralortens utbredning och den större 
VA- /väg infrastrukturen som då krävs.  

Att Billingens högplatåer i väster och mark öster om Ösan tas i anspråk för 
centralortens tillväxt för att ge staden en bättre arrondering och därmed minskade 
transportavstånd. Att barriärer sådana som Ösan, järnvägen och rasbrant/berg 
överbryggas av transportvägar i tillräcklig omfattning.  

Att tung genomfartstrafik styrs förbi kärnan, inte genom. 

Att vi planerar för en infrastruktur som möter det ökade behovet vilket kommer av 
befolkningstillväxt och elfordon med låg användningskostnad, genom en avsevärt 
högre kapacitet än dagens väginfrastruktur.  

Att täkter av bergmaterial planeras för den växande stadens behov. 

Att befintlig samhällsservice och väginfrastruktur i i våra yttertätorter i många fall 
kan betjäna fler boende i dessa områden utan större om-/utbyggnad, varför tillväxt 
där är en attraktiv strategi. 

Skövde växer för närvarande med relativt sett för stor vikt på strategin förtätning och 
för lite vikt på stadsspridning och tillväxt i tätorters omland/landsbygd. Den nya 
översiktsplanen bör medvetet ge uttryck för ett annat mer balanserat strategival. Inte 
genom att minska takten med vilken staden förtätas och omvandlas, utan genom att 
öka takten för tillväxt genom stadsspridning. Vi behöver fortsätta att ”växa på höjden” 
men bli bättre på att ”växa på bredden”, där större ytor och fler strategier för tillväxt 
behöver pekas ut. Att ta in anbud på hela stadsdelar kan prövas och lämpliga ytor för 
sådana projekt pekas ut i ÖP.  

Saknar konkreta mål och strategier för att uppnå en hållbar utveckling. Hållbar 
utveckling bör genomsyra hela ÖP2025. Ekologiskt, socialt, ekonomiskt.  

Miljömålen redovisas endast översiktligt. Bör genomarbetas vidare vad gäller 
kommunens prioriteringar och ställningstaganden till miljökvalitetsmålen.  

Miljökonsekvensbeskrivningen samt bedömning av behovet av klimatanpassning för 
framtida klimatförändringar bör genomarbetas på ett djupare sätt, och inskrivas i 
ÖP2025. Kommunen borde omgående anta lokala miljömål och de borde vara 
övergripande i ÖP 2025 och i all planering inom kommunens alla verksamheter.  

I samband med denna aktualitetsprövning bör uppföljning också ske av den 
miljöpåverkan planen haft, så som det beskrivs i miljökonsekvensbeskrivningen från 
2012 (sid 37-38).  

Miljömålen och måluppfyllelsen, resultaten av uppföljningen, bör ingå/skrivas in 
direkt under varje kapitel i den reviderade ÖP2025.  
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 Saknar information om hur kommunen avser att agera i ”Vättervattenfrågan”, hur 
Vätterns vatten ska skyddas som dricksvattentäkt. Saknar tidsatta åtgärder för att 
uppnå god vattenkvalitet.  

Saknar plan för kommunens grönstruktur, hur parker, gröna stråk och grönytor ska 
bevaras. Önskvärt med stärkta skrivningar vad gäller grönstrukturer inom tätorten. 
Även vad som gäller de så kallade ”tysta områdena”.  

Strategier för utveckling av gröna strukturer.  

Grönstrukturplan inklusive ekosystemtjänster. 

Utblick mot ett längre tidsperspektiv. Kanske två olika tidshorisonter. En närmare, 
lik den vi har haft hittills, men sedan även en längre tidshorisont. 

Strategier som kanske inte ritas ut på en karta. Till exempel hur kommunen 
resonerar kring tillgången och spridning av villatomter, hur ska strukturen av 
lokaliseringen av fritidsanläggningar vara (många små eller en stor), Hur området 
runt tätorten hanteras samt i vilken riktning stan ska växa, när ska vi kliva över Ösan, 
nya vägdragningar etc. 

Tydligare beskrivningar av hur vi verkligen menar med att bygga för cykel och buss 
samt konsekvenserna av detta.  

Behövs nya ytor både för verksamheter och bostäder.  

Simsjön, Övningsfältet och Crossgymnasiet måste med. 

Saknar information om hur kollektivtrafiken ska prioriteras framför den privata 
bilen. En långsiktig hållbar samhällsplanering måste utgå från ett tydligt 
ställningstagande om en omställning till ett effektivare och mer hållbart 
transportsystem. 

Saknar hur kommunen ska arbeta för att gynna det ekologiska, lokala, 
närproducerade. 

Saknar information om bullerstörningar, från industrier och från vägar, samt hur 
miljökvalitetsmålet god bebyggd miljö ska kunna uppnås vad gäller just buller. 

Saknar det längre perspektivet. De stora dragen, analyserna, viljeinriktningar på 
längre sikt, kanske fram till 2050.  

Saknar information om hur utredning ska ske och fortgå vad gäller väg, 
kollektivtrafik etc. till ”Simsjö-området”.  

Saknar alternativ plan för områdena ”Cementa”, ”Skanskas brott/Billingsryd”, det 
militära området mellan Skövde och Skultorp samt för området ”Skövde flygplats”. 
Sådana bör tas fram. Bör utredas för att finna framtida lösningar för hur Skövde ska 
kunna utvecklas vad gäller bostäder, handel, industri etc.  
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 Saknar en analys utifrån ett segregations- och mångfaldsperspektiv samt en analys av 
nyanlända invandrares situation. Bör kompletteras med ett tydligare mångfalds-, 
integrations- och jämställdhetsperspektiv.  

Saknar en kartläggning, en nulägesbild, av hur förutsättningarna ser ut för kvinnor 
respektive för män vad gäller möjligheter till idrottsutövande, fritidssysselsättningar 
etc. Detta för att kunna analysera beslut i ett jämställdhetsperspektiv.  

Räcker ÖPn till efter 2025, klarar vi att hantera en fortsatt befolkningsökning utifrån 
liggande plan?  

Väg 49/26 koppling till Östra leden. 

Har vi tillräckligt med mark för verksamheter i ÖP2025, hur snart ”tar det slut”?  

Stadsdelar ska utvecklas, hur? Vad ska de innehålla? Det säger planen inget om idag. 

Behovet av att titta på flera översiktliga scenarier till utveckling bör göras i en 
förstudie/programarbete innan ÖP:n tas fram. Förutsättningarna har förändrats i 
flera avseenden sedan ÖP2025.  

Stationer i fler orter?  

Utpekade vindkraftsområden nära kommungräns utgör begränsande hinder för 
tillväxt. Omprövning av ÖP2025 har betydligt högre prioritet än en omprövning av 
vindkraftsplanen till följd av vindbrukets förhållandevis ringa omfattning och 
förutsättningar i kommunen och dess vikande expansionstakt i den omgivande 
regionen.  

Vindkraftsplanen behöver anpassas dels efter ny bebyggelse osv men också med 
hänsyn till ny teknik inom vindkraft. Eventuellt också harmoniseras med ny 
lagstiftning om sådan finnes.   

Tystare vindkraftverk skulle kunna innebära att de kan placeras närmare bebyggelse, 
bättre effekt innebär att de skulle kunna placeras i områden som tidigare ansetts ha 
för dålig vind. Detta skulle eventuellt kunna innebära möjligheter för lantbrukare att 
upprätta vindkraft där det tidigare inte ansetts lönsamt. Gäller landskapsbildskyddet? 
Tysta områden? Titta över utpekade områden och om de kan utökas alt tillkomst av 
nya. Det finns skäl att anta att allmänhetens tolerans för vindkraft ökat sedan planen 
gjordes, ger det upphov till revideringar?  

Miljönämnden använder vindkraftsplanen vid tillsyn av vindkraftsverk. Vi har 
dock inte haft något anmälningsärende om vindkraft i Skövde kommun sedan 
planen antogs. 
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Skövde kommun Besöksadress Postadress Kontaktcenter Webbplats 

Sektor samhällsbyggnad Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Skövde kommun, 541 83 Skövde Telefon: 0500-49 80 00 skovde.se 

SAMMANSTÄLLNING 
 

Datum: 2018-04-13 Diarienummer: PLAN.2016.3    Handläggare: Maria Palmqvist 

 

Övrigt: 
A. Läser ni översiktsplanen i pappersform eller i digital form på 

webben? Motivera gärna. 
 
Nedladdad PDF 

Pappersform 

Både och, beroende på personliga preferenser. Några läser helst i pappersform 
och andra helst i digital form. Detta är mycket individuellt. Därför bra med olika 
alternativ. 

Läser oftast översiktsplanen digitalt men har den även i pappersformat. Den 
digitala varianten är bra när man vill ha fram något snabbt om något objekt 
medan pappersformatet ger en bättre överblick(helhet) av användande av mark 
inom Skövde kommun. 
 

B. Använder ni karttjänsten med ÖP-kartan på intranätet? 
 
Via externa webben. 
Något. Vissa kartor kan vara svåra att se och tyda i digital form. 

Karttjänsten används relativt mycket.  

Ytterst sällsynt, anser dock att det är en bra funktion. 

Nej. 

 

C. Har ni några synpunkter / reflektioner på lättillgänglighet och 
användarvänlighet av dagens översiktsplan. Är den lätt eller svår 
att läsa och hitta i? På vilket sätt? 
 

Är omfattande, men lätt att hitta i med tydlig struktur.  

Lättläst och bra uppställt.  

Bra att det finns en kortversion. 

Översiktsplanen upplevs lättillgänglig genom publiceringen på webben. Den 
relativt höga detaljeringsgraden på innehållsförteckningen bidrar till att man på 
ett enkelt sätt hittar den information man eftersöker vilket underlättar 
användandet av planen. 
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Skövde kommun Besöksadress Postadress Kontaktcenter Webbplats 

Sektor samhällsbyggnad Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Skövde kommun, 541 83 Skövde Telefon: 0500-49 80 00 skovde.se 

SAMMANSTÄLLNING 
 

Datum: 2018-04-13 Diarienummer: PLAN.2016.3    Handläggare: Maria Palmqvist 

 Ständiga förbättringar och uppdateringar bör, eftersom Skövde nu växer så fort, 
göras minst en gång varje mandatperiod.  

Saknas på lättläst svenska. 

 

D. Har ni något önskemål om hur översiktsplanen borde vara 
utformad för att bättre kunna användas i er 
verksamhet/sektor/sakområde? 
 
Ett tydligare barn- och ungdomsperspektiv och ett tydligare folkhälsoperspektiv. 
  
Inte en fråga om utformning utan innehåll och hur det kontinuerliga arbetet 
med översiktsplaneringen går till. 

Den bör vara gjord för att kunna användas digitalt i en karttjänst från grunden. 
Detta försvårar dock behovet av att uttrycka generella riktlinjer vilket kräver en 
del eftertanke.  

Målet bör vara en till formen modern ÖP med strategidel (politiska riktlinjer) 
och en del med faktaunderlag/förutsättningar. 

 

E. Andra medskick till vårt arbete. 
 
Inkludera fler tidigare i processen men översiktlig planering.  
 
Räddningstjänsten önskar fördjupad dialog med Skövde kommun över de delar 
av planen som berör räddningstjänstens verksamhetsområde.  

Det behövs ett kontinuerligt arbete med översiktsplanen eftersom en del 
strukturer ändras så snabbt, exempelvis handel och fordonsdrift. Ett sådant 
arbete bör bedrivas bredare där inspel kommer från andra verksamheter.  

Det sakas utblickar/framtid förbi 2025, en mer tydlig plan i närtid och ett lösare 
grepp på vilken framtid planen inriktar sig mot sen. 

Det behöver vara en ÖP både tjänstemän och politiker står stadigt på och kan lita 
på. 

Vi behöver kika på vad vägarna klarar innan det blir ”igenkorkat”, om staden 
fortsätter växa på längden som idag kommer belastningen på våra längsgående 
stråk att bli än högre. 

Vad är kommunens målbild för flygplatsen? 
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Skövde kommun Besöksadress Postadress Kontaktcenter Webbplats 

Sektor samhällsbyggnad Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Skövde kommun, 541 83 Skövde Telefon: 0500-49 80 00 skovde.se 

SAMMANSTÄLLNING 
 

Datum: 2018-04-13 Diarienummer: PLAN.2016.3    Handläggare: Maria Palmqvist 

 Hur beroende är planen av att vi ”fortsätter växa”? Fungerar den även om 
tillväxten stannar upp? 

Även arbetet med hur översiktsplaneringen görs med tanke på ny teknik för att kommunicera 
arbetet och hur medborgardialogen förs.  
 
Det mellankommunala arbetet har utvecklats inom området folkhälsa. Skaraborgs 
kommunalförbund och östra hälso- och sjukvårdsnämnden har godkänt en modell för samverkan i 
folkhälsofrågor. Modellen innebär att man utifrån ett konkret och välfungerande arbete utformar 
en arbetsmodell för en kraftfull och långsiktig samverkan. 
 

 

Sändlista: 

Grön=inkommit med synpunkter 

 

Sektor Barn och utbildning (SBU) 

Sektor Medborgare och samhälle (SMS) 

Sektor service (SSE) 

Sektor Socialtjänst (SSO) 

Sektor vård och omsorg (SVO) 

Sektor styrning och verksamhetsstöd (SSV) 

Näringslivsenheten 

Enheten för kultur och fritid 

Fastighetsavdelningen 

Skövde VA 

Enheten för säkerhet och beredskap 

Barn- och ungdomsstrateg 

Folkhälsostrateg 

SSB - Mark och exploateringsenheten  

SSB – Strategi och verksamhetsstöd 

SSB – Gata och Natur  

SSB - Bygglovenheten 
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Skövde kommun Besöksadress Postadress Kontaktcenter Webbplats 

Sektor samhällsbyggnad Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Skövde kommun, 541 83 Skövde Telefon: 0500-49 80 00 skovde.se 

SAMMANSTÄLLNING 
 

Datum: 2018-04-13 Diarienummer: PLAN.2016.3    Handläggare: Maria Palmqvist 

 SSB - Kart och mätenheten 

SSB – Kommunala lantmäterimyndigheten 

Räddningstjänsten Östra Skaraborg (RÖS) 

Miljösamverkan Östra Skaraborg (MÖS)   

Avfallshantering Östra Skaraborg (AÖS) 

Skaraborgsvatten 

Skaraborgs Kommunalförbund 

AB Skövdebostäder 

Skövde Värmeverk AB 

Next Skövde Destinationsutveckling AB 

SkövdeNät AB 

Kreativa Hus Skövde AB 

Skövde Flygplats AB 

Balthazar Science Center AB 

Gothia Innovation AB 

Stadstrafikforum 

Näringslivsforum i Skövde 
Cityföreningen 

Högskolan i Skövde 

Moderaterna 

Centerpartiet 

Liberalerna  

Kristdemokraterna 

Socialdemokraterna 

Miljöpartiet 

Vänsterpartiet 

Sverigedemokraterna 

 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
Skövde kommun Datum Besöksadress Kontaktcenter 
Sektor samhällsbyggnad 2017-10-06 Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Telefon: 0500-49 80 00 
 
Enhet/handläggare Beteckning Postadress Webbplats 
Planenheten/Maria Palmqvist PLAN.2016.3 Skövde kommun, 541 83 Skövde www.skovde.se  

Remiss gällande aktualitetsprövning av 
översiktsplanen 

 
Kommunen ska göra en aktualitetsprövning av Skövde kommuns översiktsplan och ta ställning till om vi 
anser att den är fortsatt aktuell utifrån plan- och bygglagens (PBL) bestämmelser, eller om 
översiktsplanen behöver göras om helt eller i vissa delar.  
 
Översiktsplanen består idag av tre dokument, ÖP2025, FÖP för Centrala Skövde samt Vindkraftsplanen.  
FÖP för Centrala Skövde antogs av kommunfullmäktige så sent som i maj 2016 och anses därmed vara 
aktuell och kommer inte att granskas i detta skede. 
 
Sektor samhällsbyggnad är ansvarig för arbetet med aktualitetsprövningen. Under inledningen av 
arbetet önskar vi få era synpunkter på nu gällande ÖP2025 och på Vindkraftsplanen, utifrån ert specifika 
ansvarsområde. Synpunkterna blir ett stöd i den fortsatta arbetsprocessen med aktualitetsprövningen. 
Synpunkterna önskas utifrån formulerade frågor som följer nedan och på nästa sida.  

Vi behöver få era synpunkter senast den 20 november 2017.  
Skicka svaret till samhallsbyggnad@skovde.se och ange PLAN.2016.3 som referens.  

Gällande ÖP-handlingar finns tillgängliga på Skövde kommuns webb. www.skovde.se/oversiktsplan 

Tack för ditt svar! 

Frågor  

Sakinnehåll: 
1. Använder ni översiktsplanen i er verksamhet idag? I vilket sammanhang 

använder ni den? 
2. Anser ni att det saknas information/beskrivning i översiktsplanen idag som ni ser 

som viktigt för att den bättre ska kunna användas i er verksamhet? Ange vilken. 
3. Finns det uppgifter i nuvarande översiktsplan som är inaktuella eller felaktiga? 

Ange i så fall vilka? 
4. Har ni tagit fram strategier, riktlinjer eller policydokument för er 

verksamhet/sektor/sakområde som ni bedömer vara viktigt planeringsunderlag 
inför kommande översiktsplanearbeten? Ange vilka och var/hur vi kan ta del av 
dessa.  

5. Vad ser ni som viktigt att få med i kommunens fortsatta arbete med översiktlig 
planering? 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
Skövde kommun Datum Besöksadress Kontaktcenter 
Sektor samhällsbyggnad 2017-10-06 Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Telefon: 0500-49 80 00 
 
Enhet/handläggare Beteckning Postadress Webbplats 
Planenheten/Maria Palmqvist PLAN.2016.3 Skövde kommun, 541 83 Skövde www.skovde.se  

Övrigt: 
A. Läser ni översiktsplanen i pappersform eller i digital form på webben? Motivera 

gärna. 
B. Använder ni karttjänsten med ÖP-kartan på intranätet? 
C. Har ni några synpunkter / reflektioner på lättillgänglighet och användarvänlighet 

av dagens översiktsplan. Är den lätt eller svår att läsa och hitta i? På vilket sätt? 
D. Har ni något önskemål om hur översiktsplanen borde vara utformad för att bättre 

kunna användas i er verksamhet/sektor/sakområde? 
E. Andra medskick till vårt arbete. 

Bakgrund  
En översiktsplan är ett måldokument som visar kommunens viljeinriktning för användningen av 
kommunens mark- och vattenområden. Den är ett verktyg som visar hur vi ska planera kommunens 
tillväxt och utvecklingen av den fysiska miljön. Översiktsplanen ligger till grund för arbetet med 
planprogram, detaljplaner och bygglov. Den ger även stöd och vägledning för andra strategiska beslut. 

Varje kommun ska enligt plan- och bygglagen (PBL 3 kap) ha en aktuell översiktsplan. Det innebär också 
att översiktsplanen ska aktualitetsprövas en gång varje mandatperiod. Kommunfullmäktige ska då pröva 
om översiktsplanen är aktuell i förhållande till kraven i PBL 3 kap, det vill säga: 
 
− grunddragen i fråga om den avsedda användningen av mark- och vattenområden 
− kommunens syn på hur den byggda miljön ska användas, utvecklas och bevaras 
− hur kommunen avser att tillgodose redovisade riksintressen och följa gällande miljökvalitetsnormer 
− hur kommunen i den fysiska planeringen avser att ta hänsyn till och samordna översiktsplanen med 

relevanta nationella och regionala mål, planer och program av betydelse för en hållbar utveckling 
inom kommunen 

− hur kommunen avser att tillgodose det långsiktiga behovet av bostäder 
− samt områden för landsbygdsutveckling i strandnära lägen 
 

 
 
Unnar Kristmannsson   Maria Palmqvist 
Planchef    Samhällsplanerare 
 
 

 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
Skövde kommun Datum Besöksadress Kontaktcenter 
Sektor samhällsbyggnad 2017-10-06 Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Telefon: 0500-49 80 00 
 
Enhet/handläggare Beteckning Postadress Webbplats 
Planenheten/Maria Palmqvist PLAN.2016.3 Skövde kommun, 541 83 Skövde www.skovde.se  

Sändlista: 
Sektor Barn och utbildning (SBU) 
Sektor Medborgare och samhälle (SMS) 
Sektor service (SSE) 
Sektor Socialtjänst (SSO) 
Sektor vård och omsorg (SVO) 
Sektor styrning och verksamhetsstöd (SSV) 
 
Näringslivsenheten 
Enheten för kultur och fritid 
Fastighetsavdelningen 
Skövde VA 
Enheten för säkerhet och beredskap 
Barn- och ungdomsstrateg 
Folkhälsostrateg 
 
SSB - Mark och exploateringsenheten  
SSB – Strategi och verksamhetsstöd 
SSB – Gata och Natur  
SSB - Bygglovenheten 
SSB - Kart och mätenheten 
SSB – Kommunala lantmäterimyndigheten 
 
Räddningstjänsten Östra Skaraborg (RÖS) 
Miljösamverkan Östra Skaraborg (MÖS) 
Avfallshantering Östra Skaraborg (RÖS) 
Skaraborgsvatten 
Skaraborgs Kommunalförbund 
 
AB Skövdebostäder 
Skövde Värmeverk AB 
Next Skövde Destinationsutveckling AB 
SkövdeNät AB 
Kreativa Hus Skövde AB 
Skövde Flygplats AB 
Balthazar Science Center AB 
Gothia Innovation AB 
 
Stadstrafikforum 
Näringslivsforum i Skövde 
Cityföreningen 
Högskolan i Skövde 
 
 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
Skövde kommun Datum Besöksadress Kontaktcenter 
Sektor samhällsbyggnad 2017-10-06 Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde Telefon: 0500-49 80 00 
 
Enhet/handläggare Beteckning Postadress Webbplats 
Planenheten/Maria Palmqvist PLAN.2016.3 Skövde kommun, 541 83 Skövde www.skovde.se  

Moderaterna, Anders G Johansson 
Centerpartiet, Gunvor Kvick 
Liberalerna, Christer Winbäck  
Kristdemokraterna, Conny Brännberg 
Socialdemokraterna, Maria Hjärtqvist 
Miljöpartiet, Elisabeth Gustavsson 
Vänsterpartiet, Carlos Bobadilla Jeria 
Sverigedemokraterna, Mikael Clarke 

 





















 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-04-27  

Diarienummer: KS2018.0225-1   

Handläggare: Karin Grunselius 
 

      Kommunstyrelsens arbetsutskott 

Sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen och 

kommunfullmäktige 

 

Förslag till beslut 

Bakgrund



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-04-27  

Diarienummer: KS2018.0225-1   

Handläggare: Karin Grunselius 
 

 

Handlingar 

Skickas till



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 149/18 
Sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen och kommunfullmäktige 
KS2018.0225 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 141/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 149/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 87/18 

 
 
 

Beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen fastställer sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen enligt 
nedan.  
 

Förslag till beslut i kommunfullmäktige 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa sammanträdesdagar 2019 

för kommunfullmäktige enligt nedan. 
 
 

Bakgrund 

Ett förslag till sammanträdesdagar 2019 har upprättats. Hänsyn har tagits till 
sammanträdesplan för Sveriges Kommuner och Landstings styrelse och beredning. 
Kvalitetsmässan hålls den 12-14 november 2019, vilket beaktats. Förslag till 

sammanträdesdagar för regionfullmäktige har beaktats. Beslut om dessa 
sammanträdesdagar tas dock först i juni. 
 

Kommunstyrelsen  

Måndagar kl. 13:00 

Kommunfullmäktige  

Måndagar kl. 18:00 

14 januari 28 januari 

4 februari 25 februari 

4 mars 25 mars 

10 april (onsdag) 29 april 

6 maj 20 maj 

3 juni 17 juni (kl. 13:00) 

17 juni (kl. 09:00)  



 

 

 2 

12 augusti  

9 september 30 september 

14 oktober 31 oktober (torsdag) 

31 oktober (torsdag) 25 november 

25 november 9 december 

9 december 27 januari 2020 

13 januari 2020 27 januari 2020 

  

 

 

Handlingar 

TU Sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen och kommunfullmäktige 
 

Skickas till 

Samtliga nämnder                                 
 
 

 

 

 



 

Kommunstyrelsens 
arbetsutskottSkövde kommun 

PROTOKOLLSUTDRAG 

  

 

 

 

 KSAU § 141/18 
Sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen och kommunfullmäktige 
KS2018.0225 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 141/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 149/18 

3 Kommunfullmäktige 2018-06-20 87/18 

 
 

Förslag till beslut i kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen fastställer sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen enligt 

nedan.  
 
Förslag till beslut i kommunfullmäktige 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fastställa sammanträdesdagar 2019 

för kommunfullmäktige enligt nedan. 
 

 
Bakgrund 
Ett förslag till sammanträdesdagar 2019 har upprättats. Hänsyn har tagits till 
sammanträdesplan för Sveriges Kommuner och Landstings styrelse och beredning. 

Kvalitetsmässan hålls den 12-14 november 2019, vilket beaktats. Förslag till 
sammanträdesdagar för regionfullmäktige har beaktats. Beslut om dessa 
sammanträdesdagar tas dock först i juni. 

 

Kommunstyrelsen  

Måndagar kl. 13:00 

Kommunfullmäktige  

Måndagar kl. 18:00 

14 januari 28 januari 

4 februari 25 februari 

4 mars 25 mars 

10 april (onsdag) 29 april 

6 maj 20 maj 

3 juni 17 juni 

17 juni (kl. 09:00)  



 

 

 2 

12 augusti  

9 september 30 september 

14 oktober 31 oktober (torsdag) 

31 oktober (torsdag) 25 november 

25 november 9 december 

9 december 27 januari 2020 

13 januari 2020 27 januari 2020 

  

 

 

Handlingar 

TU Sammanträdesdagar 2019 för kommunstyrelsen och kommunfullmäktige 
 

Skickas till 

Samtliga nämnder                                 

 
 

 



 

 

Skövde kommun 

   

Besöksadress 

Stadshuset, Fredsgatan 4, Skövde 

Postadress 

Skövde kommun, 541 83 Skövde 

Kontaktcenter 

Telefon: 0500-49 80 00 

Webbplats 

skovde.se 

                                                

      

  

   

TJÄNSTEUTLÅTANDE 

Datum: 2018-05-08  

Diarienummer: KS2018.0005-10   

Handläggare: Karin Grunselius 
 

      Kommunfullmäktige 

Anmälningsärenden kommunfullmäktige 20 juni 2018 

 

Förslag till beslut 

Bakgrund

 

Handlingar 

Skickas till



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 128/18 
Svar på medborgarförslag om tillkomst av utegym och hinderbana i 
anslutning till befintligt löparspår vid Arenaområdet 
KS2017.0288 

 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-09 119/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 128/18 

 
 
 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget anses besvarat. 
 

Bakgrund 

Ett medborgarförslag har lämnats in om tillkomst av utegym och hinderbana i 

anslutning till befintligt löparspår vid Arenaområdet. Alla medborgare skulle ha nytta 

av det, skolorna, idrottsföreningarna.  

 
Medborgarförslaget har skickats på remiss till kultur- och fritidsnämnden.  
Kultur- och fritidsnämnden har föreslagit kommunstyrelsen besluta att 

medborgarförslaget ska anses besvarat.  

 
Sektor samhällsbyggnad har ett uppdrag från kommunstyrelsen att arbeta fram ett 

planprogram för Arenaområdet, arbetet med att ta fram det kommer påbörjas under 
senare delen av 2018. I samband med detta arbete kommer frågan om utegym att lyftas 
in.  

 

Kommunfullmäktige har lämnat medborgarförslaget till kommunstyrelsen för beslut. 
 

Förvaltningens bedömning 

Förvaltningen är positiv till idén och medborgarförslaget bör beaktas vid framtagandet 
av ett planprogram för Arenaområdet. Kommunstyrelsen föreslås därför besluta att 
anse medborgarförslaget besvarat. 
 

 

  



 

 

 2 

Handlingar 

TU Svar på medborgarförslag om tillkomst av utegym och hinderbana i anslutning till befintligt 

löparspår vid Arenaområdet 
Medborgarförslag om tillkomst av utegym och hinderbana i anslutning till befintligt löparspår 

vid Arenaområdet 
Beslut KFN, 2018-04-18, § 21/18, Yttrande- Remiss medborgarförslag om tillkomst av utegym och 

hinderbana i anslutning till befintligt löparspår vid Arenaområdet 
 

Skickas till 

Förslagsställaren 

Kultur- och fritidsnämnden 
Sektor samhällsbyggnad  
 

 

 
 

 



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 129/18 
Svar på medborgarförslag om att flytta skulpturer 
KS2017.0376 
 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-09 120/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 129/18 

 
 
 

Beslut 

Kommunstyrelsen beslutar att medborgarförslaget anses besvarat.  
 

Bakgrund 

Ett medborgarförslag har lämnats in om att flytta skulpturer; skulpturen till familjen 

Egnells minne (Gåvobringaren av Lars Olov Loeld 2009), samt skulpturen Isringar av 

Elin Hemberg 1989. 

 

Skulpturen till familjen Egnells minne föreslås flyttas till vänster sida vid entrén till 
kommunhuset. Skulpturen Isringar av Elin Hemberg föreslås få en ny placering vid 

Billingehov, platsen framför entrén vid Billingehov.  
 

Medborgarförslaget har skickats på remiss till kultur- och fritidsnämnden. 
Kultur- och fritidsnämnden har föreslagit kommunstyrelsen att tillstyrka 

medborgarförslaget, men att exakt placering av konstverken senare ska fastslås i 
samråd med Konstenheten.  
 

Gåvobringaren är idag placerad i Boulognerskogen på en plats som gör verket svårt att 
hitta. Det finns två föreslagna platser för ny placering av Gåvobringaren; i anslutning 
till kulturhuset och Kvarteret som hyste båda makarna Egnells bostad och bryggeri. 

 
Isringar är idag placerad vi infarten till Billingehov, en plats som sedan fått en 
parkeringsplats som fond. Isringar kommer få ny placering vid ett senare tillfälle i 
samband med projekteringen av området runt Billingehov. Omplaceringen kommer 

kunna koordineras med sektor service och det markarbete som ska göras på platsen. 
Kostnaden för flytten av konstverken bedöms rymmas inom befintlig budget.  
 

Kommunfullmäktige har lämnat medborgarförslaget till kommunstyrelsen för beslut. 
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Förvaltningens bedömning 

Förvaltningen är positiv till flytt av skulpturerna, men exakt vart skulpturerna ska 
placeras bör ske i samråd med Konstenheten. Medborgarförslaget bör tas i beaktande. 
Kommunstyrelsen föreslås därför besluta att anse medborgarförslaget besvarat.  
 

Handlingar 

TU Svar på medborgarförslag om att flytta skulpturer 
Medborgarförslag om att flytta skulpturer 
Beslut KFN, 2018-04-18, § 23/18, Remissyttrande medborgarförslag om att flytta 

skulpturer 
 

Skickas till 

Förslagsställaren 
Kultur- och fritidsnämnden 

Sektor service 
 
 

 
 

 



 

Kommunstyrelsen Skövde kommun PROTOKOLLSUTDRAG 
  

 

 

 
 KS § 130/18 
Svar på medborgarförslag om återupprättande av bussförbindelse till 
Billingens friluftsområde 
KS2017.0394 

 

Behandlat av Datum Ärende 

1 Kommunstyrelsens arbetsutskott 2018-05-16 123/18 

2 Kommunstyrelsen  2018-06-04 130/18 

 
 
 

Beslut  

Kommunstyrelsen beslutar att anse medborgarförslaget besvarat.  

 

Bakgrund 

Buss linje 8 startade i trafik augusti 2012 och gick från Resecentrum till Billingens 

fritidsområde. Resandet med linjen var generellt låg med 0-7 resenärer/tur, med ett 
genomsnitt på 3 resenärer/tur (vilket kan jämföras med övriga linjer i stadstrafiken 

som hade 8-24 resenärer/tur). 85 % av resorna skedde mellan kl 9-18 och tendensen var 
att man reste i riktning mot Resecentrum på morgonen och mot Billingen på 
eftermiddagen. Det skulle kunna tydas som att linjen till stor del används för arbets- 

och studiependling. I riktningen Billingen-Resecentrum skedde 24 % av påstigandet på 

sträckan Gamla Kungsvägen – Resecentrum, dvs samma sträcka som linje 4 
trafikerade. Man kan anta att de som dessförinnan reste med linje 4, nu också fick 
resmöjligheter med linje 8 till och från Resecentrum. Resandet upp till Billingens 

fritidsområde var extremt långt, varvid linjen lades ner och ersattes med anropsstyrd 
kollektivtrafik med linje 21 (i praktiken ett taxifordon som på beställning kör upp till 

Billingens fritidsområde).  
 

I utvecklingsprojektet Billingens fritidsområde studeras för närvarande nuvarande och 
framtida trafikeringsmöjligheter till och från Billingen i ett transportslagsövergripande 

arbete, där frågan om ordinär linjelagd busstrafik till Billingens fritidsområde är en av 
dessa trafikeringsmöjligheter. Det är ännu för tidigt att ta ställning till frågan att 
återinföra bussförbindelsen till Billingens fritidsområde. 
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Handlingar 

TU Yttrande ang medborgarförslag om återupprättande av bussförbindelse till 

Billingens friluftsområde 
Medborgarförslag om återupprättande av bussförbindelse till Billingens friluftsområde 
 

Skickas till 

Sektor samhällsbyggnad                             
Förslagsställaren 
 

 
 

 



Denna behandling har inget tillhörande dokument
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